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Na letnih konferencah in skupščinah te dni v sindikatih 
ocenjujemo svoje delo v minulem letu - ali, kot pravimo — 
polagamo obračun pred članstvom, hkrati pa sprejemamo 
delovne načrte za leto 1976.

V takšni ali drugačni obliki povsod splava na površje vpra
šanje, kako smo bili učinkoviti. Zato ni naključje, da je bila 
to tudi tema razprave na nedavni seji predsedstva RS ZSS.

Težko je že sedaj oceniti, kakšna je bila učinkovitost slo
venskih sindikatov v minulem letu. Vendar pa se ne bomo 
veliko zmotili, če zapišemo, da smo dosegli na področju 
svojega dela lepe rezultate, čeprav vemo, da je v našem delo
vanju še veliko slabosti. Zato nas ne sme presenetiti ugoto
vitev, da doseženi rezultati ne odsevajo vedno in povsod na
ših prizadevanj in naporov, ki smo jih vložili, niti ne proble
mov in odporov, ki smo jih uspešno odpravili ali zlomili.

Zapisali smo, da je še veliko slanosti v našem delovanju, 
'večina pa jih izvira iz dejstva, da ponekod še niso razumeli 
<tli pa niso mogli uveljaviti nove vloge sindikatov v procesu 
'uveljavljanja naših družbenoekonomskih odnosov.

Druga velika slabost pa je, da delamo premalo množično, 
da smo naredili mnogo premalo za oživitev sleherne osnovne 
organizacije in da marsikje še vedno sprejemamo sklepe ter 
izvajamo akcije v preozkih skupinah.

Ti ugotovitvi pa zahtevata več naporov, vztrajnosti in do
slednosti pri uveljavljanju delegatskih razmerij ter odnosov, 
kajti vsa naša organiziranost sloni na delegatskem sistemu — 
od osnovnih organizacij do republiških organov in federacije.

In če bomo to speljali tudi v praksi, bomo čez leto dni 
mnogo bolj zadovoljni.
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Na razširjeni seji republi9cega odbora Sindikata gradbenih delavcev 
Slovenije, ki je bila v sredo, 14. januarja, so podelili državna odliko- 
yanja 28 dolgoletnim sindikalnim aktivistom. V imenu tovariša Tita 
je odlikovancem, delavcem v sindikatu gradbenih delavcev Slove
nje, podelil odlikovanja predsednik RS ZSS Janez Barborič. Na 
Jhki: Visoko državno odlikovanje je dobil tudi Maks Magušar iz 
HUbljane.

Mnogo je kolektivov, kjer so toplo malico reševali z denarnimi rih. Treba bo torej prehrano organizirati. Na sliki: dobro urejena 
boni. Po letošnji sindikalni listi bo to možno le v izjemnih prime- družbena prehrana v Kartonažni tovarni v Ljubljani. Foto: A. A.

PREDSEDSTVO RS ZSS O NALOGAH V TEM LETU

PO POTI 
8. KONGRESA

Delo v lanskem letu je bilo v glavnem uspešno kljub nekaterim 
slabostim in pomanjkljivostim — Letos 146 nalog

Predsedstvo RS ZSS, ki se je 
sestalo v sredo, je razpravljalo 
zlasti o dveh temah: kaj smo 
slovenski sindikati naredili lani 
in kakšne so letošnje naloge. Na 
seji, ki jo je vodil Janez Barbo
rič, so povedali svoje mnenje o 
obeh dokumentih, o katerih bo

rekel 26. januarja končno be
sedo republiški svet ZSS.

Predsedstvo je ocenilo, da je bilo 
delo slovenskih sindikatov uspešno, 
da je slonelo na sklepih 8. kongresa 
ZSS in da smo dosegli na mnogih 
področjih lepe rezultate.

Seveda pa je še veliko slabosti in 
pomanjkljivosti. Med njimi velja

V okviru rednega programa družbenopolitičnega usposabljanja 
aktivistov v sindikatih in Zvezi socialistične mladine Slovenije so se 
slušatelji sedmega dvomesečnega političnega tečaja udeležili minuli 
ponedeljek pogovora s sekretarjem republike konference ZSMS 
Zdenkom Malijem. Pogovarjali so se predvsem o vlogi mladih in 
njihovih neposrednih nalogah v današnji samoupravni družbi.

zlasti omeniti, da sindikati še ne de
lujejo dovolj množično in da še ved
no prenekatero akcijo zasnujejo in 
izpeljujejo v preveč ozkem okolju. 
To in tudi druge slabosti bo treba 
odpraviti letos. V delovnem načrtu 
je 146 nalog, vse pa so v interesu 
delavskega razreda in bodo nedvom
no precej prispevale k uresničitvi 
takšnega položaja delavca, kot je 
opredeljen v ustavi.

Ko je predsedstvo obravnavalo 
družbenopolitično izobraževanje, je 
ugotovilo, da je šlo skozi različne 
oblike sindikalnega izobraževanja 
več kot 22.000 slušateljev. To je ne
dvomno lep uspeh, če ga ne bi za
grenil podatek, da so v tem številu v 
glavnem sindikalni funkcionarji, da 
pa izobraževanje - razen nekaj iz
jem — do delavca, sploh še ni pro
drlo.

Ob koricu seje je predsedstvo 
razpravljalo o izvajanju družbe
nega dogovora o kadrovski poli
tiki ter o delu sindikatov pri 
pripravah srednjeročnih družbe
nih planov. Zavzelo se je, da 
morajo sindikati močno spre
meniti odnos, ki se kaže do pla
niranja v praksi, ter o vsakem 
planskem dokumentu na vseh 
ravneh povedati svoje mnenje.

Več na 3. strani.

Špiljak
v

Sloveniji
Zvedeli smo, da se bo prihod

nji teden od torka do sobote 
mudil v Sloveniji predsednik 
Sveta ZSJ Mika Špiljak. Predsed
nik bo med drugim obiskal Novo 
mesto, Krško, Maribor in Kidri, 
čevo, kjer bo imel v nekaterih 
delovnih organizacijah pa tudi s 
širšim sindikalnim in političnim 
aktivom razgovore o aktualnih 
vprašanjih sedanjega trenutka - 
o nadaljnjem razvijanju samo
upravnih odnosov ih uresničeva
nju ustavnih določil, o razpore-' 
janju in delitvi dohodka ter 
osebnih dohodkov, o družbenem 
standardu in socialni varnosti de
lavcev in drugem.
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Sklic 
seje 

RS ZSS
RS ZSS bo na 11. seji, ki je 

sklicana za ponedeljek, 26. janu
arja 1976, obravnaval poročilo o 
delu RS ZSS, njegovih organov 
in služb za leto 1975 ter predlog 
letošnjega delovnega načrta. V 
nadaljevanju seje bo odločal o 
predlogu finančnega načrta re
publiških organov sindikatov in 
ZSS za leto 1976 ter obravnaval 
stališča predsedstva do predloga 
sprememb in dopolnitev zakona 
o starostnem zavarovanju kme
tov. Sejo bo sklenil s sklepanjem 
o sindikalni članski izkaznici in 
imenovanji.
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Skupno dogovorjena 
pota v prihodnost

, V Velenju so pred dnevi obli- 
KovaH eno prvih reproduk- 
Cljskih celot pri nas, ki bo zajela 
v?č kot 250 proizvajalcev suro- 
vm in sestavnih delov, več kot

60 organizacij združenega dela s 
področja prometa blaga, vseh 
deset organizacij združenega 
dela v sestavu ZP Gorenje Vele
nje ter poslovne banke.

Lani se je v slovenskih sindikatih izoblikoval dogovor, naj bi 
poizkušali do konca leta 1975 pripraviti ustanovne skupščine klu
bov samoupravljavcev.

Od starega leta smo se poslovili. Ker nismo mogli dobiti zbranih 
podatkov o tem, kako poteka akcija ustanavljanja klubov po obči
nah, smo se v uredništvu odločili za anketo DE in povprašali po 
vseh občinah, kako je s klubi. Odgovori iz prvih desetih občin in 
tudi drugih, ki te dni prihajajo v uredništvo, kažejo, daje januar v 
znamenju zadnjih priprav in da bomo, kot kaže, še ta mesec ali v 
začetku februarja dobili prve klube samoupravljavcev na Sloven
skem. Objavljanje odgovorov na našo anketo bomo v naslednji šte
vilki nadaljevali.

Španija ni osušila 
cerkniškega vodovoda

Na prvi pogled se zdi, da je 
bilo vse v redu in prav in bi 
tako tudi ostalo, če ne bi trije 
ugledni cerkniški občani napra
vili ,.usodnega spodrsljaja41 in se 
odpravili na (strokovno) 
ekskurzijo v Španijo. Kako? 
Zakaj? Za čigav denar? Tako 
nekako so se spraševali občani 
in bentili; da ,,za Španijo41 prav 
gotovo niso plačevali samopri
spevka za vodovod. Pa se je le 
izkazalo, da je bilo veliko tudi 
podtikanj...
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KAJ SMO STORILI...

Začnimo 
pri sebi

Kadar naloge ali akcije nismo opravili tako, kot naj bijo, 
je vselej možnih več odgovorov in opravičil, zakaj nismo 
dosledno uveljavili skupno sprejetih dogovorov.

Ena od značilnosti letnih konferenc sindikatov, ki se 
iztekajo v teh dneh, je, da se delegati ne zadovoljujejo s 
posplošenimi pojasnih in ocenami, ampak želijo izvedeti 
resnico in prave odgovore. Še več, pripravljeni so resnico 
iskati najprej pri sebi, šele potem „pri drugih".

Kot primer bi navedli tisti del razprave na letni konferenci 
republiškega odbora sindikata delavcev kovinske' industrije 
Slovenije, v katerem so delegati na videz ocenjevali vzroke, 
zakaj v minulem letu v vseh občinskih odborih tega sindikata 
niso do konca izpeljali dogovorov o uveljavljanju delavske 
kontrole, pospeševanja inventivne dejavnosti in še nekaterih 
drugih akcij v tetneljnih in drugih organizacijah in v občinah, 
dejansko pa so skušah prodreti dlje, prav v bistvo vprašanja, 
zakaj se tako počasi uveljavljajo delegatski odnosi.

Na ugotovitev, da kljub vsem prizadevanjem še vedno 
nismo uspeh v težnji, da bi delegati dobivali manj, zato pa 
tem bolj jedrnatega in razumljivega gradiva, da bi imeli 
dovolj časa za premislek in preverjanje ter usklajevanje sta- 
hšč, skratka za dogovarjanje v bazi, delegati članov tega 
sindikata niso opozorili zato, da bi ponavljali že znane res
nice, ampak zato, ker kot delegati tudi želijo in hočejo 
opravljati svoje dolžnosti. Tako ne preseneča, da so njihova 
razmišljanja izhajala predvsem iz iskanja odgovorov na 
vprašanje, ah smo sploh že ustvarih pogoje, da bi lahko 
temeljito in dosledno opravljali delegatske dolžnosti.

Če naj bomo delegati, za' to nedvomno potrebujemo tudi 
čas ah si ga moramo pač vzeti, če ne gre dopoldne, pač 
popoldne. Izkušnje Sindikata delavcev kovinske industrije 
Slovenije kažejo, da predsedniki osnovnih organizacij tega 
časa nimajo med delom, razen morda za najbolj nujne za
deve. Čas za njihovo družbenopolitično delovanje zvečine 
tudi ni posebej opredeljen v samoupravnih aktih organizacij 
združenega dela. To naj bi pomenilo vzrok, daje premalo 
stikov s članstvom in delegati, da se premalo dogovarjamo in 
sporazumevamo, da s časovno stisko opravičujemo objek
tivno pogojeno" nadaljevanje preživelega načina dela v 
osnovni organizaciji sindikata. Temu prvemu kratkemu stiku 
potem sledijo še vsi drugi, ki jih tudi dobro poznamo in 
katerih skupni učinek se izraža v ugotovitvah, da delegati na 
najrazličnejših ravneh še vedno vse prevečkrat izražajo 
osebna stališča in poglede, da niso delegati po vsebini svojega 
delovanja. In če sprejeti odgovori potem ne obveljajo — je to 
razumljivo samo po sebi.

Republiški odbor Sindikata delavcev kovinske industrije 
Slovenije se je na osnovi takih spoznanj odločil, da bo pro
bleme uveljavljanja delegatskih razmerij začel razreševati pri 
vzrokih. Njegovi predstavniki se bodo v prihodnjih dneh ob 
sodelovanju občinskih odborov sestali s predstavniki vseh 
osnovnih organizacij sindikata iz 53 slovenskih občin. Na teh 
razgovorih bodo spregovorih tudi o mestu in vlogi sindi
kalnih organizacij v temeljnih organizacijah in občinah. 
Ugotovih naj bi predvsem to, kako so se temeljne organiza
cije sindikatov organizirale za opravljanje svojih ustavnih 
funkcij in kaj še morajo storiti, da bi pb najbolj racionalni 
poti najprej v njih zaživel delegatski sistem. Odgovor na to 
vprašanje naj v bistvu odpre pot do smotrnejšega in bolj 
konkretnega delovanja ter večje akcijske moči pri raz
reševanju problemov. MILAN GOVEKAR
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USTANAVLJANJE OBMOČNIH SIS

Predvsem
racionalnost

Medobčinski svet ZSS za 
Posavje se je v razpravi o usta
novitvi območne samoupravne 
interesne skupnosti za PTT 
promet zavzel za racionalno 
organiziranost SIS, ki jih je po 
zakonu treba ustanoviti, 
članstvo v njih pa je prosto
voljno. Zato ne bi bilo prav, če

bi te SIS preveč razvejali in jih, 
denimo, ustanavljali tudi po 
krajevnih skupnostih. Glede na 
to, da se interesi usklajujejo v 
občinah, povsem zadostuje, če 
bi območne SIS za PTT promet 
ustanovili po občinah in nato še 
v regiji, če bi se o tem sporazu
meli delegati prizadetih občin.

V torek smo v Trbovljah, 
v njegovih rodnih revirjih, na 
zadnji poti pospremili na
šega tovariša in prijatelja 
Staneta Glasa. Kolektiv 
TAPO Ljubljana je z njim 
izgubil prizadevnega in 
uspešnega vodjo, vsa naša 
javnost pa dolgoletnega in 
požrtvovalnega sindikalnega 
aktivista in družbenopolitič
nega delavca, ki je med 
prvimi utiral pota organizira
nega oddiha in rekreacije 
delavcev.

Slava njegovemu spo
minu!

Z LETNIH SEJ REPUBLIŠKIH ODBOROV SINDIKATOV SLOVENIJE

Storili smo veliko
IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

in še premalo
Za nami je že deset obračunov dela za leto 1975 in delovnih 
dogovorov republiških odborov sindikatov za letos O Ob stalnih 
in skupnih akcijah, ki ostajajo strateške smeri prihodnjega 
delovanja, tudi veliko posebnih, vendar nič manj zahtevnih nalog

V tednu, ki je minil, so republiški odbori sindikatov nadaljevali z 
ocenjevanjem lani prehojene poti in z opredeljevanjem delovnih 
nalog za letos. Če bi poskušali strniti ugotovitve, ki smo jih slišali 
na doslej opravljenih letnih sejah republiških odborov sindikatov 
Slovenije, bi morali zapisati, da je ob stalnih in skupnih akcijah, ki 
ostajajo strateške smeri tudi prihodnjega delovanja sindikatov - 
denimo uveljavljanje ustave in delegatskih odnosov, samoupravno 
sporazumevanje o razporejanju dohodka in sredstev za osebne do
hodke, družbeno planiranje itd: tudi veliko posebnih, a nič manj 
zahtevnih nalog. Zlasti o njih tudi poročajo naši novinarji.

Združevanje — 
življenjska potreba

Lansko delo RO sindikata 
delavcev stanovanjske in ko
munalne dejavnosti Slovenije 
resda ni postreglo z „velikimi 
dejanji", vendar so delegati na 
plenumu zadnjo sredo kljub 
temu ugotovili nekaj spodbud-

• Nobena skrivnost ni več, 
da smo Slovenci - sodeč po 
številu izostankov z dela - 
zelo bolehen narod.

Zakaj tudi ne bi bili, če v 
marsikateri delovni organiza
ciji za „bolezen“ ki traja do 
3 dni, sploh ni treba prinesti 
nobenega zdravniškega potr
dila.

Zdrav duh v „plavem“ te
lesu.

Rezultati še letos

Produkcijske 
celote tudi v 
turizmu in 
gostinstvu

RO sindikata delavcev gostinstva 
in turizma Slovenije bo letos še po
sebej pozorno spremljal samo
upravno sporazumevanje v TOZD v 
okviru reprodukcijskih celot. Gre za 
nalogo, ki se je začela že lani, saj že 
nastajajo poslovne skupnosti kot 
oblika povezovanja turistične dejav
nosti v okviru dohodkovno sood
visnih reprodukcijskih celot. Lanski 
dogovori se morajo letos vsekakor 
uresničiti. RO pričakuje od „priza- 
detih" osnovnih organizacij, da 
bodo aktivno sodelovale pri obliko
vanju poslovnih skupnosti in samo
upravnih sporazumov.

»Svoj del« opravili!

nih dejstev. Zlasti zanimive so 
ugotovitve z zadnjih regijskih 
posvetov o samoupravnem orga
niziranju stanovanjskega in 
komunalnega gospodarstva v 
Sloveniji. V skoraj vseh obči
nah, kjer je komunalno gospo
darstvo precej razdrobljeno, so 
prišli do spoznanja, da združe
vanje dela in sredstev ni tre
nutna politična akcija, temveč 
življenjska potreba komunalcev. 
Če smo še do nedavna govorili 
le o integracijah komunalnih 
delovnih organizacij v Ljubljani 
in Mariboru, smo lahko zdaj za
dovoljni, saj so se porodile tež
nje po združevanju tudi drugod, 
predvsem tam, kjer je ustanav
ljanja samoupravnih komu
nalnih interesnih skupnosti v 
zaključni fazi. Brez slednjih si 
namreč ni mogoče predstavljati 
integracij, usklajenega razvoja 
razdrobljenega komunalnega 
gospodarstva in racionalne po
rabe „komunalnega dinarja".

Večino lani zastavljenih nalog je 
RO Sindikata delavcev kemične in
dustrije Slovenije v celoti opravil 
kljub temu, da so bile številne in 
mnoge med njimi zahtevne in dolgo
ročno usmeijene. Pri drugih, tistih, 
ki, denimo,-zadevajo delovne in živ
ljenjske razmere ter družbeni stan
dard pa je pravzaprav manjkala le 
celovita obravnava problematike na 
RO. Na terenu pa je RO svojo dejav
nost tudi na teh področjih dobro 
opravil. Poudariti je tudi treba, daje 
RO opravil tudi nekatere naloge, ki 
niso bile predvidene v delovnem na
črtu. Najpomembnejše med doseda
njimi nalogami, kot so razvijanje 
samoupravljanja, povezovanje dela 
in sredstev in dograjevanje dohod
kovnih odnosov, je RO uvrstil tudi v 
delovni program za letos.

Utrditi
organiziranost

Konkretni rezultati integracijskih 
prizadevanj, pri katerih so zelo tvor
no sodelovale tudi osnovne in 
občinske sindikalne organizacije ter 
republiški odbor Sindikata delavcev 
tekstilne in usnjarske industrije Slo
venije, bodo vidni še letos, kajti ta 
naloga ostaja med osrednjimi v de
lovnem programu tega sindikata. 
Prav tako je pomembno, da bo letos 
za polovico zmanjšano nočno delo 
žensk v tekstilni in usnjarski indu
striji. Med letošnjimi nalogami tega 
sindikata je tudi priprava elaboratov 
za beneficiranje delovnih mest v 
tekstilni industriji ter nadaljevanje 
tega dela za nekatere usnjarske po
klice pa tudi priprava enotnih samo
upravnih sporazumov o razporejanju 
dohodka in o delitvi sredstev za 
osebne dohodke v tekstilni oziroma 
v usnjarsko-predelovalni industriji..

Še odpori...

vsebinsko dograjevati njeno samo
upravno organiziranost. Na seji so se 
zavzeli tudi za večjo povezanost v 
akciji za stabilizacijo, za dograje
vanje samoupravnega sporazumeva
nja o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov ter za krepitev delegatskega 
sistema na vseh ravneh sindikalne in 
samoupravne organiziranosti.

Dograjevanje
dohodkovnih

odnosov
Večino nalog iz delovnega načrta 

za minulo leto je RO Sindikata de
lavcev energetike in premogovništva 
Slovenije uresničil nekatere, ki so 
bile povezane z delom drugih repu
bliških odborov ali drugih organiza
cij, pa bodo dokončali v prvih mese
cih letošnjega leta. So pa kajpak 
tudi trajne naloge, ki bodo v letoš
njem letu pomenile najpomemb
nejše naloge tega sindikata. Med 
njimi velja omeniti sodelovanje sin
dikatov pri dograjevanju samouprav
ne organiziranosti delavcev v TOZD, 
povezovanje dela in sredstev, ureja
nje dohodkovnih odnosov itd. Prav 
dograjevanje dohodkovnih odnosov 
je ena najpomembnejših nalog sindi
kata v tem letu, saj pomenijo enega 
najpomembnejših temeljev za uspeš
no stabilizacijo našega gospodarstva.

SINDIKAT DELAVCEV 
LESNE INDUSTRIJE IN GO
ZDARSTVA SLOVENIJE: Iz
vršni odbor je na seji v torek 
obravnaval in potrdil s sindikal
no listo za leto 1976 usklajeni 
besedili samoupravnih spora
zumov o razporejanju dohodka 
in delitvi sredstev za osebne do
hodke v gozdarstvu oziroma v 
lesnopredelovalni industriji.

SINDIKAT DELAVCEV 
GOSTINSTVA IN TURIZMA 
SLOVENIJE: Z namenom, da bi 
se tudi sindikalni delavci teme
ljiteje seznanili s problematiko 
in tako laže sodelovali v razpra
vah, se je republiški odbor vklju
čil v priprave na regionalna po
svetovanja o organizaciji turi
stičnih poslovnih skupnosti. Po
svetovanja se bodo zvrstila v 
prihodnjih dneh, pripravlja pa 
jih SZDL Slovenije v sodelova 
nju z vsemi zainteresiranimi de 
javni ki.

SINDIKAT DELAVCEV 
GRAFIČNE IN PAPIRNE IN
DUSTRIJE SLOVENIJE: Po
dogovoru, sklenjenem v medgru- 
pacijskem odboru za celulozno 
in papirno - predelovalno indu 
sirijo pri zveznem odboru Sin
dikata delavcev industrije in ru
darstva Jugoslavije je republiški 
odbor začel pripravljati posve 
tovanje o nekaterih problemih 
jugoslovanske papimo-predelo 
valne industrije. Zanj bodo pri
pravili analizo, ki naj bi posku
sila odgovoriti predvsem na vpra
šanje, zakaj po velikosti in 
opremljenosti enake ali vsaj 
močno podobne organizacije 
združenega dela dosegajo zelo 
različne poslovne rezultate.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

SLOVENJ GRADEC
Na zadnji plenarni seji občinskega 

sveta Zveze sindikatov Slovenj Gra
dec so pregledali uresničevanje ak
cijskih programov za varčevanje in 
stabilizacijo v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela ter v 
samoupravnih interesnih skupno
stih. Na seji so pregledali še oceno 
gospodarjenja združenega dela Mi
slinjske doline v letu 1975 ter obrav
navali analizo o uresničevanju sa
moupravnega delavskega nadzora v 
temeljnih in drugih organizacijah 
združenega dela v Mislinjski dolini.

kata delavcev prometa in zvez pa je 
razprava tekla predvsem o akciji za 
kritje izpada transportnih dohod
kov.

PO

KRANJ

AN

VELENJE

Delegati republiškega odbora Sin
dikata delavcev trgovine Slovenije so 
na letni seji ocenili uspehe lanskih 
prizadevanj pri urejanju samouprav
nih razmerij v svojih asociacijah 
združenega dela, pri povezovanju 
trgovine in proizvodnje, v samo
upravnem sporazumevanju o delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov ter 
pri izboljševanju materialnih in de
lovnih razmer v trgovini. Čeprav je 
bilanca teh prizadevanj pozitivna, se 
bodo morali letos še posebej skrbno 
zavzeti za uveljavljanje neposred
nega odločanja delavcev, za razvi
janje medsebojnih odnosov v sestav
ljenih organizacijah, kjer je še veliko 
nerešenih vprašanj glede nejasnih 
pristojnosti OZD in sestavljenih 
organizacij. Tudi krepitvi material
nega položaja delavcev v trgovini in 
utrjevanju organiziranosti v tem sin
dikatu bodo namenili več pozor- 
aosti kot doslej.

Na letnih sejah občinskih odbo
rov sindikata so ugotovili, da še niso 
uresničili vseh nalog v zvezi s po
glabljanjem ustavne vsebine samo
upravljanja. Pri tem so opozorili, da 
izpolnjujejo vse pogoje za ustano
vitev temeljne organizacije združe
nega dela nekateri obrati oziroma 
poslovne enote, ki imajo sedež v 
Velenju, vendar se za zdaj samo
upravno še niso organizirali na novo.

Na letni seji RO Sindikata delav
cev grafične in papirne industrije so 
delegati ugotovili, da velja procesu 
povezovanja v slovenski grafični in
dustriji letos nameniti še več pozor
nosti ter zlomiti odpore, ki se pri 
tem pojavljajo predvsem pri večjih 
delovnih organizacijah. V papirni 
industriji je sestavljena organizacija 
združenega dela sicer že konstitu
irana, vendar pa bo potrebno letos

Sicer pa se je občinski odbor 
sindikata delavcev gostinstva in tu
rizma znova zavzel za združevanje 
dela in sredstev v tej gospodarski 
dejavnosti, kar je nujno potrebno, 
če želijo uresničiti razvojne načrte. 
Občinski odbor sindikata delavcev 
stanovanjsko komunalne dejavnosti 
pa je opozoril, da bo treba ustvariti 
pogoje za hitrejše reševanje stano
vanjskih vprašanj mladih delavcev. 
Občinski odbor sindikata delavcev 
tekstilne in usnjarske industrije bo v 
prihodnje posvetil posebno pozor
nost uveljavljanju delegatskih raz
merij. Na občinskem odboru sindi
kata delavcev vzgoje in izobraže
vanja so opozorili, da še niso po
vsem zadovoljni z delom vzgojno- 
izobraževalnega zavoda Velenje. 
Občinski odbor sindikata delavcev 
trgovine Velenje pa se je znova za
vzel za dosledno uveljavitev načela 
nagrajevanja po delu. Občinski od
bor sindikata gradbenih delavcev 
Velenje se je zavzel za oblikovanje 
reprodukcijskih celot, ki lahko ne
dvomno zagotaovijo hitrejšo, kvali
tetnejšo in cenejšo gradnjo stano
vanj. Na Občinskem odboru sindi-

Uveljavljanje novih odnosov v 
krajevnih skupnostih pri povezo
vanju s temeljnimi organizacijami 
združenega dela še ni zaživelo. To je 
pokazala obširnejša analiza, ki so jo 
pred nedavnim pripravili na ob- 
čmskemsindikalnem svetu.

Z analizo so med drugim ugoto
vili, da TOZD v svojih statutih še 
niso sistemsko uredile svojih odno
sov do krajevnih skupnosti, kar velja 
tako za delegatski sistem kot tudi za 
financiranje. Tudi v krajevnih skup
nostih še niso izbrali najboljših poti 
za sodelovanje s TOZD. Delegatsko 
zastopstvo predstavnikov TOZD v 
organih krajevnih skupnosti so zelo 
različno obravnavali in izvedli. Pri 
tem niso zajeli vseh-TOZD, Id imajo 
v krajevnih skupnostih svoje sedeže, 
ali pa tistih, kjer je zaposlenih večje 
število krajanov.

Tudi sindikalna organizacija se še 
ni vključila v samoupravno dejav
nost krajevnih skupnosti.

LJUBLJANA - 
BEŽIGRAD

Na zadnji seji predsedstva občin
skega sveta Zveze sindikatov Ljub- 
Ijana-Bežigrad so osrednjo pozor
nost namenili podpisu družbenega 
dogovora o oblikovanju cen stano
vanj v občini. V žarišču razprave je 
bila cena 7160 dinarjev za kvadratni 
meter stanovanjske- površine v novi 
bežigrajski soseski BS-3, ki je bila 
prvotno dogovorjena 5500 dinarjev 
za kvadratni meter. Nova cena pa ne 
velja za atrijska stanovanja, kjer se 
bo gibala cena za kvadratni meter - 
po informacijah predstavnika sta
novanjske skupnosti - blizu 15.000 
dinarjev.

Predsedstvo je sicer sprejelo druž
beni dogovor o oblikovanju cen, 
vendar pa se ni izreklo o predlagani 
ceni .normalnih" stanovanj v BS-3, 
kajti po mnenju članov predsedstva 
bi svoje stališče o upravičenosti take 
cene morala izreči za to poobla
ščena strokovna organizacija. M.H-
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kaj smo naredili lani in kaj bomo delali letos?

V NAČRTU 
JE 146 NALOG

Nobeni nalogi se ni bilo mogoče odreči, jo preložiti, kajti vse so v interesu delavca, vse 
Prispevajo k uveljavitvi njegove samoupravne vloge, k utrditvi njegovega družbenega 
■n ekonomskega položaja

Kaj smo naredili v minulem letu in kaj bomo delali letos? To sta 
mli glavni vprašanji, ki jih je obravnavno v sredo predsedstvo RS 
^SS. Dokončno bo na obe vprašanji odgovoril republiški svet, ki se 
bo sestal 26. januarja.

S sejo republiškega sveta bodo sindikati na vseh ravneh — od 
osnovnih organizacij, občinskih odborov, občinskih svetov in repu- 
bliških odborov sindikatov — v glavnem zaključili letne konference 
i11 letne skupščine, na katerih kritično ocenjujejo svoje delo in 
uspešnost v minulem letu ter sprejemajo načrte za leto 1976.

ODMEVI 5. SEJE CK ZKS
T i sestanki, ki jih bo skupno več 

tisoč (saj je samo osnovnih organiza- 
cii več kot 5.200), imajo zdaj še po
seben vsebinski pečat, ker so v času 
P° 5. seji CK ZKS, na kateri so ko
munisti prejšnji teden temeljito 
sPregovorUi o svojem delu v družbe- 
nopolitičnih organizacijah — v sindi
katih, SZDL, ZSM in drugih organi- 
zacjjah — in skozi dejavnost komu
nistov tudi ocenili delovanje politič
nih organizacij v boju za razvoj so- 
eialističnih samoupravnih odnosov.

Kot je znano, so komunisti na 5. 
£®ji CK ZKS sprejeli več zaključkov, 
ki bi jih lahko strnili v osnovni na
potek za bodočo akcijo: starih od
nosov in sedanjih protislovij mate
rialnega in družbenega razvoja se 
bomo otresli toliko hitreje, kolikor 
hitreje bomo mobilizirali delovne 
hudi, organizirane v družbenopo- 
rtibnih organizacijah.

URESNIČEVANJE sklepov 
VIII. KONGRESA ZSS

Na seji predsedstva so ugotovili, 
da je bila osnovna značilnost našega 
delovanja uspešno uresničevanje 
sklepov 8. kongresa in s tem tudi 
ustave ter dokumentov ZK. V sindi
katih smo si prizadevali delo in akci- 
Je organizirati tako, da bi bile de
javne zlasti osnovne organizacije sin
dikata, osnovna samoupravna oko- 
'ja, torej tam, kjer se dejansko spre
minjajo odnosi ter uveljavlja nov 
družbenoekonomski sistem in red. 
^b tem kaže ugotoviti, da nam je 
uspelo v veliki meri doseči enotnost 
J' akcijah tako v idejnem pogledu 
kot glede sočasnosti na vseh ravneh. 
K temu so prispevala dokaj dobro 
Popravljena gradiva in drugi pismeni 
pripomočki za vsako skupno akcijo, 
Pa tudi dogovori na sejah organov 
ali drugih oblikah sestajanja. Naj ob 
tej Priložnosti omenimo, da je lani 
republiški svet organiziral 18 vrst 
Posvetovanj, v glavnem po regijah, 
bilo je 10 sej republiškega sveta, 15 
sej predsedstva in 38 sej izvršnega 
°dbora predsedstva RS ZSS, da dru- 
Srh ne naštevamo.

V skladu s kongresnimi sklepi so 
sindikati delali največ na naslednjih 
Področjih:

in akcijsko delovanje 
nimi načrti.

kratkoroč-

- uresničevanje ustavne vsebine 
in organiziranosti samoupravljanja v 
združenem delu, krajevnih in samo
upravnih interesnih skupnostih;

- uspešnejše gospodarjenje in 
gospodarska stabilizacija;

< - združevanje dela in sredstev;
- družbeno dogovarjanje in sa

moupravno sporazumevanje o do
hodku in njegovi delitvi ter urejanje 
drugih skupnih vprašanj;

- socialna politika in socialna 
varnost delavcev,

- osveščanje, izobraževanje in 
usposabljanje delavcev,

- samoupravna družbena samo
zaščita in

- organizacijsko kadrovska uspo
sobljenost sindikalnih organizacij ter 
organov.

Te in druge naloge so bile zapi
sane v delovnem načrtu za leto 
1975, ki smo ga v .glavnem 
uresničili, opravili pa smo tudi 
druge* naloge, ki jih nismo, načrto
vali, ampak smo jih sprejeli med le
tom.

LETOS: 146 NALOG
Novo leto ni meja v sindikalnem 

delu. Zato je letni delovni načrt na
daljevanje uresničevanja sklepov 8. 
kongresa in nalog, ki smo jih določ
neje oblikovali v republiki in federa
ciji v lanskem letu, zlasti ob koncu 
leta, ko smo sprejemali resolucijo o 
usmeritvi družbenoekonomskega 
razvoja v Sloveniji in Jugoslaviji za 
leto 1976. Predlog delovnega načrta 
je bil v glavnem končan že na za
četku decembra, dobili pa so ga vsi 
republiški odbori sindikata in sindi
kalni sveti.

V letošnjem delovnem načrtu je 
146 nalog (to je približno toliko kot 
lani). Nobeni se ni bilo mogoče od
reči, jo preložiti ali opustiti, kajti 
vse so v interesu delavca, vse prispe
vajo k uveljavljanju njegove samo
upravne vloge, k utrditvi njegovega 
družbenega in ekonomskega polo
žaja. Kljub obsežnosti in dokajšnji 
celovitosti pa načrt ni popoln niti 
zaključen. Podobno, kot smo to de
lali v minulem letu, bomo tudi letos, 
sicer dosledno spoštovali delovni na
črt, vendar pa bomo zagotavljali 
tudi aktualnost, svežino, sočasnost

NEKAJ ZNAČILNOSTI 
LETOŠNJEGA NAČRTA

Vseh nalog letnega delovnega na
črta ni mogoče na kratko povzeti 
(ko jih bo sprejel republiški svet, jih 
bomo objavili v ,,Sindikatih", pri
logi DE). Kljub temu pa naj ome
nimo nekatere značilnosti.

V delovnem načrtu je posvečeno 
veliko pozornosti javni razpravi o 
združenem delu, ki se bo začela v

'kratkem. Sindikati bodo preučevali 
zakon v neposrednih samoupravnih 
okoljih, spodbujali razvoj samo
upravnih odnosov v TOZD in drugih 
samoupravnih organizacijah ter tako 
vplivali na nadaljnji razvoj samo
upravnih odnosov v vseh okoljih in 
na vseh ravneh.

S podobnim ciljem se bodo sindi
kati vključili tudi v razpravo o sred
njeročnem razvojnem načrtu. Priza
devali si bodo, da bo delavec te
meljito obvladal dohodkovne od
nose - danes in v načrtovani per
spektivi - da bo odločal o celovi
tem dohodku, uresničeval svobodno 
menjavo dela in se na osnovi dohod
kovnih odnosov v svoji TOZD inte
resno povezoval z drugimi TOZD —v 
(razvoju in potrebam primerne) raz
lične oblike samoupravnih organi
zacij.

V delovnem načrtu je tudi moč
no poudarjena naloga na področju 
razvrščanja dohodka in delitvi sred

stev za OD. Sindikati se bodo borili, 
da bodo v samoupravnih spora
zumih TOZD vgrajena določila, ki 
bodo dala osebnim dohodkom pra
vo vrednost, s stimulativnimi merili 
zagotovila dohodek po delu ter tudi 
tako spodbujala večjo produktiv
nost dela.

KAJ BO ŽIVLJENJSKI 
MINIMUM DELAVCA?

V „železni seznam" sindikalnih 
nalog sodi tudi socialna politika in 
vsi elementi družbenega standarda - 
od otroškega varstva do stanovanj
ske politike. Naloge s teh področij 
so v programu podrobno obdelane. 
Sindikati bodo tudi v sodelovanju z 

. drugimi dejavniki v republiki opre
delili življenjski minimum delavca in 
njegove družine, prav tako pa si 
bodo prizadevali zagotoviti večje 
uspehe v samoupravnem organizi
ranju potrošnikov, se bolj načrtno 
lotili izboljšanja družbene prehrane 
delavcev, še zlasti toplega obroka 
med delom.

Naj ob tem omenimo tudi skupno 
nalogo, sprejeto na RK SZDL, da 
bomo preučili učinke socialnih kon
fliktov in delovanje služb, ki so za
radi tako imenovanih skupnih po
treb delavca in za katere delavci v 
svobodni menjavi združujejo sred
stva. Gre za področje otroškega var
stva, izobraževanja, poklicnega 
usmerjanja, zdravstvenega varstva, 
kulture, znanosti, športa in rekrea
cije.

V. C.

Še ostajamo 
dolžniki...

V sklepih 8. kongresa ZSS 
smo zapisali, da bomo vsa
kemu sindikalnemu akti- 
vistu-delegatu ob prevzemu 
funkcije omogočili, da se 
usposobi za svoje sindikalne 
naloge. In zapisali smo tudi, 
da mora vsak sindikalni akti
vist enkrat letno obiskati 
vsaj dvodnevni seminar, na 
katerem se bo seznanil z 
novostmi, ki so pomembne 
za njegovo sindikalno delo.

Poročilo o družbenem 
izobraževanju sindikalnih 
delavcev v letu 1974/75 je 
zelo ugodno. Seminarje za 
usposabljanje, vodstev in 
članstva so v tem letu imeli 
prav v vseh občinah. Med^ 
tem ko smo pred štirimi leti 
organizirali komaj 171 se
minarjev, jih je bilo lani kar 
584. Tako zelo povečano 
število seminarjev pomeni 
seveda tudi izreden porast 
števila udeležencev na teh 
seminarjih. Od 6206 pred 
štirimi leti na 9559 v letu 
73/74, medtem ko je ta 
številka zadnje leto že iz
redna - 22.687 udeležencev 
na seminarjih.

V zadnjem obdobju je 
resda zelo upadlo število 
posvetov, od 193 na 53 v 
zadnjih dveh letih, a zaradi 
tega ne bi smeh biti posebej 
zaskrbljeni. Manj posvetov 
gre očitno na račun pove
čanega števila seminarjev, ti 
pa gotovo pomenijo obliko 
mnogo bolj intenzivnega 
družbenega izobraževanja.

Tisto, s čimer ne bi smeli 
biti zadovoljni, pa je ob
čutno zmanjšanje političnih 
šol za sindikalne delavce, 
čeprav jih nikoli nismo imeli 
pretirano dosti. V zadnjih

štirih letih najprej 9, potem 
še enkrat 9, leto kasneje 8, v 
zadnjem letu pa komaj 4. 
Odpovedati se ne bi smeli 
političnim šolan;, za sindi
kalne delavce v občinah 
zato, ker te vendarle pome
nijo sindikalnemu delavcu 
možnost nadaljnjega siste: 
matičnega izobraževanja. 
Organizaciji sindikata pa 
politične šole pomenijo ka
drovski rezervoar delavcev 
za odgovorne funkcije ozi
roma za nadaljnje sistema
tično izobraževanje v dvo
mesečnem političnem te
čaju.

Ne da bi navajali podrob
nejše podatke, tudi lahko 
rečemo, da je prodor druž
benega izobraževanja še po
sebej opazen v občinah 
Domžale, Koper, Radovljica, 
Velenje, Maribor, Novo me
sto, Slovenska Bistrica, 
Ljubljana-Center in Ljub- 
Ijana-Bežigrad. Pristranski pa 
bi bili, če ne bi opozorili 
tudi na večje prizadevanje in 
boljše rezultate v občinah, 
ki imajo mnogo slabše mož
nosti za družbeno izobraže
vanje, kot denimo v Ajdov
ščini, Dravogradu, Krškem, 
Ormožu,_ Radljah, Škofji 
Loki.^ Črnomlju, Ribnici, 
Šentjurju, Tolminu, Vrhniki, 
Žalcu.

In še en podatek v opo
zorilo: samo v petih občinah 
so sindikati v zadnjem iz
obraževalnem letu vključe
vali v seminarje tudi delavce 

samoupravljavce brez 
funkcij. Množično izobra
ževanje samoupravljavcev 
torej ostaja še naš veliki 
dolg.

s.g.

Več besede pri planiranju
Kot je znano, daje ustava družbenemu planiranju pomembno 

vlogo pri gradnji samoupravnega družbenoekonomskega siste
ma.

Kaj so naredili na tem področju slovenski sindikati?
O planiranju in planih bi lahko napisali mnogo stavkov; takš

nih, ki bi hvalili, in takšnih, ki bi grajali. Čeprav je minilo od 
skupne seje predsedstva RS ZSS in gospodarske zbornice SRS 
že pol leta, takratna očem še velja, tako kot velja ugotovitev, da 
imajo delavci marsikje več formalnih kot dejanskih možnosti za 
soodločanje pri planiranju svojega in s tem tudi družbenega 
razvoja.

To se dogaja tudi zaradi tega, ker je sindikat kot mjbolj 
množična organizacija delavcev predvsem skrbel za samouprav
ne postopke, manj pa se je spuščal v vsebino dokumentov, ki so 
jih obravnavali v delovnem kolektivu ali v organih samoupravlja
nja. Res da samoupravni postopek omogoča in celo spodbuja 
samoupravno vsebino, toda to marsikdaj ni dovolj, kajti sin
dikati imamo svoja stališča in sklepe do celotnega družbeno

ekonomskega razvoja, za katere se moramo boriti in si prizade
vati, da bodo zaživeli v družbi.

Zato bi v prihodnje, kot je menilo predsedstvo na nedavni seji 
RS ZSS, siiidikalne organizacije in njihovi organi na vseh ravneh 
bili dolžni povedati svoje mnenje o vsakem dokumentu druž
benega plana, izhodišča za mnenja pa so sklepi 8. kongresa ZSS 
in vsi drugi sklepi, ki se uresničujejo z uveljavljanjem družbe
nega planiranja.

Morda bi kdo dejal, da si tako sindikati jemljejo pravice 
samouprave. Ne, z novim odnosom do družbenega planiranja in 
konkretnim resnim delom v praksi bodo sindikati kot najširša 
organizacija delavcev prispevali k hitrejšemu samoupravnemu 
razvoju, delavca pa vključili v vse faze nastajanja družbenega 
plana.

Sindikalna stališča in mnenja pa bodo le dodatna informacija 
delevcem, ki se bodo odločali popolnoma samostojno v okviru 
samouprave.

VOJKO ČERNELČ

SEDEM FUNKCIJ NA LETO
— Preveč obveznosti sprejmem .. . 

Ne morem reči ,jie“, potem pa sem 
zelo nezadovoljen, ker vsega dela ne 
morem opraviti tako, kot bi ga moral!

Franc Kobentar, 46-letni predsed
nik konference sindikata jeseniške že- 
iezarne in visoko kvalificirani delavec 
avtomehanične stroke. Zdaj svojo 
funkcijo opravlja profesionalno, v ko
lektivu, kjer je 6300 delavk in delav- 
cev- Osebno pozna vse skupaj in vsa- 
Ksga posebej.

- Razen mlajših, ki še niso dolgo 
n1^ nami!

Sam pozna vse, Jeseničani, če ne 
celo dobršen del Gorenjcev, pa po
dajo njega.

— Nič čudnega! Odkar sem prišel 
iz JLA, od leta 1953, opravljam vsako 
teto vsaj sedem funkcij!

France nam ne bo zameril, če vseh 
ne bomo omenili. Skoraj laže bi nam- 

bilo povedati, kaj doslej še ni bil, 
°t katere funkcije je opravljal. Zdaj

je tudi predsednik koordinacijskega 
odbora sindikata SOZD Slovenske že
lezarne, član ustreznega republiškega 
in zveznega odbora, delegat v zveznem 
svetu ZSJ . . . član upravnega odbora 
hokejskega kluba Jesenice .. .Delalje 
v SKOJ in v različnih organih ZK,bil 
je tudi član CK ZK ZKS, v samo
upravnih organih, v krajevni skup
nosti . . . Kaj bi vse naštevali!

In zato zjutraj gre, pozno zvečer 
pride domov. Vsak dan, razen sobote 
in nedelje.

— V zadnjem času sem doma bolj 
poredko tudi ob sobotah. Čedalje več
krat se dobimo na ta dan, da se 
pogovorimo . . .Delo manj trpi.

Žena ga razume in zaradi svojega 
dela ni imel doma nikoli nobenih sit
nosti. Pozna svojega Kobentaija, da je 
takšen, kot pač je in dane bo nikoli 
drugačen. Takšen je od leta 1945, ko 
se je vrnil iz izgnanstva v Nemčiji. 
Hčerki sta med tem odrasli, deset

mesecev je že dede, („Vnučko 
imam!“) druga hči pa hodi v Ljublja
no na univerzo.

— Rad delam, ker vidim, koliko 
smo naredili! Kaj bi šele bilo, če bi vsi 
in povsod delali zares odgovorno, da 
bi gledali na vsak dinar, ki zdaj še 
marsikje uhaja v zrak.

Precej časa je govoril o železarjih, o 
njihovem'razvoju.

— Ne, nihče več ne bo pretental 
železaija! Ljudje znajo dobro misliti 
in hitro sklepati! Pa naj bodo doma 
izpod Mežaklje ali iz drugih republik! 
Veste, naš kolektiv je Jugoslavija v 
malem! , ,

In ponosen je na svoje tovariše.
Jezi ga pa, ker vsi v železarni še 

vedno ne delajo, kot bi morali, da 
nimajo pravega odnosa do materiala in 
zaščitnih sredstev pri delu-, za katere v 
jeseniški železarni odštejejo kar staro 
milijardo na leto („Rokavice pa ležijo 1 
v jarkih skoraj po vsem Gorenj

skem!^) ... Jezi ga, da ne naredimo 
tistega, za kar smo se dogovorili .. . 
jezi ga, kadar televizija in časniki tro
bijo, kar ni res (,Kdo nam meče 
pesek v oči in zakaj? ! “) . ..

— Potrebujemo resnico 6 vsem. Če 
je komu kaj do tega, da se ta naša 
družba razvija, potem je prav gotovo 
nam . . .

Zdaj je glavna naloga sindikata jese
niških železarjev t~ organiziranost po 
ustavi. Obstaja predlog, da bi namesto 
štirih temeljnih organizacij imeli — 25.

Na spomladanskem januarskem 
nebu so se vlekli temni sivi oblaki.

— Bo vreme v nedeljo? Veste, če 
se le da, se zapodim kam v hribe. To 
je edino.razvedrilo.

Tisti, ki ga ne pozna, ne bo verjel. 
Kdor ga pa pozna, ve, da Franc Ko
bentar pri svojem družbenopolitičnem 
delu prav tako uživa kot v hribih.

Takšen je pač..
; v.Č. Franc Kobentar, predsednik konference 

sindikata jeseniške železarne
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REPRODUKCIJSKA CELOTA »DOM« JE ZAŽIVELA

Skupno dogovorjena 
pota v prihodnost

Od prvega samoupravnega sporazuma o poslovnem sodelovanju ter združevanju 
proizvodnje in blagovnega prometa med ZP Gorenje Velenje in trgovskimi delovnimi 
organizacijami do nastanka ene prvih reprodukcijskih celot pri nas —
Reprodukcijska celota »DOM« odprta za vse, ki lahko v njej uresničujejo svoje razvojne 
interese

Združena industrijska pod
jetja „Gorenje“ Velenje so za
čela v letu 1973 med prvimi pri 
nas tesneje povezovati proiz
vodnjo in blagovni promet. V 
oktobru tega leta so namreč 
predstavniki več kot 60 trgov
skih organizacij združenega dela 
in vseh delovnih organizacij V 
okviru ZIP ,.Gorenje" Velenje 
podpisah samoupravni spora
zum o poslovnem sodelovanju 
ter združevanju proizvodnje in 
blagovnega prometa.

Podpisniki tega prvega sa
moupravnega sporazuma o po
slovnem sodelovanju ter zdru
ževanju proizvodnje in blagov
nega prometa so se dogovorili, 
da bodo njihove dotedanje po
slovne .odnose, ki so temeljili na 
načelih medsebojnega poslov
nega sodelovanja in dogovar
janja, vplivanja na poslovno po
litiko,, na prizadevanja za po
večevanje storilnosti in vse
stransko zadovoljitev potreb 
potrošnikov samo še poglobili 
in dopolnili medsebojno sode
lovanje. Samoupravni sporazum 
naj bi torej omogočil zadovo
ljevanje interesov potrošnikov, 
delavcev in družbene skupnosti. 
Potrošnikom naj bi nudili večji 
izbor in večjo kakovost izdel
kov, delavcem v proizvodnji 
surovin, sestavnih delov, goto
vih izdelkov in v trgovini naj bi 
omogočil doseganje boljših 
uspehov združenega dela, druž
beni skupnosti pa naj bi zago
tovil nadaljnje povečevanje 
skupnih uspehov družbenega 
dela. Poslovanje in poslovno 
sodelovanje podpisnikov spo
razuma naj bi temeljilo na na
čelih združenega dela in samo
upravljanja, enakopravnosti de
lavcev v proizvodnji in trgovini 
pri uveljavljanju medsebojnih 
odnosov, medsebojnega vlivanja 
na poslovno in razvojno poli
tiko, skupnega prevzemanja ri- 
zika, skupne odgovornosti za 
razširitev materialne osnove in 
storilnosti v proizvodnji in trgo

vini ter na načelih skupne de
litve dohodka.

Združena industrijska pod
jetja ..Gorenje" Velenje in več 
kot 60 trgovskih organizacij 
združenega dela iz vseh repu
blik in obeh avtonomnih po
krajin so ob koncu leta 1973, 
ob podpisu samoupravnega 
sporazuma o poslovnem sode
lovanju ter združevanju proiz
vodnje in blagovnega prometa, 
oblikovali tudi dve poslovni te
lesi, in sicer odbor za politiko 
marketinga ter odbor za go
spodarjenje in finance. Dogo
vorjeno je bilo, da odbora pred
lagata ukrepe za usklajevanje 
ciljev in interesov proizvodnje 
in trgovine, predlagata smernice 
tekoče in dolgoročne poslovne 
politike, program bogočega 
skupnega razvoja proizvodnih 
in trgovskih zmogljivosti in iz
bor proizvodov.

ZAČETEK DOLGOROČNEGA 
MEDSEBOJNEGA 
SODELOVANJA

Da bi zagotovili kar najboljše 
medsebojno sodelovanje, so se 
podpisniki tega prvega samo
upravnega sporazuma o po
slovnem sodelovanju ter zdru
ževanju proizvodnje in blagov
nega prometa tudi dogovorili, 
da bodo sodelovali pri raziska
vah tržišča na območjih, ki jih 
pokrivajo posamezne trgovske 
organizacije združenega dela, 
izvajaH skupne akcije za pospe
ševanje prodaje, uvajali dodatne 
programe za izpopolnitev asor- 
timana ter razvijali servisne in 
druge storitve. V samoupravni 
sporazum so vključili tudi do
ločbe o skupnem prevzemu ri- 
zika ter o razporejanju skupne
ga dohodka med proizvajalci 
surovin in sestavnih delov, go
tovih izdelkov in trgovine ter 
določili poprečne stroške pro
izvodnje in trgovine.

Ob podpisu samoupravnega 
sporazuma o poslovnem sode
lovanju ter združevanju pro

izvodnje in blagovnega prometa 
med Združenimi industrijskimi 
podjetji ,,Gorenje" Velenje ter 
več kot 60 trgovskimi organi
zacijami združenega dela iz vse 
Jugoslavije je bilo še posebej 
poudarjeno, da se s podpisom 
samoupravnega sporazuma za
čenja proces dolgoročnega 
medsebojnega sodelovanja ter 
oblikovanja novih medsebojnih 
odnosov.

V ŠIRŠE POVEZOVANJE
NA USTAVNIH NAČELIH
Sprejem nove ustave je spod

budil Združena industrijska 
podjetja „Gorenje“ Velenje in 
trgovske delovne organizacije, 
da so začeli razmišljati o tem, 
kako bi samoupravno spora
zumevanje o poslovnem sode
lovanju ter združevanju proiz
vodnje in blagovnega prometa 
razširili še na organizacije zdru
ženega dela s področja proiz
vodnje surovin in sestavnih de
lov ter na poslovne banke.

Tako je bilo sredi maja 1975 
v Velenju širše posvetovanje, na 
katerem so spregovorili o orga
niziranosti ' na novih ustavnih 
načlih in se dogovorili o usta
novitvi reprodukcijske celote 
„DOM“.

V drugi polovici minulega de
cembra so v Velenju tudi izobli
kovali eno od prvih reproduk
cijskih celot pri nas. Že ime te 
reprodukcijske celote — 
„DOM“ - označuje namen 
povezovanja, ki bo zajelo več 
kot 250 proizvajalcev surovin in 
sestavnih delov, več kot 60 or
ganizacij združenega dela s pod
ročja prometa blaga, vseh 10 
organizacij združenega dela v 
sestavu Združenih industrijskih 
podjetij ..Gorenje" Velenje ter 
poslovne banke, ki sodelujejo s 
podpisniki samoupravnega spo
razuma o urejanju medsebojnih 
odnosov, ugotavljanja skupnih 
interesov, pogojev gospodarje
nja in razvojnih programov.

Ob oblikovanju reprodukcij

KOLEDAR
NALOG

V" tem tednu se bodo še 
zvrstile letne konference repu- 
bUških odborov, ki bodo oce
nile delo sindikata v minulem 
letu in sprejele program nalog 
za letos. To svojo dolžnost, o 
tem govori eden od sklepov 8. 
kongresa ZSS! — bodo morali 
opraviti še nekateri zamudniki, 
saj je za 26. januar že sklicana 
seja republiškega sveta ZSS.

To bo treba- storiti toliko 
prej, ker je pred nami nova na
loga — priprava srednjeročnih 
planov razvoja do leta 1980. 
Gre za temo, ki jo bo potrebno 
nemudoma načeti na vseh rav
neh sindikalne organiziranosti 
od osnovne organizacije v 
TOZD pa tja do republiških 
organov sindikatov in zveze sin
dikatov!

PONEDELJEK, 19. JANUARJA
— Letna seja RO sindikata delavcev kulture Slovenije
- 37. seja odbora za samoupravno sporazumevanje o delitvi 

dohodka
- in osebnih dohodkov pri RS ZSS (Med drugim bo na dnev

nem redu
— uveljavljanje sindikalne liste za leto 1976).

TOREK, 20. JANUARJA
— Letna seja RO sindikata delavcev zdravstva in socialnega
— varstva Slovenije

SREDA, 21. JANUARJA
— Letna seja RO sindikata delavcev znanosti in visokega šolstva
— Slovenije.

ČETRTEK, 22. JANUARJA
— Sestanek komunistov v RO sindikata delavcev energetike in 

premogovništva
— Slovenije ter predstavnikov CK ZKS, IS skupščine SRS, Go

spodarske zbornice SRS in RS ZSS

PETEK, 23. JANUARJA

SOBOTA, 24. JANUARJA

ske celote ,,DOM“ sov Velenju, 
prvi podpisniki samoupravnega 
sporazuma še posebej poudarili, 
da je nujna medsebojna pove
zanost poslovanja delovnih or
ganizacij različnih dejavnosti 
ter njihovo sodelovanje pri ures
ničevanju skupnih načrtov. 
Hotenje, da bi še uspešneje go
spodarili, to nujnost samo še 
potrjuje. Kar največji napori 
vseh delovnih organizacij in 
usklajeno delo reprodukcijske 
celote pa bo omogočilo učin
kovito gospodarjenje in konti
nuiran razvoj ob sočasnem za
dovoljevanju potreb domačega 
tržišča in vključevanju v med
narodno delitev dela. Sprejem 
tega novega samoupravnega 
sporazuma in oblikovanja re
produkcijske celote „DOM“ pa 
zagotavlja organizirano in enot
no reševanje problemov, uspeš
nejše delo ter boljše odnose in 
omogoča uresničevanje inte
resov delovnih ljudi v združe
nem delu.

Podpisniki samoupravnega 
sporazuma o urejanju medse
bojnih odnosov, ugotavljanju 
skupnih interesov, pogojev go- 
spodarjenja in razvojnih pro
gramov v reprodukcijski celoti 
„DOM“ so se dogovorili, da 
bodo na osnovi dosedanjega 
skupnega dela, dosežene stop
nje razvoja, obsega sodelo
vanja, razvojnih načrtov do leta 
1980 uredili medsebojne od
nose in dolgoročno sodelovanje 

-tako, da bo trajno povezovanje 
zdmženega dela v reproduk
cijski celoti „DOM“ pokrivalo 
celotni reprodukcijski proces.

To pomeni, da želijo pod
pisniki samoupravnega spora
zuma z optimalnim izkorišča
njem zmogljivosti, z racional
nim izkoriščanjem finančnih in 
drugih sredstev dos‘egati večjo 
gospodarsko uspešnost, večji 
ostanek dohodka in njegovo 
delitev med vse, ki sodelujejo v 
celotnem reprodukcijskem 
procesu. Podpisniki samouprav
nega sporazuma so se dogovo
rih, da bodo sproti oblikovah in 
poglabljali dohodkovna raz- 
meija na osnovi kriterijev druž
beno priznanega vloženega dela 
in sredstev ter dopolnili ozi
roma uskladili določbe samo
upravnega sporazuma z določili 
zakona o združenem delu ter z1 
lastnimi izkušnjami in prakso. 
Podpisniki samoupravnega spo
razuma pa se lahko vključujejo 
tudi v druge reprodukcijske ce
lote, s katerimi dopolnjujejo 
svoj pogram.

Podpisniki samoupravnega 
sporazuma bodo za zagotovitev 
skupnega in usklajenega razvoja 
organizirah maksimalno učin
kovito proizvodnjo, skupno pla
niranje, kar je eden od temeljev 
sodelovanja, zagotavljali učin
kovito prodajo s planom dogo
vorjenih količin proizvodov ter 
skupno ukrepali za čim manjše 
potrebno angažiranje sredstev.

V IZENAČITEV KRITERIJEV 
USTVARJANJA DOHODKA

Eno od načel pred dnevi 
podpisanega samoupravnega 
sporazuma o urejanju medse

bojnih odnosov, ugotavljanju 
skupnih interesov, pogojev go
spodarjenja, in razvojnih pro
gramov v reprodukcijski celoti 
,,DOM“ je, da pripada doho
dek, ustvarjen v procesu skup
nega dela, tisti temeljni organi
zaciji združenega dela, ki ga 
ustvarja. Naloga podpisnikov 
sporazuma pa je, da izenačuje 
kriterije za ustvaritev dohodka 
vseh temeljnih organizacij zdru
ženega dela. Oblikovali bodo 
tudi merila za delitev dohodka 
v primeru, če bi pri nastajanju 
dohodka prišlo do bistvenih 
anomalij.

Dohodkovne odnose znotraj 
reprodukcijske celote „DOM“ 
bodo podpisniki samoupravne
ga sporazuma urejali z dogovori 
o cenah. Cene naj bi vsebovale 
in odražale materialne in druge 
stroške na osnovi dogovorjenih 
in doseženih razvojnih razmerij. 
Pri tem bo veljalo načelo, kot 
določa samoupravni sporazum, 
da bodo cene tako za finalne 
izdelke kot za surovine in se-' 
stavne dele na ravni svetovnih 
cen. Kakršnokoli odstopanje od 
teh cen v reprodukcijski celoti 
,,DOM“ bo moralo biti dogo
vorjeno, da bi tako kar najbolj 
zaščitih interese vseh podpis
nikov sporazuma.

ODPRTI 
ZA VSAKOGAR

Samoupravni sporazum o 
urejanju medsebojnih odnosov, 
ugotavljanju skupnih interesov, 
pogojev gospodarjenja in raz
vojnih . programov vključuje 
tudi načrte za razvoj repro
dukcijske celote ,,DOM“ do 
leta 1980.

V letu 1976 bo reprodukcij
ska celota „DOM“, kot raču
najo, ustvarila končne izdelke v 
vrednosti 7,5 milijarde dinaijev, 
na tuje pa prodala 22 % vseh 
izdelkov. Čez pet let, to je leta 
1980, pa bo znašala vrednost 
končnih izdelkov te reproduk
cijske celote že 15 milijard di
narjev, izvozih bodo že najmanj 
30 % vseh izdelkov.

Letni oziroma srednjeročni 
program razvoja reprodukcijske 
celote „DOM“ predstavlja tudi 
osnovno izhodišče letnih ozi
roma srednjeročnih programov 
podpisnikov samoupravnega 
sporazuma za tisti obseg dejav
nosti, s katerim se vključujejo v 
to reprodukcijsko celoto.

Povedati pa moramo, da se 
lahko v to reprodukcijsko ce
loto vključijo vse organizacije 
združenega dela, ki lahko v njej 
uresničujejo tudi lastne razvoj
ne interese. Ta odprtost in od
ločitev o nenehnem samouprav
nem ter organizacijskem in teh
nološkem izpopolnjevanju re
produkcijske celote „DOM“ pa 
je dokaz, kot zatrjujejo prvi 
podpisniki samoupravnega spo
razuma, da je združevanje dela 
in sredstev v tej reprodukcijski 
celoti proces, ki se bo razvijal 
na osnovi dosežene stopnje raz
voja samoupravljanja, ustavnih 
hotenj ter lastnih izkušenj in 
prakse podpisnikov samouprav
nega sporazuma. Naloga vseh 
podpisnikov sporazuma pa je, 
kot je bilo še posebej poudar
jeno ob oblikovanju reproduk
cijske celote ,,DOM“, da s svo
jim neposrednim vsakdanjim 
delom oblikujejo.vsebino novih 
medsebojnih odnosov.

MARJAN LIPOVŠEK

1
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ANKETA DE: KAJ JE S KLUBI SAMOUPRAVLJAVCEV?

Januar 
v znamenju 

zadnjih priprav
Doslej še ni nobenega kluba samoupravljavcev — Po odgovorih 
■z prvih desetih občin lahko sklepamo, da bodo prve ustanovne 
skupščine klubov že v januarju in v prvih dneh februarja

Lani se je v slovenskih sindikatih izoblikoval dogovor, naj bi do 
konca leta 1975 pripravil ustanovne skupščine klubov samouprav- 
Ijavcev. Celovitega predloga o tem, kako smo uresničili ta dogovor, 
nima ta čas še nihče. Zato smo se v uredništvu DE odločili za 
anketo. Povprašali smo v vseh občinah predsednike iniciativnih 
odborov, kako daleč so s pripravami, ali so o sporazumih o usta- 
novitvi klubov samoupravljavcev razpravljali delavci, kje se bo klub 
sestajal, v tovarni, krajevni skupnosti in ali se letošnji programi 
družbenopolitičnega izobraževanja samoupravljavcev že vključujejo 
v programe izobraževalnih skupnosti v občinah.

Do zaključka redakcije smo prejeli odgovore iz 10 občin. 
Dglejmo si osnovne informacije iz teh odgovorov.

NOVO MESTO
Občinski svet ZS Novo mesto je 

°b koncu decembra poslal vsem 
osnovnim organizacijam sindikata, 
Predsednikom delavskih svetov, di
rektorjem OZD ter vsem drugim 
Podpisnikom osnutek samouprav
nega sporazuma o ustanovitvi kluba 
n*. Predlog programa družbenopoli- 
oc‘nega izobraževanja, ki ga bo za 
klub izvajal Zavod za izobraževanje 
kadrov in produktivnost dela Novo 
n>esto. Do 31. januarja naj bi inicia- 
“vni odbor zbral pripombe, pred- 
“ge in mnenja, saj bodo do takrat 
delavci o klubu razpravljali na letnih 
skupščinah osnovnih organizacij 
sindikata, pa tudi delavski sveti. 
Ustanovna skupščina bo predvi
doma v začetku februarja.

Klub bo deloval v zgradbi občin
skega sindikalnega sveta. Program 
izobraževanja pri klubu samouprav
ljavcev bodo financirali s prispev
kom podpisnikov, ki je po predlogu 
sporazuma 0,10 % od bruto OD v 
letu 1975 iz sredstev skladov skupne 
porabe, namenjenih izobraževanju. 
Sekretar iniciativnega odbora Mira 
Maljuna piše, da bo izobraževalna 
skupnost krila le osebne dohodke 
.delavca, ki bo pri zavodu zadolžen 
za organizacijo izobraževanja pri 
klubu.

METLIKA
Sekretar občinskega sindikalnega 

sveta Maks Koležnik nam poroča, 
da so doslej o predlogu samouprav

nega sporazuma o ustanovitvi kluba 
samoupravljavcev razpravljali organi 
sindikata. V drugi polovici januarja 
naj bi predlagani sporazum obrav
navali v organizacijah združenega 
dela.

Predlagajo, da bi klub deloval v 
prostorih delovne organizacije Beti. 
Ker v občini Metlika ni izobraže
valne ustanove za odrasle, vodijo 
hkrati akcijo za ustanovitev takega 
zavoda.

ČRNOMELJ
V občini Črnomelj so priprave 

stekle že v mesecu oktobru, piše 
sekretar iniciativnega odbora Mirko 
Jelenič. Iniciativni odbor je pripravil 
vse potrebne akte za ustanovitev 
kluba. V novembru in decembru pa 
so razpravljali o klubu in o njegovi 
ustanovitvi že skoraj vsi podpisniki, 
delavci v temeljnih organizacijah, v 
krajevnih in interesnih skupnostih, v 
družbenopolitičnih organizacijah. 
Sprejeli so sporazum o ustanovitvi 
in izvolili delegata za skupščino 
kluba.

Ustanovitev kluba je predvidena 
še v januarju. Delavci so podprli 
zamisel o njegovi ustanovitvi, pred
vsem pričakujejo od kluba možnost 
izmenjave praktičnih izkušenj pri 
delu samoupravnih organov in dru
gih teles v temeljnih organizacijah

kot tudi poglobljeno idejno izobra
ževanje. Podprli so predlog, da bi 
klub deloval na sedežu družbenopo
litičnih organizacij. Zato se tudi že 
dogovarjajo o odkupu in adaptaciji 
posebne stavbe.

Program idejnopolitičnega izobra
ževanja je pripravila delavska uni
verza skupaj z iniciativnim odbo
rom. Predvidena so tudi potrebna 
sredstva za izvedbo programa, ki 
vključujejo tudi delež izobraževalne 
skupnosti v občini.

TREBNJE
V občini Trebnje so priprave 

stekle že oktobra, ustanovno skup
ščino kluba pa predvidevajo sredi 
meseca februarja. Sekretar občin
skega sindikalnega sveta Jože Kle
menčič obširno poroča, kaj vse so 
naredili, da bi spoznanje o pomenu 
klubov na široko prodrlo v zavest 
samoupravljavcev. O sporazumih, 
programu dela in razdelitvi delegat
skih mest so v organizacijah zdru
ženega dela razpravljali že v de
cembru. Sklepe o sprejemu spora
zuma so prejeli že od večine delov
nih organizacij, medtem ko v kra
jevnih skupnostih sporazumevanje 
teče počasneje. Lahko rečemo, 
pravi tovariš Klemenčič, da tu ak
cija ni potekala usklajeno s SZDL in 
da je bilo slišati izgovore, češ da 
niso dobili nobenih navodil od 
„zgoraj“. Iz javnih razprav o skupni 
in splošni porabi pa je le mogoče 
sklepati, da klub samoupravljavcev 
načelno podpirajo.

Po sedanjem predlogu bo sedež 
kluba v Trebnjem, njegovo delo pa 

. bo zajelo vse samoupravne skup
nosti, kjer delavci delajo in živijo. 
Program izobraževanja pripravljajo 
skupaj s centrom za izobraževanje in 
kulturo.

LOGATEC
Poroča sekretar občinskega sin

dikalnega sveta Niko Glavatovič. 
Pripravljajo se na ustanovitev kluba, 
manjkajo jim le še nekateri delegati 
za ustanovno skupščino iz samo
upravnih interesnih skupnosti. Usta
novna skupščina kluba naj bi bila v 
začetku februarja.

Razprava o delu kluba je bila ši
roka, v delovnih in krajevnih skup
nostih, v interesnih skupnostih, 
družbenopolitičnih organizacijah pa 
tudi v skupščini občine. Dodatnih 
predlogov za delo kluba še niso do

bili. Klub bo deloval v krajevni 
skupnosti, imajo pa težave zavoljo 
pomanjkanja prostorov. Za izvedbo 
programa izobraževanja samouprav
ljavcev so sredstva zagotovili z druž
benim dogovorom o družbenem iz
obraževanju, ki je bil podpisan de
cembra lani in pomeni osnovo za si
stemsko združevanje sredstev v ta 
namen.

TRBOVLJE
5. februarja bodo podpisovali 

samoupravni sporazum o ustanovitvi 
kluba samoupravljavcev v občini 
Trbovlje, poroča predsednik inicia
tivnega odbora Martin Naroglav, 
ustanovna skupščina pa naj bi bila 
13. februarja.

O osnutku sporazuma so razprav- 
Ijali zbori delavcev, organi vseh 
družbenopohtičnih organizacij v 
občini, pa tudi delegati vseh treh 
zborov skupščine občine. Delavci 
odobravajo ustanovitev takega klu
ba, saj ugotavljajo, da že dolgo ču
tijo potrebo po tem, da bi si nekje 
lahko izmenjavali izkušnje iz samo
upravljanja. Se posebej je to pouda
ril decembrski posvet organov samo
upravne delavske kontrole. Delavci 
se zavzemajo, da bi se klub že vklju
čil v javno razpravo o zakonu o 
združenem delu. Pravijo, da ni važ
no, kje bo klub deloval, pomembna 
je vsebina njegovega dela. Sredstva 
za izobraževanje bodo delavci na 
osnovi programa zagotavljali v okvi
ru kluba.

ŽALEC
Predsednik iniciativnega odbora 

Milan Dolar poroča, da so priprave 
tako daleč, da bo do podpisa spo
razuma o ustanovitvi kluba in do 
ustanovne skupščine prišlo v mesecu 
februarju. Sporazum je v javni raz
pravi že več kot 45 dni. V razpravi 
ustanovitve kluba ni nihče odkla
njal. Zastavljena pa so bila vprašanja 
o višini članarine in sredstev za 
družbeno izobraževanje. Sporazum 
predvideva, naj bi delovne organi
zacije združevale za izvedbo pro
grama izobraževanja prispevke v 
višini 0,20 % od bruto OD v letu 
1976. Klub bo deloval v prostorih 
družbenopolitičnih organizacij ob
čine.

DRAVOGRAD
Sekretar občinskega sindikalnega 

sveta Adi Kralj poroča, da so-pr
votni datum za ustanovno skupšči

no (23. decembra) prestavili na 29. 
januar, ker se nekatere delegacije še 
niso sestale, da bi sklepale o pri
stopu. Tudi pri njih je bil sporazum 
v javni razpravi že od 26. novembra 
in ugotavljajo, da je predlog dobro 
sprejet. Zaenkrat bo delo kluba po
tekalo pri občinskem sindikalnem 
svetu. Če pa bo v občini ustanov
ljena delavska univerza, ji bodo pri- 
ključili dejavnost kluba. Program 
izobraževanja pa se bo uresničeval 
na podlagi družbenega dogovora o 
izobraževanju delegatov, članov 
samoupravnih organov in organov 
družbenopolitičnih organizacij v 
občini. S tem dogovorom združu
jejo 0,05 % od bruto OD za potrebe 
izobraževanja.

RADLJE OB DRAVI
Rok za javno razpravo o samo

upravnem sporazumu za ustanovitev 
kluba se izteče ob koncu januarja, 
ustanovna skupščina pa naj bi bila v 
prvi polovici februarja poroča v 
imenu iniciativnega odbora Stanko 
Račnik. Samoupravni sporazum so 
posredovah vsem možnim podpis
nikom, nimajo pa še zbranih vseh 
stališč in predlogov. Klub bo ver
jetno deloval pri občinskem sindi
kalnem svetu in bo zajemal vse 
oblike družbenopolitičnega izobra
ževanja v temeljnih organizacijah 
združenega dela in v krajevnih skup
nostih. Programe bo po pogodbi iz
vajala delavska univerza, ki zdaj sku
paj z družbenopolitičnimi organi
zacijami pripravlja skupni program 
izobraževanja. Če bo sporazum o 
ustanovitvi kluba, kakršen je pred
lagan, sprejet, bo sredstev za izva
janje programov izobraževanja do
volj.

AJDOVŠČINA
Predsednik občinskega sindikal

nega sveta Benjamin Pavlič poroča, 
da bo iniciativni odbor v drugi po
lovici januarja obravnaval predlog 
samoupravnega sporazuma in ga 
nato dal v javno razpravo. Ob tej 
priložnosti bo iniciativni odbor 
izoblikoval tudi ključ delegatskih 
mest za skupščino kluba. Delavska 
univerza pa že pripravlja program 
izobraževanja članov kluba. Sred
stva za izvajanje tega izobraževalne
ga programa lahko pričakujejo le iz 
prispevkov, ki bi jih podpisnice 
sporazuma za ustanovitev kluba 
združevale na osnovi tega spora
zuma.’

ODMEVI SE ENKRAT: »UKRADENA SAMOUPRAVA«
Pisec članka — novinar Janez VOUČ, ki je v DELAVSKI 

ENOTNOSTI štev.. 30 dne 2. avgusta 1975 dal prispevek pod 
gornjim naslovom, se najbrž ni zavedal, koliko dela in hude krvi 
bodo povzročile v kolektivu GP „TEHNIKA“ Ljubljana njegove 
nepreverjene trditve.

Po preteku treh mesecev, ko je zaključena obravnava in so 
osvetljene obtožbe, izrečene v članku in naknadne pri obravna
vanju teh obtožb, je sklenjeno, da osnovna organizacija ZK TOZD 
Gradbena operativa kakor tudi družbenopolitični aktiv GP „TEH- 
NlKA“ Ljubljana obsoja tako ravnanje in pisanje.

Toliko bolj obsojanja vredno je dejanje ob ugotovitvi, da se pisec 
članka ni potrudil dobiti mnenje od sindikalne organizacije TOZD 
Gradbena operativa ali odbora za medsebojna razmerja v tej 
temeljni organizaciji, v čigar pristojnost sodijo medsebojni odnosi v 
temeljni organizaciji.

Madež, ki ga nekomu nalepiš, in to celo javno, ni tako preprosto 
izbrisati in se zavedamo, da to ne bo narejeno niti v primeru, če bi 
objavili vse obsežne razprave in ugotovitve, ki so bile v tej zvezi 
zabeležene.

Vsaj tistim, ki bodo po naključju brali naš odgovor na tako 
Prisanje, želimo povedati, kakšno je dejansko stanje v temeljni 
organizaciji našega podjetja.

Temeljno organizacijo gradbenega podjetja „TEHNIKA“ v Ljub- 
yani tvorijo delavci iz vseh bratskih republik in pokrajin. Slovenci, 
M imajo v tej temeljni organizaciji lastnost delavca, so poleg 
Črnogorcev v manjšini, saj jih je le 13,9 %.

Tovariš HRASTNIK dela v naši delovni organizaciji od 27. 4. 
1948. leta, v TOZD Gradbena operativa pa od konstituiranja 
temeljnih organizacij dalje. Je član ZK od marca 1947 leta in je kot 
tak v vseh letih dela v našem podjetju izredno aktiven tako na 
Področju delavskega samoupravljanja, sindikata in v osnovni orga- 
n*zaciji ZK v podjetju, kjer je bil predsednik upravnega odbora, 
Predsednik delavskega sveta, predsednik sindikalne organizacije.

predsednik različnih komisij delavskega sveta itd. — Skratka, od 
1950. leta dalje, ko je bila uvedena samouprava, pa do danes je bil 
vselej aktiven tvorec samoupravnih odnosov v podjetju. Sam je 
izredno delaven in discipliniran. Kot pomočnik šefa opažarskega 
obrata — vodja mizarske delavnice seveda želi, da bi ga njegovi 
sodelavci posnemali v delovni disciplini in varčnosti. Marsikate
remu delomrznežu je zato že bil trn v peti. Razumljivo je, da med 
delom večkrat prihaja do konfliktov ob ugotovitvah, da posa
meznik ne izpolnjuje svojih delovnih obveznosti, še večkrat pa v 
primerih, ko si posameznik razlaga, da kot samoupravljavec lahko 
dela, kar sam želi. Konflikti so bili in še bodo, če se bodo 
posamezniki zavzemali le za pravice in ne bodo priznali, da pravice 
izvirajo iz dela, torej iz delovnih obveznosti.

Člani osnovne organizacije ZK so ugotovili, da šovinizem nikoli 
ni bil prisoten v medsebojnih odnosih, najmanj pa bi lahko očitali 
šovinistične izpade vodilnim in vodstvenim delavcem. Večkrat 
prihaja sicer do grobega govorjenja in marsikateri delavec v navalu 
jeze zabrusi svojemu, sodelavcu kako krepko v zidarskem žargonu. 
'Tak način sicer ni zaželen, je pa v gradbeništvu ob obstoječi 
vsestransko pestri strukturi zaposlenih še vedno prisoten. Nespre
jemljivo pa je, da se nekdo izgovarja in podtika šovinistične namere 
drugemu takrat, kadar gre za primere, ko noče izpolnjevati svojih 
delovnih obveznosti in skuša dokazati, da se od njega zahteva 
določeno delo samo zaradi tega, ker ni enake nacionalnosti in 
narodnosti, kot je tisti, ki mu delo odredi.

V podjetju stalno izobražujemo po 250 učencev za gradbene 
poklice. Med njimi ni Slovenca. Po končani učni dobi iz vrst 
kvalificiranih delavcev kadrujemo najbojše in jih usmerjamo v 
nadaljnje izobraževanje v strokovnih, srednjih šolah in na fakulteti. 
V gradbeni tehniški šoli v letošnjem šolskem letu od skupno 6 
dijakov nimano nobenega Slovenca.

Delovodsko šolo obiskuje 9 kvalificiranih delavcev TOZD Grad
bene operative,od tega je 1 Slovenec.

Že samo ta podatek dovolj zgovorno priča o našem odnosu do 
delavcev iz drugih republik in da ima sleherni delavec ne glede na 
narodnost ob njegovi prizadevnosti in hotenju povsem enake 
pravice.

V obsežnih razpravah smo ugotovili, da posamezni člani kolek
tiva niso dovolj aktivni v samoupravnih organih. Zaradi neaktiv
nosti posameznikov pa ni mogoče napisati, da je UKRADENA 
SAMOUPRAVA. V TOZD GRADBENA OPERATIVA, kateri so 
bile trditve v članku v prvi vrsti namenjene, je v različnih 
samoupravnih organih skupno 49 članov kolektiva.

HRASTNIK ANTON je kot sekretar osnovne organizacije ZK 
TOZD Gradbena operativa, ne glede na lastno aktivnost kot 
sekretar ZK dolžan, da usmerja razpravo na zborih delovnih ljudi. 
V primeru, ki ga je navajal pisec članka, smo ugotovili, da so 
razpravljali na zboru o solidarnem prispevku delavcev Opažarskega 
obrata za Kozjansko.

Ali je obsojanja vred no, če je sekretar OOZK, ko t je bilo 
ugotovljeno na zboru delovnih ljud, z vso odgovornostjo pozval 
prisotne, da z dvigom rok potrdijo predlog OOZK in OO sindikata, 
da bi delali na prosto delovno soboto? Ali je s takim načinom 
jemal samoupravne pravice drugim članom kolektiva?

Ne nazadnje je v današnjem času obsojanja vreden pristop 
delavca, ki daje neresnične podatke in blati svoje sodelavce prek 
sredstev javnega mnenja, doslej se pa ni in kot sam trdi, tudi v 
bodoče ne bo obračal za urejanje medsebojnih odnosov na samo
upravne organe v svoji temeljni organizaciji. Če je res hotel doseči 
to, kar pisec članka trdi, informiranost delavcev v podjetju, naj bi 
svoj prispevek naslovil uredništvu našega časopisa, ki ga brezplačno 
prejme mesečno vsak član kolektiva. Očitno se je zavedal, da v 
našem časopisu ne bi mogel objaviti neresničnih trditev in da bi si 
urednik pred objavo članka oskrbel mnenje samoupravnih organov 
in družbeno političnih organizacij in ne posameznika v podjetju.

OOZK TOZD I
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Sirjenje 
marksistične misli

so
Čeprav je marksistična misel še kako prisotna v vsem razvoju 

samoupravnega socializma, pri širjenju znanosti, znanstveno raz
iskovalnem, pedagoškem in publicističnem delu, pa je V delovanju 
Zveze komunistov res tudi to, da smo z organiziranim širjenjem 
marksistične misli v pravem pomenu besede začeli šele pred do
brima dvema letoma. Z ustanovitvijo marksističnega centra pri CK 
ZKS smo si namreč zadali nalogo povezati doslej pogosto raz
drobljeno delo ter spodbujati hitrejši razvoj in uveljavljanje 
marksistične teorije in metodologije pri pedagoškem, razisko
valnem in publicističnem delu. Zavzeli smo se za organiziranje 
razprav o pomembnih idejnih vprašanjih družbene teorije in prakse 
ter za usmerjeno usposabljanje komunistov za idejno teoretično 
delo na različnih področjih združenega dela.

Če smo torej v minulih dveh letih prisluhnih teoretičnim raz
pravam oziroma posvetovanjem, kot denimo, ,.Samoupravljanje in

Komunistza DE
tehnokratizem“, „Odnos socialističnih sil do religije, cerkve in kle- 
rikalizma“, ah pa spoznali razmerja med komunističnimi gibanji in 
marksistično teorijo, potem velja poudariti, da je širjenje marksi
stične misli ob teh posvetovanjih dobilo značaj teoretičnih razprav, 
ki so skušale temeljito in z vso potrebno dokumentacijo in argu
mentacijo pripeljati do jasnih teoretičnih in političnih stališč.

Že omenjena prizadevanja pri razvoju marksistične misli pa se
veda niso dovolj, da bi lahko bili s stanjem zadovoljni. Ker se 
marksistična misel potrjuje toliko bolj, kolikor trdneje je vpeta v 
družbeni razvoj, bi veljalo posebno pozornost nameniti raziskoval
nemu delu na področju družboslovja. Marksistični center je že za
stavil prve korake na tem področju. Glavne naloge so usmerjene k 
uresničevanju nove ustave, k proučevanju bistvenih problemov

naše samoupravne družbe in sodobnega sveta. Enako pomembne so 
tudi raziskave pri krepitvi marksistične idejnosti na področju vseh 
družboslovnih ved pa tudi področja nedružboslovnih ter prirodo
slovnih in tehničnih znanosti, saj so v vse premajhni meri proučene 
z marksističnega gledišča.

Širjenje marksistične publicistike, torej izdaja temeljnih del kla
sikov marksizma, pomeni vsekakor najboljši način, kako marksi
stično misel razširiti v pravem pomenu besede. Tako so se v zad
njem času z izdajo in pospeševanjem prioritetne marksistične lite
rature in poljudnih izdaj te literature že zapolnile nekatere vrzeli na 
tem področju.

Ob ustanovitvi marksističnega centra je sestavni in osnovni del 
nalog predstavljalo marksistično izobraževanje. Oblikovanje izobra
ževalnih programov za člane ZK, za delavske univerze in uspo
sabljanje predavateljev za ta področja, večja sistematičnost in 
aktualizacija družbenega izobraževanja in usposabljanja so pod
ročja, kjer so že vidni prvi premiki. Z dokajšnjo mero zavzetosti 
smo se lotili tudi uveljavljanja marksizma v rednem šolstvu vseh 
stopenj, predvsem z uveljavljanjem občih marksističnih predmetov; 
tako v osnovnem šolstvu z družbeno moralno vzgojo, v srednjem 
šolstvu z uvajanjem predmeta samoupravljanja s temelji marksizma, 
v visokem šolstvu z uvajanjem občili marksističnih predmetov in še 
posebej z uvedbo podiplomskega študija teorije marksizma in 
samoupravljanja.

Če je marksistični center na vseh omenjenih področjih že pri
speval k širjenju marksistične misli, pa ostaja področje izobraže
vanja in usposabljanja članstva in vodstev Zveze komunistov ter 
predavateljev za potrebe družbenopolitičnega usposabljanja še 
dokaj neizpeljano. Tako so poudarili tudi na 5. seji CK ZKS, daje 
potrebno zahteve Vil. kongresa ZKS, da se mora vsak komunist 
tudi sam izobraževati in idejnopohtično usposabljati, v naslednjem 
obdobju čim dosledneje uresničevati, kajti sestavni in temeljni del 
boja za uresničevanje vodilne idejnopolitične vloge Zveze kornu- 
.nistov in za njeno ideološko ofenzivo mora biti prav idejnopoli
tično usposabljanje članstva. MARJETA DEMŠAR

TISKOVNA KONFERENCA

Turizem — Izvozna dejavnost
Slovenci smo prepričani in 

tudi ponosni, da smo turistična 
dežela. Primerjamo se z Avstri
jo, Švico in z drugimi. Toda pri- ' 
merjava danes velja le še za na
ravne lepote, saj se Slovenija 
kot turistična dežela sploh ne 
more več postaviti ob bok takš
nim, kot so Švida ali Avstrija. 
Še več: tudi v jugoslovanskem 
merilu je že na repu.

O težavah slovenskega tu
rizma lahko spregovorimo tudi 
v . številkah. V zadnjih desetih 
letih je turizem v Sloveniji naza
doval. Leta 1965 so, denimo, 
nočitve znašale 12,4 odstotka 
vseh jugoslovanskih nočitev. Do 
lani se je ta odstotek znižal na 
8,5 odstotka. Nočitve tujih go
stov pa so v Sloveniji le malen
kostno porasle. Od vseh nočitev

je bilo pred desetimi leti 35,4 
odstotka nočitev inozemskih 
gostov, lani pa so .se le-te po
vzpele na komaj 40,8 odstotka.. 
Enake težave imamo tudi v de
viznem prilivu, o čemer priča- 
podatek, da se je le-ta v zadnjih 
treh letih zmanjšal kar za 11 
odstotkov. V jugoslovanskem 
merilu sta tako za nami le turi
stično nerazviti avtonomni po
krajini Vojvodina in Kosovo.

Na tiskovni konferenci pred
sednika komiteja za turizem 
inž. MILOŠA ŠULINA, ki je 
bila minuli ponedeljek v Škofji 
Loki, smo zvedeli za tri glavne 
vzroke težav in nezadovanja slo
venskega turizma. Najprej gre 
za razdrobljenost in nepove
zanost gostinskih in turističnih 
organizacij. Najbblj se to odraža

v neenotnem nastopu na trži
šču, zlasti na zunanjem. Na dru
gem mestu je nizka akumula- 
tivnost in neurejen sistem sti
muliranja celotnega turističnega 
gospodarstva. Slednjič pa gre še 
za šibko samoupravno načrto
vanje turističnega razvoja v po
sameznih krajih, področjih in 
ne nazadnje v vsej republiki.

Morda je prav to vzrok, smo 
slišali inž. Miloša Šulina, da je 
turizem tolikanj poudarjen v re
soluciji o družbenoekonom
skem razvoju Slovenije v letoš
njem letu. Ševeda vse skupaj ne 
sme ostati le deklaracija v reso
luciji, marveč je treba letos sto
riti vse, da turizem gospodarsko 
in družbeno uveljavimo tudi 
kot eno od prioritet izvozne de

javnosti slovenskega gospodar
stva. Veliko bo treba storiti 
predvsem pri tem, da bo turi
zem opredeljen kot izvoznik 

'končnih storitev, razčistiti pa 
bo treba tudi, kaj je pravzaprav 
izvoz storitev. Turizem kot go
spodarska dejavnost namreč še 
ne uživa enakih ugodnosti kot 
drugi izvozniki, ali pa so te 
ugodnosti le navidezne. Toda 
kar zadeva družbeno stimula
cijo te dejavnosti nedvomno še 
ni izrečena zadnja beseda, mar
več bo treba te stvari ponovno 
proučiti in nato ukrepati sklad
no s spoznanji in možnostmi.

MILAN ŽIVKOVIČ

DR. ANTON VRATUŠA, 
podpredsednik ZIS, na pr
vem jugoslovanskem posve
tovanju o družbeni samo 
zaščiti;

Za zagotovitev trajnega 
napredka samoupravne so
cialistične družbe ne za
došča zgolj jasna idejnopoli
tična usmeritev ali samo 
sprejetje ustave in drugih, 
čeprav najboljših pravnih 
aktov, ki utemeljujejo samo-

FRANC ŠETINC, sekretar 
IK CK ZKS, na javni tribuni 
„Komunista“ v Mariboru:

Nobeno vprašanje, niti 
povečevanje števila članstva 
niti povečevanje ' števila 
osnovnih organizacij niti raz
vijanje novih oblik idejno
političnega usposabljanja, ni 
zgolj nekakšno notranje par
tijsko vprašanje, ki bi ga 
mogli in smeli obravnavati 
ločeno od aktualnih druž
benih nalog, zlasti pa od ak
tualnih strateških nalog gra
ditve socializma in sociali
stičnega samoupravljanja. 
Zato teh tako imenovanih 
notranjih partijskih vprašanj 
na plenumu povsem uteme
ljeno nismo obravnavali lo
čeno od tistega najvažnej
šega, to je od boja za razvoj 
socialističnih samoupravnih 
odnosov. Od boja za to, da 
naš delovni človek postane 
subjekt politike, subjekt od
ločanja o vseh pomembnih 
družbenih vprašanjih. Morda 
bo kdo dejal, da je to pač 
jasno, da drugače tudi ne 
more biti. Vendar v praksi 
vsepovsod ni tako. Marsikje 
in v marsikaterem okolju po
samezni člani ZK te dialek-

upravno socialistično druž
beno ureditev. Potrebna je 
tudi ustrezna akcija vseh no
silcev socialističnega samo
upravljanja. Posebno mesto 
ima razvijanje obrambnega 
mehanizma kot instrumenta 
v rokah delavskega razreda 
in vseh delovnih ljudi, s ka
terim lahko pravočasno od
krijejo vse oblike oviranja in 
ogrožanja socialističnega 
samoupravnega reda, disci
pline in spodkopavanja na
čel vzajemnosti, solidar
nosti, demokratičnega uskla
jevanja različnih interesov in 
reševanja sporov.

Izjemnega pomena je tudi 
vzgoja mladega rodu v duhu 
socialističnega samoupravlja
nja in patriotizma, neuvršče
nosti in internacionalne soli
darnosti kakor tudi zagotav
ljanje vseh možnosti, da 
bodo mladi tudi sami vse
stranski nosilci graditve'naše 
socialistične samoupravne 
prihodnosti.

tike med reševanji notranje- 
partijskih vprašanj in med 
bojem za razvoj socialistič
nega samoupravljanja še ne. 
razumejo. To dokazujejo s 
tem, da se preveč zapirajo 
med štiri zidove, v sestanke 
osnovnih organizacij. Tako 
kljub priseganju na novo vlo
go ZK, na Titovo pismo itd., 
s svojimi dejanji v resnici še 
zmeraj zožujejo samouprav
no osnovo naše fronte in s 
tem omejujejo možnosti za 
ustvarjalnost delovanja naših 
delovnih ljudi ne samo v 
družbenopolitičnih organi
zacijah, ampak predvsem 
tudi v TOZD in v krajevnih 
skupnostih.

ZVEZNI IZVRŠNI SVET SE JE ODLOČIL

Minuli ponedeljek je bila v Mariboru 
JAVNA TRIBUNA časopisa Komunist. Gre 
za eno številnih akcij, kijih ob 50-letnici pisa
ne partijske besede prireja uredništvo po vseh 
večjih krajih Slovenije. Na JAVNI TRIBUNI v 
Mariboru je govoril tudi sekretar izvršnega ko
miteja CK ZKJ Stane Dolanc o nekaterih 
vprašanjih zunanje politike in mednarodnem

delavskem gibanju ter s tem v zvezi o aktual
nih nalogah jugoslovanskih komunistov. Se
kretar IK CK ZKS Franc Šetinc pa je sprego
voril predvsem o uresničevanju sklepov 5. seje 
CK ZKS. Javne tribune v Mariboru sta se ude
ležila tudi Rudi Čačinovič, podpredsednik iz
vršnega sveta SRS in član IS ter predsednik 
komiteja za planiranje Jože Zakonjšek.

PRIPRAVE NA SPREJEM SREDNJEROČNEGA PLANA SFRJ

Nepreklicno do 30. junija!
Na sestanku predsednika 

zbora republik in pokrajin Zo
rana Poliča s predsedniki dele
gacij republik in pokrajin v 
skupščini Jugoslavije so se v sre
do v navzočnosti predsednika 
skupščine SFRJ Kira Gligorova 
dogovorih, da mora biti srednje
ročni plan razvoja SFRJ za 
obdobje od 1976. do 1980. leta 
nepreklicno sprejet do 3.0. juni

ja letos.
Usklajevanje stališč o skup

nih interesih in ciljih razvoja ter 
še o vseh drugih elementih sred
njeročnega plana se bo začelo v 
zadnjih dneh februarja in je 
programirano tako, da bi bili 
dogovori, ki so v interesu vseh 
republik in pokrajin, sklenjeni 
do 5. maja. Po uskladitvi stališč 
v odborih zbora republik in po

krajin skupščine SFRJ bo zvez
ni izvršni svet pripravil celotno 
besedilo srednjeročnega plana 
najkasneje do 20. maja. Takrat 
bo zbor republik in pokrajin 
določil besedilo tega izredno 
pomembnega dokumenta in ga 
junija poslal skupščinam repu
blik in pokrajin, da bi ga do
končno sprejele.

POLITIKA CEN
LETOS

Dogovor o izvajanju politike cen v letošnjem letu ne bo pomenil 
le osnove za usklajevanje stališč, ampak vsebuje tudi konkretne 
zadolžitve podpisnikov._____________________

Zveni izvršni svet je v sredo 
sprejel besedilo dogovora o iz
vajanju politike cen v letošnjem 
letu. Dogovor bo pomenil osno
vo za usklajevanje stališč repu
bliških in pokrajinskih izvršnih 
svetov v medrepubliškem komi
teju za trg in cene.

Ko je sprejemal besedilo tega 
dokumenta, je ZIS ugotovil, da 
so napori naše družbene.skup
nosti v boju proti inflaciji obro
dili dobre sadove. Z njimi smo 
ustvarili nujno potrebne pogoje 
za uspešno nadaljevanje politike 
ekonomske stabilizacije v letoš
njem letu.

Zvezni izvršni svet je tudi 
ugotovil, da so bila za minulo 
leto značilna pozitivna gibanja 
na področju cen. Predvsem seje 
zmanjšala rast cen, kar še zlasti 
velja za drugo polletje minulega 
leta. Cene na drobno so se lani 
povečale za 17,5 %, od tega ža 
12,3 % v prvem in samo za 
5,2% v drugem polletju. Taka

gibanja vsekakor pomenijo po
sledico široke družbene akcije 
za stabilizacijo in ukrepov ZIS, 
sprejetih sredi 1975. leta. S 
takšnim gibanjem cen se je ob
čutno zmanjšalo naraščanje in
flacije v naši državi. Tako je 
stopnja inflacije znašala decem
bra lani 17,5 %. Po oceni ZIS je 
taka stopnja inflacije sicer še 
vedno visoka, vendar pa velja 
pripomniti, da je za 12 točk 
nižja od stopnje v decembru 
1974, ko je znašala 29,6 %.

Dogovor o izvajanju politike 
cen v letošnjem letu seveda 
predvideva vse potrebne ukrepe 
in akcije za uspešno uresniče
vanje politike cen, kot smo jo 
opredelili v skupni politiki eko
nomskega in socialnega razvoja 
Jugoslavije v letu 1976. Zato 
dogovor po oceni ZIS pomeni 
korak naprej k še bolj uspeš
nemu brzdanju inflacije. Sklad
no s tem za letos predvidevamo 
nadaljnje zmanjševanje rasti

proizvodnih cen industrijskih 
izdelkov, cen storitev in cen na 
drobno, prav tako pa tudi po
časnejše naraščanje življenjskih 
stroškov.

Uresničevanje ciljev, o kate
rih govori dogovor, bo vplivalo 
tudi na gospodarske ukrepe na 1 
drugih področjih, na primer- 
davčnem, kreditno monetar
nem, izvoznem in uvoznem .. •

Da bi ublažili rast miopro- 
dajnih cen kmetijskih in pre
hrambenih proizvodov, bo letos 
še v veljavi sistem regresov in 
premij. Zvezni izvršni svet 
meni, da moramo še razširiti 
družbeno akcijo za izboljšanje 
preskrbe prebivalcev velikih 
mest in industrijskih središč z 
živežem. Dogovor prav tako na
kazuje možnost, da bodo druž
benopolitične skupnosti spreje
male potrebne ukrepe za boljše 
delovanje družbenih rezerv ta
krat, ko bo šlo za intervencije * 
na tržišču.
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avtotehna v novih gospodarskih pogojih

Nauk iz preteklosti
Potrebna je večja prizadevnost v izvozu. — Zastopniki imajo za to malo možnosti

Zastopanje tujih tvrdk na na- 
šem tržišču je lani zaradi po- 
ostrenih pogojev gospodarjenja 
v zunanji trgovini in dodatnih 
stabilizacijskih ukrepov zašlo v 
Precejšnje težave. Prizadete so 
celo take delovne organizacije, 
kot je ljubljanska Avtotehna, ki 
sodeluje s 52 tujimi proizvod
nimi tvrdkami in ki je še do 

'Pred dobrimi tremi leti veljala 
Za zgledno in poslovno zelo 
uspešno podjetje. Med jugoslo
vanskimi zastopniškimi organi
zacijami je Avtotehna najmoč
nejša po številu zaposlenih, po 
številu zastopstev, obsegu reali
zacije, po zalogah rezervnih de
lov v konsignacijskem skla
dišču, ter po površini in oprem
ljenosti servisov.

Predlanskim je znašala celot
na realizacija Avtotehne nekaj 
manj kot 803 milijona dinarjev, 
lani pa je bila manjša za 100 mi
lijonov dinarjev. Dohodek je bil 
lani za 13 odstotkov manjši kot 
Predlani, ostanek dohodka za 
sklade pa je zaradi zmanjšanja 
realizacije, povečanja stroškov 
poslovanja in tudi zaradi pove
čanja mase osebnih dohodkov 
manjši za 25 odstotkov, v pri

merjavi s predlanskim pa celo 
za 54 odstavkov. Avtotehna, ki 
je sodila po višini osebnih do
hodkov še pred dvema letoma v 
vrh slovenske in jugoslovanske 
trgovine, se je letos znašla, vsaj 
v Sloveniji, na dnu lestvice.

Takih rezultatov pa ni krivo 
le omejevanje uvoza, pač pa 
predvsem nepravilna poslovna 
politika delovne organizacije, ki 
je doslej gradila le na zastopa
nju in uvozu. Prav gotovo pa je 
svoje storilo tudi nekaj menjav 
direktorjev in drugih vodilnih 
delavcev v zadnjih petih letih. 
Za osvetlitev razmer velja do
dati, da so se tudi v tej delovni 
organizaciji srečevali z neka
terimi negativnimi pojavi in 
družbeno nesprejemljivimi „pri- 
jemi“ v poslovanju v domači in 
zunanji trgovini. Mednje sodi 
tudi dokaj obsežno poslovanje 
Avtotehne s tako imenovanimi 
„GG podjetji", s čimer je „pri- 
dobila" za 13 milijonov dinar
jev dvomljivih terjatev.

Kljub obilici možnosti je ko
lektiv — razen v primerih, ko je 
bil zavoljo predpisov prisiljen 
pokrivati uvoz z izvozom — za
nemarjal izvoz. Tako uvaža pro-

LJUBLJANA

POLOVICA ZAPOSLENIH

Ljubljana je že dosegla izjemno visok delež aktivnega 
prebivalstva v skupnem številu zaposlenih. Sedaj znaša 
51,2 %, leta 1980 pa bo znašal 51,54 %. V skupnem številu 
zaposlenih sodeluje tako imenovano domicilno prebivalstvo 
z 86,5 %, prebivalstvo z začasnim bivanjem pa s 13,5 % 
(22.000). Do leta 1978 naj bi se drugi del zaposlenega pre
bivalstva povečal za 5.000, zaradi česar bi se delež domicil
nega prebivalstva zmanjšal na 85,2 %. Med zaposlenimi v 
Ljubljani je nad 43 % žensk.
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ŠKOFJA LOKA

NOVI »ŠEŠIR«
Na Trati so odprli nove proizvodne in poslovne prostore 

Tovarne ,,Šešir“ Škofja Loka. Stari prostori so dotrajani in 
niso več ustrezali današnjim delovnim zahtevam. V novih 
prostorih bo kolektiv lahko še povečal storilnost in kvali
teto. Do poletja bo podjetje zgradilo se novo skladišče. Na 
sliki: Pogled na del nove tovarne Šešir Škofja loka.

B. B.

KOLIKO JEKLA 
PROIZVAJAMO V SLOVENIJI

Vrednost proizvodnje vseh treh slovenskih železarn je lani 
skupaj znašala blizu šest milijard dinarjev. Slovenske žele
zarne so tako skupaj izdelale kakih 800 tisoč ton surovega 
jekla, kar pomeni nekaj več kot 20% celotne jugoslovanske 
proizvodnje. Kljub temu pa še vedno velja, da je naša pro
izvodnja surovega jekla na prebivalca v primerjavi z razvitimi 
deželami zelo nizka.

Slovenske železarne nameravajo v prihodnjem petletnem 
obdobju povečati proizvodnjo jekla na več kot milijon ton 
na leto.
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MENGEŠ

STO NOVIH STANOVANJ

V Mengšu pravkar dokončujejo nov blok, kjer bo 75 no
vih stanovanj. Stanovanja grade za trg. Poleg te stavbe bodo 
v Mengšu letos postavili še eno, v kateri bo 21 stanovanj.

B. B.

izvajalec tovornjakov Fiat iz Ju
goslavije za 45 milijonov dinar
jev sestavnih delov, proizvajalec 
osebnih avtomobilov Opel za 
12 milijonov mark; še nekaj pri
merov je, ko je Avtotehna po- 
sredovia pri izvozu in koope
raciji. Vendar lahko bi v znatno 
večji meri pomagala razvijati 
kooperacijo med tujimi poslov
nimi partnerji in našimi proiz
vodnimi delovnimi organizaci
jami.

V razgovoru z glavnim direk
torjem Avtotehne inž. Zden
kom Fuksom, sekretarjem 
osnovne organizacije ZK Zvon
kom Ogrincem ter predsed
nikom sindikalne konference v 
Avtotehni Borisom Kačarjem 
smo zvedeli, da so se v Avto
tehni zelo resno zavzeli za kre
pitev izvoza ter za pospeševanje 
kooperacije. Kolektiv je sklenil, 
da bo namesto opravljanja stori
tev za svoje partnerje tudi bolj 
spodbujal tehnološko in investi
cijsko sodelovanje naše indu

strije s tujimi partnerji, ki jih 
Avtotehna zastopa.

Samo v Sloveniji imamo 184 
zastopniških organizacij in v 
vsej državi 640, ki skupaj zasto
pajo 4200 tujih tvrdk na našem 
tržišču. V Avtotehni si zato pri
zadevajo, da bi družbeno ovred
notili položaj teh organizacij, 
da bi poslovne stike s tujimi 
partnerji bolje izkoristili in da 
bi se zastopniki horizontalno 
povezali, kar je koristno za 
vsako delovno organizacijo in 
za družbo kot celoto. Prav tako 
pa je Avtotehna tudi pobud
nik za sklenitev samoupravnega 
sporazuma med vsemi jugoslo
vanskimi zastopniškimi organi
zacijami, ki naj bi opredelil 
medsebojne odnose, do tujih 
partnerjev in na tržišču. Preveč 
nelojalne in povsem nepotrebne 
konkurencnce je bilo v prete
klosti, pravijo v Avtotehni, to 
pa je škodovalo predvsem nam 
in koristilo tujim podjetnikom!

M. HORVAT

SIP ŠEMPETER BI KUPOVAL PO IZVOZNIH 
CENAH

Ponudba
železarnam

SIP — strojna industrija 
Šempeter, eden največjih proiz
vajalcev kmetijske mehanizacije 
pri nas, je predložil železarnam 
v Sloveniji zanimivo ponudbo. 
Slovenske' železarne naj bi v 
večji meri kot doslej oskrbovale 
domačo industrijo kmetijskih 
strojev z ustreznimi jekli. Naše 
železarne namreč izvažajo jekla 
na tuja tržišča po ceni, ki 
skupaj z izvoznimi premijami

ne dosega 60 % cene na doma
čem trgu.

SIP obljublja, da bo plačal za 
jeklo izvozno ceno pa tudi 
izvozno premijo in sorazmeren 
del retencijske kvote v enakem 
razmerju, kot je razmerje med 
ceno dobavljenega materiala in 
doseženo izvozno ceno izvože
nih strojev. SIP proda letno na 
tujem kakih 1500 ton v kmetij
ske stroje predelanega jekla.

BOLJE DELATI 
IIM VARČEVATI
V tej rubriki smo že govorili 

o potrebi po večji odgovorno
sti in drugačnem odnosu do 
dela kot tudi o nujni spremem
bi miselnosti, ki naj bi v 
ustreznejšem političnem
vzdušju pripomogla k zvišanju 
storilnosti dela in k ugodnej- 
am gospodarskim gibanjem 
sploh.

Zdaj je razlogov za to, da še 
zaostrimo odgovornost in od
nos do dela, proizvodnje in 
delitve, toliko več, zlasti še, če 
upoštevamo da smo z novim 
letom prešli na sistem vnovče
ne realizacije, ki bo terjal te-
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meljite spremembe postopkov 
in miselnosti na področju po
slovne politike.

Kakšne bodo posledice pre
hoda od fakturirane na plača
no oziroma vnovčeno realiza
cijo, je za zdaj še težko reči. 
Zelo poenostavljeno to po
meni, da bodo prekinjene do
bave blaga, energije ah surovin 
tistim kupcem, ki ne bodo po
ravnavah svojih obveznosti V 
določenem roku. Poslej veljav
ni in priznani dohodek ne bo 
več dohodek, ki ga je moč 
dokazati s fakturo, temveč do - 
hodek, ki temelji na gotovini 
oziroma vnovčeni realizaciji. 
Kupec bo torej moral poslej 
skrbno paziti, da bo svoj denar 
kar najbolje naložil.

Proizvajalec bo ustvaijal do
hodek ne tohko na osnovi ko
ličinske rasti proizvodnje, ko
likor z zviševanjem produktiv
nosti in izboljševanjem kako
vosti izdelkov. Bolj kot doslej 
si bo prizadeval, da bi proizve
dene izdelke prodal oziroma 
vnovčil ter da bo čim manj 
novoproizvedenih izdelkov 
ostalo v zalogah. Lahko do
mnevamo, da bo vpliv sistema 
vnovčene realizacije na pro
duktivnost in kakovost proiz
vodnje ena najpomembnejših 
pridobitev,' ki bo proizvajal
cem olajšala prodor na doma
čem in še zlasti na tujem trgu.

Nobenega dvoma ni, da bo

prehod od fakturirane na 
vnovčeno realizacijo obrodil 
pričakovane sadove samo ob 
hkratnem delovanju vseh dru
gih elementov stabilizacijske 
pohtike. Med temi velja na 
prvem mestu omeniti vsestran
sko varčevanje kot učinkovito 
sredstvo, ki poleg dviga storil
nosti dela lahko v največji 
meri pripomore k povečanju 
dohodka oziroma realizacije. 
Ogromne učinke bi dosegli že, 
če bi za kak odstotek znižali 
proizvodne stroške, če bi si 
prizadevali za to, da bi bil 
izmeček čim manjši in izko
ristek materiala oziroma suro
vin čim bolja. Na negospodar
skem področju bo treba bitko 
zastaviti tako, da bo poraba 
proračunskih in na osnovi sa
moupravnih sporazumov kon
centriranih sredstev čim smo
trnejša. Enako seveda velja za 
kakršne koli naložbe, ki bodo 
morale biti dodobra preteh
tane in ekonomsko upravi
čene.

Seveda bi bila utvara, če bi 
od prehoda na plačano realiza
cijo pričakovah čudež ali tudi 
takojšnje učinke. Opozoriti 
velja predvsem, da bodo naj- 
večje težave v prizadevanjih, 
da bi* do segli boljšo likvidnost 
v gospodarstvu. Brez izdatnej- 
5h kreditov za trajna obratna 
sredstva, s katerimi naj bi pro
izvodne in trgovinske organi
zacije pokrile zaloge, bo še 
tako dobro zamišljeni sistem 
vnovčene realizacije ostal na 
papirju, tem prej, ker šibo del 
gospodarstva še naprej sposojal 
denar pri svojih partnerjih. To 
bi seveda še nadalje ohranje
valo dolžniško-upniške odnose 
oziroma žarišča nehkvidnosti, 
ki jih prehod na vnovčeno 
realizacijo sam po sebi, kot 
rečeno, ne bo mogel pogasiti.

Zato je tem več razlogov za 
domnevo, da bo prehod od 
fakturirane na vnovčeno reali
zacijo omogočil pričakovane 
rezultate le, če bo postopen in 
če ga bodo spremljali nekateri 
nujni ukrepi, med katerimi je 
zagotovitev potrebnih dolgo
ročnih kreditov za pokritje za
log v proizvodnji in trgovini 
nedvomno na prvem mestu.

NANDE ŽUŽEK
J

USTANOVLJENA NOVA OZD »KOROŠKA KMETIJSKA ZADRUGA«_________________________________

Kmetijsko sodelovanje
Zadnje dni decembra so zbori delavcev in kmetov-kooperantov 

kmetijskih zadrug Slovenj Gradec in Prevalje ter Trgovskega pod
jetja ,,Mesnina“ iz Raven na Koroškem sprejeli odločitev o združe
vanju dela in sredstev v novi organizaciji združenega dela „Koroška 
kmetijska zadruga" s sedežem v Slove?ijem Gradcu. Pred kratkim 
pa je skoraj 80 % vseh zaposlenih in 54,5 % kmetov-kooperantov 
Kmetijske zadruge Dravograd na referendumu sprejelo predlog za 
združevanje.

Na območju kmetijskih za
drug Slovenj Gradec, Dravograd 
in Prevalje, kjer je nekaj več kot 
2.500 kmetij, so lani delovne 
Organizacije, ki združujejo delo 
in sredstva v „Koroški kmetijski 
zadrugi", pri skoraj 300 zapo
slenih ustvarile 150 milijonov 
dinaijev celotnega dohodka.

Že od leta 1970 naprej delu
je skupna Koroška Hranilnica in 

, posojilnica, ki je v petih letih 
kar za 8-krat povečala obseg 
hranilnih vlog, ki so ob koncu 
minulega leta presegle 30 mili
jonov dinarjev. Iz hranilnih vlog 
in dodatnih bančnih sredstev je 
posojilnica doslej odobrila za 
več kot 30 milijonov dinarjev 
posojil za preusmerjanje gospo
darjenja na kmetijah. Na Oti- 
škem vrhu pri Dravogradu pa so 
tri kmetijske zadruge in raven
ska „Mesnina“ zgradile klavni
co.

Petletno sodelovanje kmetij
skih delovnih organizacij iz Mi
slinjske, Dravske in Mežiške do
line prehaja tako v prizade
vanja, da bi zagotovili še hitrejši

razvoj.
Nova OZD „Koroška kmetij

ska zadruga" bo imela 3 temelj
ne zadružne enote, in sicer v 
Slovenjem Gradcu, Dravogradu

in v Prevaljah. V temeljni orga
nizaciji združenega dela „Mesni- 
na“ na Otiškem vrhu pri Dravo
gradu pa bodo razvijali klavni- 
ško dejavnost, predelavo ter 
prodajo na drobno. V ,,Koroški 
kmetijski zadrugi" bodo torej 
združili mesarsko dejavnost in 
zadružno hranilništvo; pospeše
valna služba, hranilniška služba, 
odkupi in blagajna pa bodo 
ostali tam, kjer So bili že zdaj.

Razvojna usmeritev nove 
OZD bo predvsem naslednja:

čez pet let, torej leta 1980, naj 
bi pridelali vsaj približno tohko 
kmetijskih pridelkov, kolikor 
jih potrebujejo v regiji. Pri klav
nici na Otiškem vrhu, kjer naj 
bi letos zaklali najmanj 2.000 
glav živine, bodo zgradili še 
zmrzovalnico za meso ter obrat 
za predelavo. V Dravogradu na
meravajo še urediti mešalnice za 
močna krmila, razširili pa bodo 
mehanično delavnico za kme
tijske stroje.

A. N.

V Podskrajniku pri Cerknici so minulo soboto odprli novo tovarno ivernih plošč podjetja Brest, ki bo na 
leto izdelala 50.000 kubičnih metrov plošč.
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KAJ PIŠEJO O NAS?

STANO
VANJSKI

PARADOKS
,,Rad“, glasilo ZSJ, piše: Od 

tridesetih prosilcev za stanova
nje, ki so bili na prednostnem 
seznamu v jeseniški Železarni, 
nihče ni hotel sprejeti starega 
stanovanja. Sindikat je odločil: 
dve leti ti delavci ne morejo 
kandidirati na natečaju kot 
prosilci za stanovanje.

Ob koncu minulega leta je 
bilo v Železarni Jesenice od 
skupno 6000 zaposlenih 833 
delavcev brez stanovanja. Toda 
ravno v tem času bi lahko eden 
od kandidatov s prednostnega 
seznama dobil nujno potreben 
življenjski prostor, kajti meta
lurški inženir se je preselil v 
svojo hišo ter prepustil stano
vanje tovarni.

Presenetljivo! Trenutek, ki ga 
željno čakaš; trenutek, da dobiš 
ključe od svojega stanovanja, je 
težko pričakovan, vendar je 
trideset kandidatov, ki so jim v 
Železarni ponudih dvosobno 

.stanovanje s centralnim ogre
vanjem, drug za drugim odklo
nilo ponudbo za vselitev.

Med tako redkimi primeri 
nasilnega vseljevanja tistih, ki so 
izgubili potrpljenje ali upanje, 
da bo njihov stanovanjski pro
blem rešen po samoupravni 
poti, pa ima jeseniški primer 
prizvok neverjetnosti in prav
ljice. Delovni ljudje v skorajda 
vsaki naši organizaciji združe
nega dela zelo dobro vedo, 
kako težko je „priti“ na vrh 
prednostnega seznama za pri
dobitev stanovanja. Vendar pa: 
če trideset kandidatov s tega 
seznama noče ponudenega sta
novanja, tedaj to ni več prav
ljica. Niti v primeru, da se je 
trideset kandidatov solidarno 
odreklo ponujenega stanovanja 
v korist prvega.

Tako bi lahko razmišljali in 
ugibali v neskončnost, vendar 
pa je bila na Jesenicah stvar ta
koj jasna. Prvi na seznamu je bil 
Janko Kos, delavec v obratu

elektro peči, ki se hi hotel vse- 
liti v stanovanje, kjer je že 
nekdo pred njim stanoval. Za
hteval je novo stanovanje. Na
slednji kandidati, ki jim je služ
ba za reševanje stanovanjskih 
vprašanj ponudila stanovanje, 
ga niso 'hoteli sprejeti zaradi 
enakega ali podobnih vzrokov. 
Ob koncu seznama „tridesetih“ 
je bilo potrpljenja konec. Pro
blem je prevzela ,,sindikalna 
organizacija v jeseniški Žele
zarni". Potem ko so proučih 
zadevo, je sindikat sprejel ne
dvoumno stališče: vsak, ki ne 
sprejme ponujenega stanovanja, 
mora počakati najmanj dve leti, 
da lahko ponovno — na osnovi 
veljavnih kriterijev — kandidira 
kot prosilec za stanovanje v 
Železarni.

Za tiste, ki so s to odločitvijo 
prizadeti, je morda taka pot 
prestroga. Vendar pa dodajmo, 
da primer iz konca minulega 
leta ni prvi v jeseniški Železarni 
in da „čakajo“ stanovanja 
prazna, medtem ko pričakujejo 
prosilci s prednostnega seznama 
le novo stanovanje. Prav zato je 
sindikat sprejel takšno odloči
tev. Njen pomen ni samo v tem, 
da je sindikat preprečil mahi
nacije s tako dragocenim živ
ljenjskim prostorom, pač pa 
predvsem v resnici, da so tako 
odločitev spodbudili delovni 
ljudje v sindikalnih skupinah, ki 
so se že sicer uveljavile kot res
nični pobudniki odločanja v 
Železarni Jesenice.

Prav gotovo imajo nasprotne 
argumente vsi tisti, ki so priza
deti z omenjeno odločitvijo že
lezarskega kolektiva. Toda: ne 
glede na vse argumente stano
vanja ne smejo ostajati prazna v 
času splošne stanovanjske sti
ske. Druga nesoglasja pa je po
trebno reševati po drugih po
teh, ki nam jih samoupravljanje 
v obihci nudi.

M. NIKOLIČ

RAZMAH TABLETOMANI JE

Zakaj
Slovence

boli
glava?

Roko na srce: vedno bolj opažamo, da prihajajo 
vsakodnevne navade Slovencev v razkorak z zdravim* 
načinom življenja. Rdeč signal, kimaš danes že skoraj 
povsod opozarja na to, so bolj ali manj znani pojavi 
tabletomanije. Ni ravno malo ljudi, ki ne gredo nika
mor brez škatlice tablet, in tudi ni malo takih, ki ne 
začnejo z delom prej, da zaužijejo vsaj eno .Ta
bletko". ’

„Kaj, za vraga, pa dajete v te vaše kombinirane 
praške, da ženske brez njih zjutraj ne morejo začeti z 
delom!? “ se je ne tako dolgo hudoval obratni zdrav
nik v delovni organizaciji, kjer je med zaposlenimi 
največ žensk.

Pa še to. Koliko je med nami takih, ki jim je tableta- 
fenalgola, kofalgola, plivadona in kar je še podobnih, 
postala nekakšna tolažba, opora, kajpak navidezna, da 
laže premagujejo ovire na svoji vsakodnevni poti. Zdaj 
pa smo pred vprašanjem: ,žaicaj dandanašnji Slovence ■ 
tako boli glava? “

Odgovor smo poiskati pn nekaterih znanih zdrav
stvenih delavcih. Domala vsi so bili enotni v ugoto
vitvah, da je v zadnjih letih poraba tako imenovanih 
analgetikov, praškov in tablet proti glavobolu in dru
gim bolečinam, nezadržno naraščala. V zadnjih de
setih letih se je po nekaterih podatkih povečala kar za 
desetkrat. Obenem v Sloveniji narašča tudi število 
toksikomanov, ljudi, ki dnevno zaužijejo po petnajst 
in več tablet.

MILIJONSKA PORABA
Upravnica Centralne lekarne v Ljubljani, magistra 

Vida Dittrich nam je govorila o razmerah tableto- 
manije: .

,JPoraba aspirina, optalidona, fenalgola in plivadona 
je poleg drugih praškov zadnje leta, posebno pa lani in 
predlani, grozovito narasla. Žanimivo je, da so se aspi
rinu, njegova poraba je daleč pred drugimi tabletami, 
zadnje čase pridružili tudi kombinirani preparati, ki so 
tako rekoč „v naskosku" osvojih Slovence."

,Kakšna je bila zadnja leta poraba najbolj iskanih 
tablet v vaši lekarni, ki — kakor slišimo — izda sedaj že 
dobro četrtino vseh zdravil na Slovenskem? “

,Keta 1954, ko je na primer fenalgol šele začel 
„prodirati“ v žepe in torbice naših ljudi, je naša le
karna prodala 65.000 tablet fenalgola, 216.000 tablet 
kodacila, 191.000 tablet kofecetina, 338.000 tablet 
ciklopinna in 28.000 tablet kofalgola, skupno slabili 
devetsto tisoč tablet. Deset let kasneje so statistični 
podatki naslednji: 1,600.000 tablet fenalgola,
300.000 kombiniranih praškov, 200.000 tablet pliva
dona, 170.000 tablet kodacila, 180.000 tablet kofal
gola, 240.000 tablet kofecetina in 66.000 tablet 
ciklopirina. Skupno torej že tri milijone tablet ah tri
krat več kot pred desetimi leti."

Da bi bila podoba porabe tablet v najbolj obiskani . 
slovenski lekarni popolnejša, morda še svež, lanski 
podatek o porabi v prvih devetih mesecih 1975. leta:
19.739.000 tablet BayeijeYega aspirina, 309.120 
tablet optalidona, 784.170 tablet fenalgola in 
1,016.500 tablet plivadona. Skupno torej že 
21,848.790 tablet ali sedemkrat več kakor leta 1965!

,.Zaradi tolikšne porabe teh tablet nas lahko resno 
skrbi zdravje bodočih generacij!" z vso resnostjo 
opozaija na vedno večje pojave tabletomanije magistra 
Dittrichova..Vendar izkušnje kažejo, da taka in po
dobna opozorila zdravstvenih delavcev ne zaležejo 
mnogo, nasprotno, poraba tablet raste iz leta v leto po 
vseh slovenskih lekarnah in pritrditi moramo tistim, ki 
so že dolgo prepričani, da smo Slovenci postali narod 
tabletomanov!

BREZ PROPAGANDE
Pri nas sicer veliko govorimo p preventivi, o pre

prečevanju obolenj, s problemi prekomernega uživanja 
analgetikov, torej s tabletomanijo, pa se nismo pri
pravljeni spoprijeti.

In kje tiče vzroki za tolikšen razmah tabletomanije 
v zadnjih letih na Slovenskem? Zdravniki pravijo, da 
je najbolj pogost razlog - utrujenost. Pri mnogih 
ljudeh je vrh vsega še krepko porušen naravni živ
ljenjski ritem — osem ur dela, osem ur počitka, osem 
ur zdrave rekreacije in razvedrila. Tako pa so njihovi 
živci, zatrjujejo zdravniki, preobremenjeni in razboleli. 
Ne samo zaradi delovne intenzivnosti, temveč tudi 
zavoljo hlastanja po materialnih dobrinah pa zaradi 
delovnega ritma, ki terja, da se človeku kar naprej 
mudi, in sili ljudi, da neenakomerno razporejajo svoje 
moči.

Skratka, če povežemo vse to, bomo hitro spoznali, 
kako pretirano obremenjevanje organizma pripelje 
prenekaterega tudi do hlastanja za tabletami, od ka
terih pričakuje sprostitev, stimulativne učinke. Toda 
ti učinki delujejo največkrat prav nasprotno.

V prvi vrsti bi bilo torej potrebno učinkovito in 
stalno opozarjanje na nepotrebno in škodljivo uživanje 
analgetikov, po drugi strani pa skrb vseh za bolj zdrav 
način življenja, kot ga živimo danes.

IVO VIRNIK

Španija ni osušila 
cerkniškega vodovod

Kdo v resnici poskuša ribariti v kalnem? — Tu^ Poldrugem letu ne more v pozabo 
potovanje treh strokovnjakov v Španijo — Okr^J javni tožilec je vložil obtožnico 
Prizadeti zanikajo, da bi potovali na račun sarri^Pevka za vodovod.

V Cerknici ne pomnijo, da bi kakšen dogodek poldrugo leto Rimanje 
javnosti, kot je to primer s potovanjem treh vodilnih delavcev Stan0\ . o komu
nalnega podjetja na strokovno ekskurzijo v Španijo. Res je sicer, ^ ^elo to 
potovanje izredno visoko ceno, saj so „padale glave“, čeprav so bili’J1'stroški 
samega potovanja sorazmerno nizki - nekaj tisočakov več od milij01’ ^ dinar
jev za vse tri „popotnike“. Kljub temu je to potovanje močno str^*'1" cerk
niške občine. Direktor omenjenega podjetja je bil namreč obenem - °bčine, 
sekretar družbenopolitični delavec in geometer podpredsednik obči>1' sindikal
nega sveta.

odpotovala še Maks K^jv?ja sploš
nega sektorja, kamor so ja urbani
zacija in imovinsko praLTšba, ter 
Polde Kočevar, geomet(f%tja. In 

‘ ^ ‘ovariši v

IZ USIHAJOČEGA VODOVODA 
PRIVRE EPIDEMIJA

Po dolgoletnem gospodarskem mrtvi
lu se je z rastjo Bresta začelo prebujati 
tudi drugo gospodarstvo cerniške ob
čine. Pred nekaj več kot petimi leti so 
občani skupaj z vodstvom občine začeli 
razmišljati o sodobnejši komunalni ure
ditvi kraja. Pomanjkanje zdrave pitne 
vode jih je že dolgo pestilo, zato so se 
odločili, da bi nekaj primaknili občani, 
nekaj občina, pomagali bi si s krediti in 
začeli z gradnjo vodovodov po vaseh in 
v občinskem centru. Razpisali so refe
rendum za samoprispevke in začeli z 
delom. Ker jim je v občini primanjko
valo strokovnjakov, so se obrnili po po
moč na Projektantski atelje v Ljubljani, 
ki jim je pomagal tudi pri razreševanju 
urbanističnih problemov.

„S Projektivnim ateljejem smo sode
lovali že več kot deset let," pripoveduje 
Slavko Tom, direktor Stanovanjsko 
komunalnega podjetja, do nedavna tudi 
predsednik skupščine občine Cerknica. 
„Delali smo tudi v prostem času, po
poldne in pozno zvečer. Ker nismo ho
teli nobenih gmotnih odškodnin ali pla
čil, so nas tovariši iz Projektivnega ate
ljeja večkrat nagovarjali, naj bi se na nji
hove stroške udeležili kakšne strokovne 
ekskurzije, ki sojih organizirali za svoje 
strokovnjake in poslovne sodelavce. 
Dolgo smo to odklanjali, dokler ni pri
šlo do načrtovanja novega poslovno- 
gostinskega centra v Cerknici. Takrat 
nas je na nekem posvetovanju v Porto
rožu inž. arh. Stane Kovič znova po
vabil, naj se udeležimo njihove ekskur
zije v Skandinavijo, da bi si ogledali 
tamkajšnje dosežke. Skandinavijo je 
predlagal zato, ker je baje na Švedskem 
nekaj let delal in tudi projektiral po
dobne objekte. Nič hudega sluteč smo 
povabilo končno sprejeli, ko pa bi naj 
odpotovali, so nam povedali, da Skandi
navija odpade in da si naj izberemo dru
go smer. Takrat je bilo v časopisju in po 
televiziji mnogo reklame o turističnem 
vzponu Španije. Ko smo pregledali po
nudbe turističnih agencij in cene poto
vanj, smo se odločili za Španijo.

Poleg direktorja Toma sta v Španijo

.glej ga šmenta ... ko ^ ,
Španiji ogledovali turist'1. ^ komu
nalno ureditev, so doma* ^nici ugo
tovili manjšo epidemij0 „ ^bolez
ni. Do nje pa naj bi 80 v
vodovod prečrpavali PrCli,|.krščeno 
potočno vodo. Ko s° 1 strokov
njake Stanovanjsko koj"Jnega pod
jetja, pod katerega okrij^ tudi skrb 
za vodo, so ugotovili, Sl trije od
govorni tovariši v Špani)1 C

Od Španije do sa#,'sPevka Za 
vodovode pa, kot kaže;.. etknici ni 
daleč. Nekdo je PotovaIl||1ipr,-0 Povezal 
s samoprispevkom, rH" k je bilo 
tu.

,,Vsa ta pregovarjanja za potovanj 
so nam prešla že v meso in kri,“ pri
poveduje Maks Kebe. „Ker nam je to
variš Kovič nenehno zatrjeval, da ima 
atelje za takšna potovanja posebej izlo
čena sredstva, da ne bomo potovali na 
račun našega kolektiva, smo se končno 
odločili. Vsi trije smo imeli še neizkori
ščen dopust in smo šli. Smer potovanja 
pa smo spremenili zato, ker bi morali 
na Švedsko z avtomobili, kar bi bilo 
predrago, pa še preveč časa bi izgubili. 
Ko smo tik pred odhodom preverjali za
devo, smo ugotovili, da so drugi člani te 
ekskurzije odpadli in da smo ostali 
samo mi trije. Rezultat tega lahko ugo
tavljam zdaj, ko spoznavam, kako smo 
bili naivni...“

..Predstavnik Projektivnega ateljeja 
je zagotavljal, da je vse urejeno," dodaja 
Polde Kočevar. ..Pozneje smo lahko 
videli, daje arhitekt Kovič pozabil po
sredovati predlog o našem potovanju v 
odobritev njihovemu poslovodnemu od
boru. Toda ko sva s tovarišem Kebetom 
dobila naročilnico, nisva niti malo po
dvomila, da bi bilo kaj narobe."

..Obtožnica nas bremeni, da smo pre
jeli denar za nekaj, kar ni rezultat na
šega dela. Priznam, bili smo naivni ali 
prepošteni. Toda, če bi mi za svoje 
delo, ki smo ga opravljali izven delov
nega časa, zahtevali plačilo, bi bili stro
ški večji od cene za potovanje v Špa
nijo," dodaja direktor Tom.

„To sicer ni opravičilo za potovanje, 
ker bi za svoje delo morali izstaviti ra
čune, vendar sem bil prepričan, da gre v 
resnici za strokovno izpopolnjevanje, za 
pomoč drugi pooblaščeni organizaciji, 
za normalne poslovne odnose med dve
ma delovnima organizacijama, ki že več 
let uspešno poslovno sodelujeta," ugo
tavlja Maks Kebe.

,,Ne gre za kazensko odgovornost za 
tistih 335 starih tisočakov, kolikor so 
znašali stroški potovanja za posamez
nega udeleženca. Gre za to, da so nas 
poskušali spremeniti v kriminalce. Še 
več, nič koliko je bilo govoric o tem, da 
smo izkoristili zaupanje občanov in po
tovali z denarjem, ki smo ga zbirali s 
samoprispevkom za gradnjo vodovoda. 
To je sicer smešno, saj se je ta denar 
zbiral na posebnem računu pri občini 
in ga je nadzoroval poseben odbor, v 
katerem so bili tudi občani. Potem je 
nekdo „vrgel kost", ki so jo premalo 
obveščeni pograbili. Tako se je sprožil 
plaz, ki se še do danes ni ustavil, čeprav 
je preiskava zaključena. Ta pa seveda ni 
mogla ugotoviti tega, kar ni bilo res," 
ogorčeno zatrjuje direktor S. Torn.

KOLIKO JE VREDEN OBRAZ 
NEKEGA ČLOVEKA?

„Zadeva je prenapihnjena. K temu je 
v veliki meri pripomoglo dnevno časo
pisje," trdi Jože Frank, sekretar občin
ske konference Zveze komunistov v 
Cerknici. ..Vsekakor zadeva politično 
ni sprejemljiva, do te ugotovitve smo 
prišli tudi na političnem aktivu občine.

Tovariši so priznali, da so krivi, zato so 
sprejeli tudi partijske kazni in odstopili 
na svojih političnih funkcijah. Gre za

ljudi, ki so dolga leta predano delali, ki 
so bili tudi ugledni družbenopolitični 
funkcionarji v občini. Verjetneje vsa ta 
zadeva dobila takšne razsežnosti prav 
zato, kar pa škodi vsem . ..“

Zanimivo je tudi dejstvo, da se je jav
no mnenje nenadoma spremenilo. Pre- 
nekateri v Cerknici zatrjuje, daje nekdo 
uspel ,.minirati" občinsko in politično 
vodstvo na zelo primitiven način. Zato 
nestrpno pričakujejo razsodbo sodišča, 
čeprav so jih sami že moralno obsodili.

JANEZ SEVER

[STANOVANJSKA PAHLJAČA)
CELJE

Po novem celjskem pravilniku o pogojih in 
merilih za dodeljevanje najemnih stanovanj, ki 
je sedaj v javni razpravi, naj bi dobile mlade 
družine le stanovanja -manjše površine, največ 
enosobna. Že v prvih razpravah pa je prišlo do 
nekaterih pomembnih sprememb, tako da je 
prišel v javno razpravo že nekoliko drugačen 
osnutek, pp katerem bi lahko mlade družine do
bile takšna stanovanja kot druge družine, ra- 
zumljivo, če bodo ta predlog sprejeli.

Še naprej pa je omejeno število stanovanj za 
dodelitev. Pravilnik namreč določa, da bo mla
dim družinam namenjenih 10 % razpoložljivih 
stanovanj. Ob tem se razstavlja tudi vprašanje, 
kaj bo z mladimi družinami, ki so že dobile 
stanovanja, vendar neprimerna.

TRBOVLJE
Od leta 1970 do zdaj so v središču revirjev 

sezidali samo kakih 350 novih stanovanj ali po
prečno 70 do 80 vsako leto. To je seveda veliko

premalo, stanovanjska stiska znatno 
povečala, n 
žine. Zato 
obdobju v

* Vt. Ui
povečala, Prizadete pa so delavske dru- 

'7"tn ^.^prihodnjem srednjeročnem
sezidali 652 novih stano

vanj.
Ni pa možnosti, da bi načrt ure- 

jdAsar 
ieA Čer

sničili s S1 
skim prisp'

samo 7-odstotnim stanovanj-
-r j. Prav nekatere delovne orga

nizacije po 9 % od bruto osebnih
dohodkov 'Jrejšo stanovanjsko gradnjo. 
Zato se 03 °j s*®m svetu zveze sindikatov in 
v samoupr3 Jeanovanjski skupnosti začel
akcijo za bo sedanjega samoupravnega
sporazuma ^nju ^ usmerjanju sredstev za
stanovanj sir0 'te v, obnovo in družbeno po
moč v stari;, em gospodarstvu. Njun pred
log je, naj11^ blodnje leto vse delovne orga
nizacije m , «stanovanjski prispevek. Po
budo bomisija.za pospeševanje in
usmerjanj6 . Jf11® akcije za graditev delav
skih stan°l losea namreč Preri nedavnim 
širše ocen A ^ anie uveljavljanje družbene 
akcije za gLj Savskih stanovanj. Ugotovila 
je, da tt^J^jnje zaostajanje gradnje 
stanovanj; .,, Jj3 stanovanjske razmere.

Ze sindikatov sodi, da bodo
*J . it, “ c

Občini Zv®ze

delavci v združenem delu podprli njen predlog. 
To tudi zaradi tega, ker nekatere večje delovne 
organizacije, kot Strojna tovarna, Investicijski 
biroji in druge že izložajo'večji stanovanjski pri
spevek od predpisanega. Pri tem sindikati me
nijo, da bi delitev stanovanjskega prispevka 
ostala v masi enaka kot doslej, le da bi izločali 
tudi 0,3 % sredstev za financiranje gradnje dija
ških in študentskih domov. Srednjeročni načrt 
stanovanjske graditve bo mogoče uresničiti 
samo z vsestranskim sodelovanjem vsega združe
nega dela z usmerjeno gradnjo stanovanj. Po
novno pa bo treba preučiti možnosti za poceni
tev stanovanjske gradnje. Stroški so bili namreč 
lani znatno višji, kot bi smeli biti.

-M-

BREŽICE
V brežiški občini bodo ob koncu tega meseca 

sprejeli resolucijo o družbenoekonomskem raz
voju te posavske komune v letu 1975. Že v 
osnutku tega pomembnega dokumenta obsega 
posebno mesto stanovanjsko komunalna dejav
nost.

Na komunalnem področju bodo nadaljevali z 
gradnjo vodovoda Dečno selo-Globoko, z

manjšimi vlaganji v druge vaške vodovode, z raz
iskavo vodnih virov in izdelavo študije za širše 
območje Bizeljskega, nadaljevali pa bodo tudi z 

■gradnjo primarnega kanalizacijskega omrežja. V 
tem letu bo zgrajena kanalizacija od stoplnic pri 
Bizeljski cesti do Gabemice v dolžini okrog 
2.000 m. Posebne haloge pa čakajo Stanovanj
sko komunalno podjetje Brežice, ki bo skupaj z 
iniciativnim odborom za ustanovitev samo
upravne, komunalne skupnosti, in samoupravno 
stanovanjsko skupnostjo moralo poskrbeti za 
ustrezno komunalno opremljanje zemljišč. 
Predvsem bo ,potrebno takoj zagotoviti taka 
zemljišča za najmanj 50 do 70 družbenih stano
vanj. Sicer pa bo na področju stanovanjske iz
gradnje kmalu vseljiva 42-stanovanjska stolp
nica, za katero raste tudi prva od treh stolpnic 
za potrebe JLA. Na področju zasebne stano
vanjske izgradnje načrtujejo v Brežicah novih 
120 stanovanj.

Poleg tega bodo v brežiški občini, ki je že 
lani s sredstvi samoprispevka modernizirala 
17 km cest, posodobih novih 20 km. V tem letu 
bodo popravili še nekaj urbanističnih načigov, 
ki so že zastareli.

NOVATORSTVO MED SENCO IN SONCEM

Sleherni
lahko

prispeva
Novatorstvo družba dovolj vrednoti, 
problem so le ljudje

V celjskem EMO so iznajd- ■ delek ročajnice, v obratu za pro- 
bam in novatorstvu že od nekdaj izvodnjo posode. Najprej novosti 
posvečali posebno skrb. Že več ali izboljšav nisem prijavljal ali '■ 
kot deset let imajo tudi dokaj iskal zanje zaščito, ker sem bil 
popoln pravilnik o tehničnih iz- prepričan, da so bile tiste zadeve 
boljšavah in racionalizaciji, ki del moje službene dolžnosti, 
spodbuja delavce za inovacijsko Pri svojem delu, ki ga spoštu- 
dejavnost. Prav zato med nova- jem, pogosto razmišljam, kako 
torji v EMO, tako so vsaj žago- bi bilo možno kaj še drugače na- 
tavljali naši sogovorniki, ni neza- rediti. Laže in ceneje. Prepričan ; 
dovoljstva, očitkov in sporov. sem, da je možno še tako popol- 
Število novatorjev v približno nost dopolniti, izpopolniti ali za- 
tritisoččlanskem kolektivu EMO menjati z novo.

je veliko. Prenekateri izmed njih 
je bil poleg materialnih deležen 
tudi drugih priznanj. Med te sodi 
tudi visoko kvalificirani orodjar 
MILAN KAVClC.

Srečali smo ga med delom. 
Skokom nasmejan - kaže, da s 
smehom napade še takšen pro
blem — nas je pričakal in po
prosil za predah, da bi se zbral, 
kot je v smehu dejal.

Milan Kavčič je bil rojen v de
lavski družini v Celju. 1948. leta 
je postal vajenec. Potem se je 
med delom in ob delu izpopol
njeval. Zdaj je visoko kvalifickan 
orodjar, delovodja v oddelku 
„ročajnice“.

,,V še tako izpopolnjeni proiz
vodnji, pri še tako modemih 
strojih so možnosti izpopolnje
vanja," pravi. ..Prepričan sem, 
da bi se dalo na vsakem področ
ju narediti več. Žal je večina 
brez prave volje, ne čuti potrebe 
za izboljšavami, čeprav vsaka 
olajša delo. Prepričan sem, da bi 
se razvoj tehnike, čeprav se tem
po razvoja iz leta v leto straho
vito povečuje, še bolj stopnjeval, 
če bi sleherni delavec sodeloval v 
razvoju."

- Pogosto slišimo, da družba 
ne vrednoti dovolj tehničnih iz
boljšav in iznajdb. Morda je 
vzrok v tem?

..Družba naše delo že vred
noti. Vsaj za EMO lahko to re
čem .. . Problem so le ljudje, ki 
pogosto mislijo, da se boriš le za 
denar, za nagrado. Pozabljajo pa, 
da ima največ koristi kolektiv. 
Veliko govorjenja je, če dobiš 
star milijon nagrade, vsi ti pa po
zabljajo, da si s svojo izboljšavo 
ali racionalizacijo kolektivu pri
hranil desetine milijonov. Zdi se 
mi, da se to dogaja le pri nas. V 
Sloveniji. Ta naša zavist ...“

- Kdaj ste se začeli ukvarjati 
z novatorstvom?

„Prej sem več' let delal v orod
jarni. Potem sem prišel v od-

Doslej sem prijavil in zaščitil 
sedem izboljšav, od katerih je 
nekaj tudi tehničnih izboljšav 
proizvodnje."

- Prej ste rekli, da družba 
vrednoti vaše delo. Kako pa je s 
pomočjo pri vašem novator
stvu? Nekatere novosti zahte
vajo preizkušnje, ki niso zastonj.

„Pri tem imam polno pomoč. 
Tu in tam mi pomagajo tudi 
strokovnjaki in vodstveni de
lavci, največ pomoči pa mi se
veda nudijo najbližji sodelavci.

V EMO se zavedamo vrednot, 
ki jih novatorji prispevamo. 
Poleg dela nas novatorjev imamo 
v kolektivu tudi izredno dobro 
razvito ljudsko tehniko. Tudi 
tam se oblikujejo skupine, ki v 
praksi preizkušajo različntr no
vosti."

- Med ljudmi je razširjeno 
mišljenje, da izumi, iznajdbe in 
izboljšave prinašajo avtorjem ve
liko denarja. Se da živeti samo 
od izumov?

• ..Doslej sem dobil največ tri 
stare milijone. To ni kdove koli
ko, nekaj pa je. Človek ima po
sebno zadovoljstvo, ko mu za
misel uspe. Takrat niti ne misliš 
na denar. Na mojem področju 
dela je malo možnosti za bogate
nje. Kolikor vem, je le malo iz
umiteljev zajadralo v razkošje. 
Danes sta znanost in tehnika že 
tako napredovali, da je revolu
cionarnih sprememb lahko le 
malo. Ne letam tako visoko. Sre
čen sem, če lahko nekaj novega 
ustvarim, dopolnim ali izbolj
šam. Človek mora težiti k temu, 
da čim več da od sebe. Zadovolj
stvo, ki ga doživiš pri tem, je ne
izmerno, bogati te in tišči na
prej. Mislim, da je v tem smisel 
življenja. Prepričan sem, da ni 
nič tako dobro narejenega, da se 
ne bi dalo narediti še boljše. Mar 
ne? “

ER
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KAMNIK

Družbena prehrana
Ob koncu minulega leta je 

bilo v delovnih organizacijah 
kamniške 'občine zaposleno 
že skoraj deset tisoč ljudi, 
vendar v občini še nimajo 
skupnega in sodobno ureje
nega obrata družbene pre
hrane. Doslej je vsako pod
jetje bolj ali manj uspešno 
samostojno skrbelo za pre
hrano svojih delavcev, le 
redko kje pa so pripravljali

tudi kosila. Zato so nedavno 
tega na nekaterih sestankih 
osnovnih sindikalnih orga
nizacij kamniških podjetij 
opozorili družbenopolitične 
in samoupravne organe v 
občini, da bi bilo prav, če bi 
se odločih za skupno grad
njo večjega in sodobno ure
jenega obrata družbene pre
hrane.

J. T.

VELENJE

Obdarili so otroke umrlih 
sodelavcev

Pred novim letom so v seiji in drugi predstavniki 
tovarno Gorenje povabili podjetja. Tovarniška konfe- 
otroke umrlih sodelavcev renca sindikata in osnovna 
tega podjetja; otroke je obi- organizacija TOZD v servisu 
skal dedek Mraz in jim iz- ter maloprodaji sta ob no- 
ročil darila. vem letu poslali vsem otro-

Tovama Gorenje pa ima kom umrlih potujočih ser- 
svoje delavce tudi zunaj Slo- viseijev denarno pomoč, 
venije. To so potujoči servi- pp j

LJUBLJANA

Najlepše novoletno darilo
Na pragu novega leta se je 

nekaterim članom delovnega 
kolektiva ljubljanske To
bačne tovarne izpolnila 
dolgoletna želja: dobili so 
stanovanja. Kar 38 imen je

na seznamu tistih, ki so se s 
svojimi družinami vselih v 
nova. stanovanja, poleg tega 
pa so se nekateri vselili v iz
praznjena stanovanja.

CERKNICA

Klub samoupravljavcev
V cerkniški občini raz

pravljajo te dni o ustanovitvi 
kluba samoupravljavcev, ki 
naj bi omogočil izmenjavo 
izkušenj delavčev in dele
gatov, pridobljenih v samo
upravni praksi, hkrati pa 
zagotovil družbenopohtično 
izobraževanje in usposab
ljanje proizvajalcev v samo
upravno delo. Razen tega bo 
klub zbral vse samoupravne 
akte in drugo gradivo s pod

ročja delavskega in družbe
nega samoupravljanja ter 
posredoval pobude in pred
loge vodstvom zveze sindi
katov in drugih družbeno- 
poHtičnih organizacij, pa 
tudi podjetjem, krajevnim 
skupnostim in delavski uni
verzi.

Sporazum -O ustanovitvi 
kluba bodo podpisali še pred 
letošnjo pomladjo.

B.C. \

CELICA POD DROBNOGLEDOM

USPEHI IN TEŽAVE 
DOBREGA SINDIKATA

»Veliko koristnega je naš sindikat že storil; pa vendar ob slehernem novem uspehu 
spoznavamo, da bomo morali še marsikaj storiti, če bomo res hoteli zagotoviti pravo 
delavsko samoupravljanje«

Miran Stamejčič, pleskar in predsednik sindikalne konference, 
Jože Gričar, strojnik in član centralnega delavskega sveta, Franc 
Oblak, skladiščnik, in strojnik Pavle Zdešar, pripovedujejo o de
javnosti sindikalne organizacije delavcev v TOZD „Proizvodnja “ 
organizacije združenega dela Tobačne tovarne v Ljubljani.

BOUŠE MOŽNOSTI 
ZA NAŠO AKCIJO

Lansko pomlad so delavci v 
TOZD proizvodnja11 Tobačne 
tovarne v Ljubljani na občnem 
zboru sindikata ocenili svoje 
dosedanje sindikalno delo in 
ugotovili, da so se že organizi
rali tako, kot teijajo sklepi 9. 
kongresa Zveze sindikatov Slo
venije in statutarni dogovori o 
delovanju sindikata.

Ustanovili so pet osnovnih 
sindikalnih organizacij: štiri v 
proizvodnih enotah in eno v 
skupnih službah celotnega pod
jetja. V sklepe so med drugim 
zapisali:

„Osnovne organizacije sindi
kata so temelj sindikalne dejav
nosti in imajo v novih ustavnih 
razmerah izredno pomembne in 
odgovorne naloge. Letne delov
ne programe, ki smo jih sprejeli 
na občnih zborih, bomo tudi 
uresničili. Gre za akcijo skoraj 
700 delavcev, organiziranih v 
24 sindikalnih skupin, 5 osnov
nih organanizacij in v konfe
renci. Gre za kolektiv, ki se je 
med prvimi vključil v delavsko 
samoupravljanje in nenehno 
skrbi za uresničevanje skupnih 
interesov vseh zaposlenih11.

Od 'tedaj, ko so v „Harma- 
nu“, glasilu Tobačne tovarne, 
zapisali te besede,je minilo sko
raj leta dni.

Ko sem jih nedavno tega obi
skal, sem se spomnil teh njiho
vih delovnih dogovorov.

In vsi, s katerimi sem govoril, 
so mi zatrjevali, da so svoj lan
ski delovni program povsem 
uresničili.

BREZ SINDIKATA 
SE NIC NE DOGAJA

V TOZD Proizvodnje11 ljub
ljanske tobačne tovarne dela, 
kot že rečeno,kakih 700 delav
cev. Imajo pa v tej organizaciji 
združenega dela še 7 temeljnih 
organizacij: Tobak—trgovina,
Grosist, Torbica, Epid, Orašje, 
Sen ta in Cačak. Doslej so se

samoupravno dokaj dobro orga
nizirali na ravni temeljnih orga
nizacij , kjer že velja delegatsko 
načelo odločanja od delavca pa 
do delavskega sveta; samouprav
ne akte, ki bodo dokončno 
opredelili pristojnosti in dejav
nost združenega podjetja, pa 
bodo sprejeli do konca letoš
njega leta.

To velja tudi za sindikat.
MILAN STAMEJČIČ: 

»Organizacijske spremembe v 
sindikatih in v samoupravi, ki 
smo jih uveljavili v minulih ne
kaj letih, so nam omogočile,da 
smo se organizirali kot dobri 
gospodarji. Pred leti smo imeli 
tudi pri nas težave zavoljo tega, 
ker med delavci sindikata skoraj 
ni bilo; odločala so vodstva. In 
če je bila zagotovljena možnost, 
da pred sejo samoupravnih 
organov dobe potrebno gradivo 
in pravočasno povejo svoja 
mnenja o zadevah, ki so bile na 
dnevnem redu, smo kaj kmalu 
ugotovili, da še kar dobro de
lajo. Sindikat je bil nekakšna in
stitucija, zadeva nekaj ljudi, ki 
naj bi skrbeli za dobro počutje 
delavca, za njegove interese. V 
tako imenovanem obdobju libe
ralizma pa je sindikat marsikje 
postal podaljšek uprave. Pri nas 
teh težav ni bilo toliko, da bi 
morali ob ustavnih dopollnilih 
in kasneje ob sprejemu nove 
ustave povsem na novo zakoli
čiti prihodnjo pot. Stare izkuš
nje, ki jih je naš kolektiv prido
bil v razrednem boju, v mezd
nih spopadih in med narodno
osvobodilnim bojem, žive še 
zdaj. Zato lahko rečem,da smo 
dokaj hitro doumeli, za kaj gre, 
ko smo skušali zagotoviti samo
upravljanje, ki bo last delavca. 
Povsod tam, kjer se delavci se
stajajo kot samoupravljavci in 
veljavno odločajo o svojih za
devah, je zdaj navzoč tudi sin
dikat.11

PAVLE ZDEŠAR: ,JCo sem 
pred dobrima dvema letoma

prišel v tobačno tovarno, sem 
spoznal, kaj je dober sindikat. 
Takrat resda še nismo bili tako 
organizirani kot danes. Odkar 
pa smo ustanovili sindikalne in 
samoupravne skupine v obratih 
in po izmenah ter začeli sklice
vati zbore delovnih ljudi, odkar 
je sleherni sklep delavskega sve
ta lahko le rezultat odločitev 
teh zborov, kjer tudi volijo de
legate za samoupravne organe 
in sprejemajo stališča, ki jih 
morajo ti ljudje zagovarjati na 
sejah vodstev, je čutiti sindikat 
in tudi partijo na slehernem de
lovnem mestu.11

KAKO PREMAGATI 
OSTANKE STAREGA

JOŽE GRIČAR: »Veliko je 
problemov, ki jih nismo sami 
povzročili in ki nam povzročajo 
precejšnje osnovne in proizvod
ne težave. Gre za celotni sistem 
naših surovin in izdelkov, se 
pravi za zadeve, ki jih naša jav
nost že dokaj dobro pozna in o 
katerih ne bom podrobno govo
ril. Naj povem le, da je težko 
pojasnjevati ljudem, zakaj je v 
naši stroki toliko slabosti in ne
pravilnosti, ki se, kot pravimo, 
porajajo zunaj nas. vendar smo 
tobačni delavci v naši temeljni 
organizaciji kljub vsemu našli 
veliko možnosti za boljše go- 
spodaijenje in sleherna pobuda 
na tem področju se je porodila 
med delavci. V minulih nekaj 
letih smo se torej tako organizi
rali, od skupine,do konference, 
od zbora delovnih ljudi do de
lavskega sveta, da lahko uveljav
ljamo v praksi vse dobre po
bude delavcev.11

Potlej so govorili, kaj vse so 
storili, da se ob koncu dela prve 
izmene in ob prihodu na delo 
druge izmene na kratkih sestan
kih zborov delovnih ljudi dogo
vorijo o vsem, kar zadeva delo v 
obratu in v tovarni. Vsi pover
jeniki sindikalnih skupin so čla
ni izvršnih odborov sindikalnih 
organizacij in ko so lani raz
pravljali o analitični oceni de
lovnih mest, pa o sistematizaciji 
delovnih mest, so vsi delavci že 
pred razpravo na zborih vedeli, 
za kaj se zavzemajo sindikalne

organizacije; vse dobre pobude 
so potlej zbrali in jih poslali de
lavskemu svetu.

SINDIKAT POMAGA PRI 
OBLIKOVANJU 

SAMOUPRAVNIH 
STALIŠČ

FRANC OBLAK: »Lani smo 
na sindikalnih sestankih še 
zlasti govorili o izobraževanju, 
kajti že poprej smo s pomočjo 
delavske univerze organizirali 
nekaj tečajev in večernih šol za 
naše delavce. Ko smo pred ne
kaj meseci sprejeli samoupravne 
akte o analitični oceni in siste
matizaciji delovnih mest, smo 
se dogovorili, da bomo letos 
omogočili vsem delavcem, da 
dokončajo osemletko in enolet
no strokovno šolo, v kateri bi si 
zagotovili kvalifikacijo tobač
nega delavca.

Tudi pri rekreaciji ima levji 
delež sindikat. Imamo dva po
čitniška centra; prvega v plani
nah in drugega ob morju. Vse 
delo pri evidentiranju kandida
tov za družbenopolitične in 
samoupravne funkcije je stvar 
sindikata, torej tudi in pred
vsem sindikalnih skupin. Vsak 
delegat delavskega sveta mora 
pred sejo svojega samouprav
nega organa povedati delavcem, 
o čem bodo razpravljali, potlej 
pa tamkaj sprejeta stališča pri
nesti na sestanek. Še nikoli ni 
bilo v tobačni tovarni toliko ne- 
posrednega odločanja. Zdaj de
lavci vemo vse; v tovarniškem 
glasilu, na oglasnih deskah ali 
na sestankih lahko zvemo, za 
kaj gre.11

BODOČE NALOGE
»Zdaj gre samo za to,“ so mi 

ob koncu rekli, »da bi vso to 
novo organizacijsko strukturo, 
ki jo je terjala naša zdajšnja 
ustava, obogatili tudi z novo 
vsebino. Nič koristnega ne 
bomo naredili, če bi se zado
voljili samo z organizacijskimi 
spremembami. Vse sindikalno 
delo skušamo organizirati tako, 
da bi v bodoče vsak delavec 
lahko čimbolj neposredno sode
loval pri odločanju in sprejemal 
dobre odločitve.11

JANEZ VOLJČ
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NAŠI PRIJATELJI SILVA ROZMAN, Planika, Kranj

Dragocen pripomoček
Dvajset let je tega, kar je Silva 

Rozman prestopila prag kranjske Pla
nike. V velikem kombinatu obutvene 
industrije je kot tista leta mnoge njene 
vrstnice iskala prvo zaposlitev. Ko se 
danes spominja, kako je začela, ne 
more skriti zadovoljstva, da je kot 
sedemnajstletno dekle ravno med 
čevljarji na desnem bregu Save našla 
svoj »prostor pod soncem11. Postala je 
samostojna,, nič več odvisna od dru
gih. Snovati je začela svoje življenjske 
načrte.

»Ko gledam nazaj, kaj vse sem mo
rala napraviti, koliko ovir premagati 
na poti do današnjega poklica, me 
skoraj spreleti srh. Pa vendar mi ni 
bilo nikoli žal, da sem vztrajala . .. 
Najprej sem se izučila za prešivalko, 
potem sem v Zagrebu končala mode

larski tečaj in se vrnila v Kranj. Toda 
žilica mi ni dala miru . . . Hotela sem 
doseči še več. Hrepenela sem po 
znanju. Že v tistih letih sem se zave
dala, da se človek sicer uči vse živ
ljenje, a nekaj mora vendarle imeti v 
rokah. Vedela sem, da brez šolanja ne 
bo šlo. Zagrizla sem se v študij, v treh 
letih sem za »nameček11 končala še 
čevljarsko-tehniško srednjo šolo. Pri 
tem je ostalo, čeprav me je »vleklo11 
še naprej .. .“

Znanje, ki si ga je pridobila v re
kordnem času, kljub vsakodnevnim 
službenim in družinskim obveznostim, 
jo je od prešivalke »pripeljalo11 pred 
dvema letoma do delovnega mesta 
proizvodnega tehnologa v razvojnem 
oddelku Planike.

»Veste, da ni bilo lahko. Družina, 
služba, varstvo za komaj rojenega 
otroka. Danes so to le trpki, po svoje 
pa tudi lepi in nepozabni spomini. Ko 
sem se poslovila od šolanja, sem se v 
tovarni z vso zavzetostjo oprijela dela 
v sindikalni organizaciji. Zdaj sem že 
dve leti tudi predsednica izvršnega 
odbora sindikata v naši delovni orga
nizaciji, ki združuje pet osnovnih or
ganizacij v TOZD. Mimo tega skrbim 
tudi za razširjanje Delavske enot
nosti.11

Silva Rozman sicer ni »pravi11 po
verjenik Delavske enotnosti, kot so v 
drugih delovnih organizacijah. A kljub 
temu je z vsem srcem z našim listom.

»Poverjeniki Delavske enotnosti 
smo pravzaprav vsi tisti, ki vsak teden 
dobivamo svoj sindikalni časopis.11

Delavsko enotnost dobijo vsi po
verjeniki sindikalnih skupin, pred
stavniki samoupravnih organov, člani 
izvršnih odborov osnovnih organizacij 
sindikata in vodilni delavci. Naročenih 
imajo 130 izvodov hsta.

»Tedaj, ko ima priloge, pa Delavsko 
enotnost v tovarni dobesedno razgra
bimo ... Prav vsak jo hoče imeti. 
Sindikalni delavci dobro vemo, zakaj. 
Delavska enotnost nam je vsakokrat še 
kako dobrodošla. Pomeni nam dra

gocen pripomoček za naše delo v sin-: 
dikatih. Dobro namreč vemo, da mora 
biti samoupravljavec široko razgledan. 
Precej tega znanja nam daje prav naš 
list. Izkušnje, ki jih pridobivamo ob 
prebiranju Delavske enotnosti, ob 
tem, ko spoznavamo, kako so uredili 
probleme, ki tudi nas tarejo, v drugib 
delovnih kolektivih, so dragocene tudi 
za naše podjetje. Tega ne govorim | 
samo zaradi lepšega.11

Ob koncu nam je zaupala še nekaj: |
»O novi vsebinski zasnovi časnika 

kot laik ne morem govoriti. Pa vendar 
mislim, daje dobra. Zdi se mi, da bo j 
poslej, vsaj pri nas, vsak našel nekaj, 
zase. Nam, ki delamo v sindikalnih 
vodstvih, pa bo postala še bolj drag0- ■ 
cena...11 J

-iv

poverjeniki Ot
1. LJUBICA PAVLINC
2. SILVA ROZMAN
3.
4.
5.
6.

7.
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MEDVODE: Delavsko pro

metno društvo „Svoboda“, je za
belo akcijo za preureditev dvo- 
rane, odra, garderob in avle. Naj
prej je na vrsti zvočna izolacija 
dvorane in ureditev avle. Ko bo 
načrtovana preureditev konča
na, bo imela boljše možnosti za 
delo domača gledališka skupina, 
Pridobili bodo prostor za lutkov
no gledališče, sprejeli pa bodo 
'ahko v goste tudi poklicne gle
dališke ansamble.

Pri društvu je začela z delom 
•udi dramska šola, ki jo obiskuje 
34 tečajnikov. Amatersko dram- 
sko gledališče „Svoboda‘* pa bo 
v letošnjem obsežnem programu 
°b 100-letnici rojstva Ivana Can
karja pripravilo krstno uprizori- 
•ev Rodetove dramatizacije Can
karjeve povesti „Milan in Mile-

KAMNIK: Moški in žen
ski zbor delavskega prosvet
nega društva ,,Solidamost“ 
iz Kamnika že več let zelo 
uspešno vodi zborovodja in 
skladatelj Viktor Mihelčič. 
Ko so ob koncu minulega 
leta s posebnim jubilejnim 
koncertom v Kamniku pro
slavili 30-letnico ponovne 
oživitve društva po vojni, 
društva, ki sicer obstaja že 
od leta 1919, so predstav
niki ZKPO Slovenije podelili 
naj starejšim članom zbora 
30 zlatih, srebrnih in brona
stih Gallusovih priznanj.

LJUBLJANA: Društvo li
kovnikov združenega pod
jetja ISKRA je v organizaciji 
delovne skupnosti ISKRA- 
Poslovne stavbe priredilo 
razstavo slikarskih del Aloj
za Dulaija, člana kolektiva 
ISKRA-Commerce.

OB PRIPRAVAH NA II. KONFERENCO ZKPO SLOVENIJE

ZA NOVA 
KULTURNA ŽARIŠČA

Skupaj s sindikati naj bi si zveze kulturno-prosvetnih organizacij priza
devale ustanoviti še nova delavska društva v delovnih organizacijah

Predsedstvo Zveze kulturno-prosvetnih organizacij Slovenije je v 
pripravah na II. konferenco ZKPO Slovenije obravnaval poročilo o 
delu zveze med I. in II. konferenco. Vsekakor bodo v mesecu 
marcu na zasedanju II. konference delegati lahko potrdili osnovno 
ugotovitev poročila, da so bile osnovno vodilo dejavnosti ZKPO v 
minulem štiriletnem obdobju programske smernice, sprejete 1969. 
leta na V. kongresu ZKPO Slovenije, obogatene z dopolnilnimi 
sklepi, sprejetimi na I. konferenci 1971. leta.

VELENJE: Občinska zveza 
kulturno-prosvetnih organizacij 
Jelenje si že dolgo prizadeva, da 
bi nastavili poklicnega režiserja, 
ki bi kot mentor pomagal pri 
kulturnem delu številnim nadar
jenim gledališkim amaterjem v 
•ej občini. To kadrovsko potre
bo so utemeljili tudi v srednje
ročnem načrtu razvoja kulture v 
občini. Dali pa so tudi pobudo, 

bi njihovo amatersko gleda
lišče postopoma preraslo v pol- 
Poklicno gledališče.

Iz več kot 100 strani obsega
jočega poročila, ki pripoveduje 
o delovanju ZKPO v občinah in 
ZKPO Slovenije in ki govori o 
bistvenih programsko vsebin
skih premikih, o organiziranosti 
in kadrvoski problematiki,o so
delovanju z drugimi kulturnimi 
in družbenimi dejavniki, o sode
lovanju zunaj meja SR Slove
nije, o številnih novih sodobnih 
in kvalitetnih kulturnih akcijah, 
se je pač v kratkem novinar
skem poročilu potrebno odlo
čiti za izbor ene ali dveh po
membnih ugotovitev poročila 
oziroma iz razprave, ki je težila 
k izpopolnitvi ocene stanja.

Naj tokrat velja pozornost 
podatku, ki ga je tudi razprava 
na seji predsedstva analizirala 
ikomentirala. Gre za ugotovi
tev, da umetniški ameterizem 
na Slovenskem izrazito narašča. 
Medtem ko je bilo leta 1973 
registriranih v tej organizaciji 
535 društev in 160 samostojnih 
kulturnih skupin,je v letošnjem 
letu po zbranih podatkih že 
651 društev in 220 samostojnih 
skupin (ni pa podatkov še za 
občine Ilirska Bistrica, Laško in 
Logatec). Ta društva in skupine 
vključujejo več kot 50.000 ak
tivnih članov. Podatek, ki je 
zbudil posebno pozornost, pa 
je, da je zunaj ZKPO še vedno 
130 samostojnih kulturnih sku
pin, za katere pa ni znano, kdo 
jih povezuje, kje nastajajo, ali 
nastajajo kot nova kulturna ža
rišča v delovnih organizacijah 
itd. ZKPO bi si v prihodnje 
vsekakor morala prizadevati,da 
te skupine vključi v svojo dejav
nost.

KULTURNA AKCIJA
SKUPAJ S SINDIKATI

Poročilo med drugim tudi 
ugotavlja, da so ZKPO v obči

nah dosegle v tesnem sodelo
vanju s sindikati in kulturnimi 
skupnostmi pomembne uspehe 
pri organiziranju kulturnega živ
ljenja v delovnih organizacijah 
in pri animiranju delovnih ljudi 
za kulturo. Skupaj s sindikati so 
se angažirali pri imenovanju

melbrosiri1
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kulturnih referentov, ustreznih 
komisij in odborov v delovnih 
organizacijah, pri urejanju de
lovnih mest za poklicne organi
zatorje kulturnega življenja de
lavcev, pri usposabljanju kultur
nih organizatorjev in njihovem 
uvajanju v kulturno delo, zanje 
so organizirali seminarje, po
svete in pogovore. V mnogih 
občinskih zvezah so bili prav v 
zadnjem času ustanovljeni po
sebni odbori in komisije za 
organizacijo kulturnega življe
nja v delovnih organizacijah. 
Premiki so doseženi tudi pri 
načrtnejšem posredovanju 
abonmajskih predstav za delav
ce, pri sodelovanju na prosla
vah. Poročilo tudi ugotavlja,da 
so prav občinske zveze dale več 
pobud za'ustanovitev kulturnih 
skupin v delovnih organizacijah. 
Pri organiziranju kulturnega živ
ljenja v delovnih organizacijah 
so dosegli uspehe predvsem v 
Radovljici, Kranju, Novi Gorici, 
Celju, v ljubljanskih občinah, v 
zadnjem času pa tudi v Mari
boru in še nekaterih drugih ob
činah.

Ustvarjanje novih kulturnih 
žarišč v delovnih organizacijah 
bi nemara terjalo nekoliko po
drobnejšo analizo in izpopolni
tev podobe tistega, kar nastaja 
novega v delovni organizaciji 
kot kulturno žarišče, je dejal

eden izmed razpravljavcev. 
Akcija ZKPO v prihodnje bo 
vsekakor morala težiti za tem, 
da se delavci-amaterji tudi po 
okriljem delovne organizadije 
organizirajo v različne in števil
ne nove kulturne skupine in 
društva.

Kako pa lahko kulturno dru
štvo v povezavi z delegati toz
dov postopoma prevzame vlogo 
kolektivnega animatorja kultur
nega življenja delavcev, je lep 
primer novomeška Krka.

Predsedstvo je sklenilo naslo
viti na organizacijo ZKPO po-, 
sebno pismo ob 100-letnici roj
stva Ivana Cankarja in z njim 
opozoriti na številne možnosti 
vključevanja kulturnih organi
zacij v kulturne programe ob 
tem pomembnem jubileju. 
Predsednik ZKPO Ivo Tavčarje 
tudi dejal, da bi nemara najlep
še praznovali ta jubilej prav s 
tem, če bi si ZKPO skupaj s 
sindikati prizadevala, da bi prav 
to leto ustanovili čim več novih 
delavskih kulturnih društev v 
delovnih organizacijah.

S.G.

STE NEMARA PREZRLI

484 učiteljev 
v druge poklice

Lanski podatek zavoda za šolstvo SR Slovenije, da je 
osnovne, srednje in njim sorodne šole zapustilo od septem
bra 1974 do avgusta 1975. leta kar 700 učiteljev, je sprožil 
veliko zaskrbljenost. Tudi v DE smo o tem podatku dvakrat 
javno razmišljali in ga analizirali. Obenem pa smo obakrat 
izrazili dvom v njegovo točnost; domnevali smo, da je 
statistika zajela tudi odhode učiteljev iz šole na drugo šolo.

Dvom je bil upravičen. Ponovno preverjanje podatkov je 
opravil zavod, novi podatki pa govore zdaj o tem, da je iz 
prosvete odšlo v resnici le 484 učiteljev, kar pa je seveda tudi 
zelo veliko. V druge poklice je odšlo 299 osnovnošolskih 
učiteljev in 185 učiteljev srednjih in njim sorodnih šol. V teh 
številkah pa tudi niso zajeti tisti, ki so odšli v pokoj ali v 
JLA. Tretjina osnovnošolskih učiteljev, ki so prosveto za
pustili, se je zaposlila v gospodarstvu, četrtina pa v upravnih 
organih, samoupravnih interesnih skupnostih in v družbeno
političnih organizacijah. Od učiteljev, ki so zapustili srednje 
šole, se jih je v gospodarstvu zaposlila dobra polovica. Med 
vzroki, zaradi katerih odhajajo v druge poklice, so najpogo
steje navedeni nezadostno vrednotenje odgovornega in za
htevnega učiteljevega dela, neurejeni stanovanjski problemi 
in večje možnosti za uveljavitev v novem poklicu.

Slabo se piše...
Najnovejša informacija Zveze delavskih univerz Slovenije 

o finančnem položaju delavskih univerz v letu 1976 kaže, da 
se slabo piše izobraževanju odraslih. Če odštejemo financi
ranje osnovnega izobraževanja odraslih, ki ga ureja zakon, 
potem moramo povedati, da je letos 25 od 47 delavskih 
univerz povsem izpadlo iz programov in financiranja občin- 
skih izobraževalnih skupnosti, 17 delavskih univerz lahko 
pričakuje od njih enaka ali le nekoliko več sredstev kot lani, 
nekoliko več sredstev pa bo dobilo le 8 delavskih univerz. 
Tako se torej v praksi kaže načelo, da je izobraževanje 
mladine in odraslih enovit proces. Ste v vaši občini že 
analizirali ta podatek?

Devetnajst delavk iz Gorenja-EIrad v Gornji Radgoni se je lani oktobra povezalo v ženski pevski zbor. Prvič so 
nastopile za praznik republike in uspešno prestale preizkušnjo. Takole pa so se slikale s svojim zborovodjem 
Mankom Golarjem pred spomenikom delavcu, ki so ga lani ob 20-letnici te delovne organizacije postavili na 
tovarniškem dvorišču. (Tekst in fot0: Xone gtefanec)
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Kaj mi pomeni kulturno delo?

Domen iz 
družine Končan

Izrazno predstaviti široki publiki 
neko dramsko delo je umetnost. To 
plitev a nadarjene in sposobne ljudi, 

so zmožni izraziti to, kar je avtor 
f^pišal. Pri tem pa ne smemo poza
bi, da nadarjenost še ni vse, da je tu 

irebno'nenehno usposabljanje, vaja, 
5 katero se postopno izoblikuje ustrez- 
^ izraznost, ki je potrebna za to, da 

na odru oživi.
Gledališka dejavnost lahko postane 

Posamezniku poklic; veliko pa je ljudi, 
*• se z gledališčem ukvarjajo le ama- 
vsko. To pomeni, da so pripravljeni 

?. delu, ki jim je vir zaslužka, oprav
ki še eno delo, ki postane izraz njih 
^ih in njihovih hotenj.

Tovariš Domen Končan že trideset 
v nastopa na amaterskem gledali- 
kem odru kot član gledališke skupine 
^svetnega društva Horjul. Po po- 
"cu mizar, brez gledališke izobrazbe, 
Prepričljivostjo, naravno igro in spo- 
čilnostjo presega splošno raven ama

terskih gledaliških stvaritev.
V Horjulu pri Ljubljani živi šestde

setletna tradicija gledališkega ustvar
janja. Družina Končan je k temu pri
spevala zelo veliko. Že Domnov oče je 
nastopal kot gledališki igralec, danes 
nadaljujejo njegovo tradicijo sinovi in 
hči. Domen, Gustel in Mimi nastopajo 
kot igralci, medtem ko~se mlajši brat 
Franci posveča režiji. Vsi igramo iz 
neke notranje potrebe, pravi Domen 
Končan.

— Že od mladih nog igram, začetki 
segajo daleč nazaj v osnovno šolo, 
resno pa sem se začel ukvarjati z 
gledališčem po vojni.

Neposredno po vojni se je po naših 
vaseh veliko igralo na mitingih; bile so 
to v glavnem enodejanke. O kakšnih 
velikih pripravah, režiji, kostumih, ku
lisah takrat ni bilo govora, šlo je več
krat za improvizacijo, igralci so bili 
tako režiserji kot tehnično osebje. Po
stopoma so prehajali na zahtevnejše

tekste. Tovariš Domen se spominja, s 
kakšnim navdušenjem so igrali in ob 
tem poudarja, da jih ni nikoli gnala na 
oder želja za tem, da bi se le pokazali 
pred drugimi, ampak želja, da bi nekaj 
povedali.

Tako so v bistvu brez vsakršne pod
pore ali spodbude igrali do 1960. leta, 
ko gre v njihovi ustvarjalnosti za pre
lomnico. Takrat je Zveza kulturno- 
prosvetnih organizacij Slovenije začela 
organizirati režiserske in igralske te
čaje, m katerih se je Domnov brat 
Ffanci učil režije. Šele tedaj so dobili 
neki pravi poduk o tem, kako se sploh 
v gledališču dela, pripoveduje Domen. 
Do takrat pa so nastopali po svoje, 
brez strokovnega znanja, za njimi ni 
stala nobena organizacija, ki bi jim pri 
delu pomagala, svetovala.

Ko smo tovariša Domna vprašali, 
kako danes igrajo in kako so organizi
rani, nam je odgovoril, da se je že 
marsikaj spremenilo in še se bo mo
ralo. Gledališka skupina v Horjulu šte
je deset stalnih članov, pri posamez
nih predstavah pa sodeluje od dvanajst 
do štirinajst oseb. Razen režije, ki je 
zaupana bratu Franciju, se igralci še 
vedno ukvarjajo tako s kulisami kot s 
kostumi. Pri Viba filmu in pri Šent
jakobskem gledališču si izposojajo ko
stume. Pripravijo eno delo na leto, ki 
ga zaigrajo najprej doma. V Horjulu 
najraje nastopajo.

- Tako hvaležne publike ni nikjer 
drugje, vsa vas živi z nami, saj pridejo 
na predstavo skoraj vsi - pravi Do
men.

Nato sledijo gostovanja po Slove
niji.

V njihov repertoar sodijo zahtevna 
dramska dela, predvsem s socialno vse-

Domen s hčerko Mojco

bi no. Nikoli se niso navduševali za 
veseloigro.

Ta njihova vztrajnost je žela že 
bogate rezultate, tovariš Domen Kon
čan pa je za svojo amatersko gleda
liško ustvarjalnost dobil 1975. leta 
Linhartovo plaketo in Severjevo na
grado. To sta najvišji priznanji, ki jih 
lahko dobi igralec amater.

- Če dobiš taki priznanji, imaš ob
čutek, da si res nekaj ustvaril. Vesel 
sem teh dveh nagrad. Prvič zato, ker 
je bilo s tem priznano moje življenjsko 
delo, in drugič zato, ker vem, da več 
nisem sam, da me vedno spremljajo 
oči organizacije, ki bedi nad dosežki 
gledaliških amaterjev. Nagrada je 

■ spodbuda za nadarjene amaterje, po
spešuje aktivnost med amaterskinji 
vrstami.

Ko smo ga vprašali, katero od pri
znanj mu več pomeni, je odgovoril, da 
je bil ob Severjevi nagradi bolj ganjen, 
ker ga le-ta veže na spomin našega 
velikega dramskega ustvarjalca, ki bo 
večno ostal živ v vseh nas.

- Ob podelitvi Severjevih nagrad 
sem tudi spoznal, kako slovenska kul
turna javnost čuti veličino tega našega 
igralca, čuti, da lahko pridejo le iz 
ljudstva veliki ljudje. To so ljudje z 
veliko topline in navdušenja, a žal 
spoznamo njihovo veličino šele takrat, 
ko jih več ni.

KATJUŠA ROJAC
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KOMISIJA PREDSEDSTVA SVETA ZVEZE 
SINDIKATOV MAKEDONIJE 
ZA ŽIVLJENJSKE IN DELOVNE RAZMERE

V pripravi 
je »socialna 

izkaznica«

SEJA IZVRŠNEGA ODBORA ZVEZNEGA ODBORA SINDIKATA GRADBENIH DELAVCEV 
JUGOSLAVIJE

Zanemarili delitev po delu
Tudi letos bodo v središču pozornosti ista vprašanja kot doslej, vendar pa bo le treba 
najti manjkajoče vsebinske rešitve

Sklepi devetega kongresa 
Zveze sindikatov Makedo
nije vključujejo tudi izdela
vo „socialne izkaznice4* za 
vsakega delavca v tej republi
ki. Vse kaže, da bo ta kon
gresni sklep kmalu uresni
čen, saj uvajajo „socialno iz
kaznico “ po enotnih krite
rijih v vseh delovnih organi
zacijah. Ker je med cilji so
cialnega in gospodarskega 
razvoja republike navedena 
kot pomembna naloga tudi 
hitrejša rast življenjskega 
standarda, bo na osnovi teh 
podatkov razvidno, kje je 
potrebno ukrepati in kako 
usmeriti delovanje družbe
nih dejavnikov k uresniče
vanju dogovorjenih ciljev.

V vprašalniku, ki ga je 
sprejela komisija predsedstva 
sveta Zveze sindikatov Ma
kedonije za življenjske in de
lovne razmere, je 25 vpra
šanj s področja vsakdanjega 
življenja in dela delovnih lju
di, njihovega osebnega in 
družbenega standarda itd. V 
anketnem listu so rubrike, 
ime in priimek delavca, kva
lifikacija njegovi družinski 
člani in zdravstvene raz

mere. Z anketo pa bodo 
zbrali tudi podatke o številu 
članov gospodinjstev, koliko 
zaslužijo, kje so otroci, ko 
starši delajo, kakšno stano
vanje ima delavec, koliko 
plačuje najemnine, ali ima 
morda še druge vire do
hodka itd. S temi minimal
nimi podatki bodo organiza
cije združenega dela, sindi
kalne organizacije in drugi 
zainteresirani dobili vpogled 
v materialni in socialni polo
žaj vsakega zaposlenega.

„Socialna izkaznica" za
poslenih bo tako služila tudi 
kot osnova za akcijo sindika
tov za izboljšanje življenjske
ga standarda, saj bo poka
zala, čigav standard je po
trebno zavarovati ter kje in v 
kolikšni meri bo treba soli
darnostno reševati vprašanje 
življenjskega standarda. Po
membni so ti podatki tudi 
zato, ker je bilo doslej na 
tem področju storjenih ve
liko napak, saj je bil pogosto 
zaščiten standard socialno 
neogroženih — tudi zato, ker 
nismo vedeli, kako kdo živi 
in komu je potrebna pomoč.

Izvršni odbor zveznega odbora 
Sindikata gradbenih delavcev je na 
zadnji seji proučil opravljeno delo 
pri oblikovanju samoupravnih spo
razumov o pridobivanju in delitvi 
dohodka in sredstev za osebne do
hodke v gradbeništvu, naloge pri 
uresničevanju splošnega ljudskega 
odpora in družbene samozaščite ter 
izobraževanje gradbenih delavcev za 
samoupravljanje.

Na seji so poudarili, da so bili 
problemi, s katerimi so se kolektivi 
soočali pri pridobivanju in delitvi 
dohodka, vedno v žarišču pozor
nosti tega sindikata. Rešitve so se
veda iskali v samoupravnem spo
razumevanju. Po tej poti so bili do
seženi pomembni rezultati: zmanj
šane so neupravičeno visoke razlike 
v osebnih dohodkih pri posameznih 
poklicih kot tudi razlike med delov
nimi organizacijami, panogami ter 
skupinami dejavnosti.

Analize samoupravnih spo
razumov o pridobivanju in delitvi 
dohodka in sredstev za osebne do
hodke so razkrile številne slabosti. 
Ena takšnih je nepovezanost pogo
jev za pridobivanje dohodka s siste- 

\ mom delitve in samoupravnim plani
ranjem. V precejšnji meri je zane
marjena tudi delitev po delu, kar po
vzroča, da so se osebni dohodki po
gosto oblikovali v odvisnosti od tre
nutno ustvarjenega dohodka in ne 
na osnovi rezultatov dela. Marsikje 
so pogoje za pridobivanje dohodka 
skrčili le na zunanje dejavnike (poli
tiko cen) in ob tem zanemarjali or
ganizacijo dela, racionalno izko
riščanje zmogljivosti, razvoj tehnič
ne in kadrovske opremljenosti in po
dobno. Na seji so tudi ugotovili, da 
ponekod kljub sklepu, da so podpis
niki samoupravnih sporazumov te
meljne organizacije združenega dela,

to načelo še ni uresničeno. Po na
vadi v takih primerih tudi ni dosled
no oblikovana tudi temeljna organi
zacija združenega dela.

Zato ostane tudi v bodoče med 
najpomembnejšimi nalogami skrb za

V zadnjih dveh letih je bilo čutiti 
dejavnost . splitskih sindikatov na 
vsakem koraku v družbenem in go
spodarskem življenju te občine. 
Vendar pa to ni bilo po volji neka
terim krogom v Splitu, kar še pose
bej velja za tehnokratske in mena- 
žerske sile ter za ljudi, ki so posred
no ah neposredno pod njihovim 
vplivom. Ce so delovni ljudje spre- 
jeli tvorno dejavnost splitskih sindi
katov med delovnimi ljudmi z odo
bravanjem, pa so nekateri želeli sin
dikat ponovno „postaviti“ v vlogo, 
da bi se ukvarjal z manj pomemb
nimi zadevami v delovnih organiza-

pravilno oblikovanje TOZD, saj je to 
pogoj, da bi delavci sploh lahko ugo- 
tavljali svoje delovne rezultate ter 
jih primerjali s sorodnimi kolektivi. 
Prav tako bo potrebno nadaljevati z 
delom na področju oblikovanja re
produkcijskih celot ter pri dograje-

cijah in še posebej v mestu. Tem 
krogom ni ustrezalo, da se sindikat 
ukvarja z razreševanjem vsebinskih 
vprašanj razvoja družbenih in proiz
vodnih odnosov in fe posebej ne s 
takšnimi, ki so življenjskega pomena 
za delavski razred.

KOMU JE BIL 
SINDIKAT V NAPOTO?

Odpori tvorni vlogi sindikativ pri 
razreševanju najpomembnejših vpra- 
šanj so se pojavili predvsem pri tistih 
silah, ki so se čutile ogrožene zaradi 
aktivne dejavnosti sindikatov. Sindi
katu so očitali, češ da je preveč ra
dikalen, nestrpen in brezkompro
misen; da prevzema pristojnosti, ki 
mu ne gredo ne med delovnimi ljud
mi niti v življenju mesta, pa tudi 
zato, ker je preveč dobesedno ra
zumel duha in črko ustave in ju želi 
uresničiti ne glede na konkretne raz
mere.

To je bilo soočenje dveh različnih 
političnih usmeritev in v nekaterih 
razpravah na skupščini so bile zelo 
jasno izražene zahteve, da morajo 
sindikati za svoje delovanje in rav
nanje sprejeti politične posledice. 
Javno je bila izražena tudi zahteva, 
da mora vodstvo sphtskih sindikatov 
odstopiti.

Toda v presenečenje tistih udele
žencev skupščine, ki so pričakovali 
drugačen razplet, je večina dele
gatov na skupščini podprla dose
danje delo vodstva splitskih sindi
katov, usmerjenost njegove aktiv
nosti in se zavzela za še bolj odločen 
boj za uresničevanje samoupravnih

vanju vsebine sedanjih samouprav- 
nih sporazumov. Za nekatere proiZ' 
vodne procese pa bo potrebno izo
blikovati skupna merila dela, saj j« 
to pogoj za določanje cene posa
meznih skupin proizvodov.

B. V.

pravic in interesov delavskega raz 
reda.

V razpravi so delegati ocenili, da 
družbene in gospodarske razmere v 
občini niso zadovoljive. Skupni f>,r 
žični obseg proizvodnje je bil laflj 
komaj enak predlanskemu, v osnov
nih panogah, kot, so črna metalur
gija, ladjedelništvo in kemija pa celo 
nekoliko nižji. Produktivnost je 
manjša za nekaj odstotkov, kar je -i 
po mnenju skupščine - zelo zaskrb1 
ljujoče. Število zaposlenih se je v 
družbbenih dejavnostih povečalo za 
6 %, v kulturnosocialnih celo za 
10 %, medtem ko je rast števila za
poslenih v industriji dosegla le 
1,67 %. Takšni podatki narekujejo 
vsem subjektivnim silam v občini, 
da raziščejo vzroke takih gibanj.

Očitno je, da je v Splitu zelo raz
vita nadgradnja, da pa imajo soraz*- 
merno skromno materialno osnovo^ 
katere razvoj v zadnjih letih celo na1 
zazaduje. Ta razkorak pa je v bistvi 
vzrok za vse spopade v Splitu; ii 
prav razreševanju tega problema si 
splitski sindikati namenili največ po 
zornosti, kar pa je bilo trn v pet 
tistim, ki v tem vidijo pretnjo last
nemu položaju.

Skupščina splitskih sindikatov j^ 
zelo jasno poudarila, da jereševanjf 
vseh življenjskih vpraanj v občini 
seveda ob sodelovanju vseh drugi!} 
subjektivnih sil, prvenstvena nalog? 
sindikatov kot razredne organizaciji 
delavcev. S takšno opredelitvijo tet 
vso podporo delegatov dosedanji det 
lovni usmeritvi sindikatov pa vsi 
kaže, da splitska sindikalna organi 
zacija stopa v še bolj plodno obj 
d obje.

M.M-

Ulili

Leto zaključeno s solidarnostjo
Pred novim letom se je v Zagrebu, pred 

gradbiščem „Industrogradnje“ v Trav
nem, zbralo več sto delavcev. Kljub sla
bemu vremenu in megli je bilo mnogim 
toplo in na obrazih jim je sijala radost. 
400 delavcev je dobilo odločbe za vse
litev, ključe novih solidarnostnih stano
vanj in s tem prav gotovo najlepše novo
letno darilo.

Letos bo v tem zagrebškem naselju, 
kjer se je gradnja solidarnostnih stanovanj 
močno razmahnila, saj je vseljenih že 
4.000 stanovanj, dobilo streho nad glavo 
še 2142 družin. Novih 1500 stanovanj pa 
bo zgrajenih in vseljenih do konca nasled
njega leta. S tem bo uresničen sedanji 
program gradnje stanovanj za delavce v 
Zagrebu.

PO IZREDNI SKUPŠČINI SPLITSKIH SINDIKATOV_____________________ _____________________________ ______________________________ ^

Razplet ni mogel
■ - - ~ ' ' I

biti drugačen
Čemu se je nekaterim zameril sindikat in zakaj mu je članstvo 
prižigalo zeleno luč za nadaljevanje sedanje dosledne usmeritve?

NE KRADI 
NAM ČASA!

Morda bo kdo vprašal, kaj 
imajo skupnega odnosi v ko
lektivu in načrtovanje? Veliko, 
kajti dober in uresničen plan 
prispeva levji delež k osebnemu 
in seveda tudi skupnemu zado
voljstvu.

Ljudje smo različni in raz
lične so naše želje, prav tako, 
kot so razhčni cilji. Nekateri bi 
radi poglobili svoje strokovno 
znanje, drugi bi radi višjo stop
njo izobrazbe, tretji bi se radi 
naučih tujega jezika, četrti bi 
radi redno tako ali drugače 
skrbeli za svojo telesno kondi
cijo ... In tako dalje.

Mnoge želje pa se pri mar
sikom končajo z ugotovitvijo:

„Ah, saj nimam nikoli časa! 
Ne vem, zakaj se toliko peham,

saj ni moje življenje vredno 
počenega groša!"

Če pa bi si le vzeli malo časa 
in razmislili, za kaj porabijo 
svoje ure in minute, če bi ločili 
nujno od nenujnega, koristno 
od nekoristnega, bi mnogi ne
dvomno odkrili velike rezerve 
časa — tako na delovnem mestu 
kot v zasebnem življenju. Od 
tod je potreben samo še plan, 
kako razvrstiti tiste ure, ki jih 
imamo vsak dan na voljo in slej 
ko prej bomo prispeli na naš 
cilj.

Veliko ljudi poznam, ki so si 
natanko razdelili svoj čas. To
liko in toliko ur za delo, toliko 
ur za pogovore s sodelavci in 
naposled - toliko in toliko časa 
zase in svojo družino. To so 
ljudje, o katerih vsi pravijo, da

so pri delu uspešni, sami pa za
dovoljni s svojim življenjem. 
Nervozni in zlovoljni so le ta
krat, kadar imajo veliko dela, 
pa jih kdo moti z nepotrebnimi 
in nepomembnimi stvarmi, kot 
da ne bi nikoli slišali za star pre
govor ,,čas je zlato". In denar. 
Le-tega smo se na srečo že na
učih razvrščati tako pri delu 
kot doma, čas pa mnogi raz
metavajo, kot da bi živeli vsaj 
dvesto let, hkrati pa ga kradejo 
tudi drugim.

Zato kaže o času več raz
mišljati, pa tudi kaj ukreniti. 
Kajti spoštovanje časa svojega 
sodelavca prispeva k dobrim 
odnosom vsaj toliko kot, na 
primer, prijazna beseda in pra
vično razdeljeni osebni do
hodki.

NEZAKONITO 
OB DELO

Piše: Mija Lipužič

VPRAŠANJE:
Na odločbo o prenehanju 

lastnosti delavca v združenem 
delu sem vložil zahtevo za var
stvo svojih pravic na delavski 
svet organizacije združenega 
dela. Delavski svet je po zelo 
kratkem postopku, ne da bi si 
priskrbel mnenje sindikalne 
organizacije in ne da bi me va
bi) na sejo, zahtevo zavrnil in 
potrdil prvostopno odločbo. 
Na moje ugovore sem prejel 
odgovor, da to ni bistveno. 
Zanima me, ali je takšno odlo
čanje delavskega sveta v skla
du z zakonitimi predpisi?

R. Z., KOPER 
ODGOVOR: v

Delavski svet ni ravnal za
konito. Gre za hude in bistve
ne kršitve. Glede navzočnosti 
delavca na seji organov uprav
ljanja, ko razpravljajo in odlo

t kupon

čaj o o njegovih pravic ali ali 
dolžnostih v temelji organi
zaciji, govori 67. čl. republi
škega zakona o medsebojnih 
razmerjih delavcev v združe
nem delu, ki pravi, da ima de
lavec pravico biti navzoč vse
lej, ko obravnavajo njegove 
pravice, ali dolžnosti. Isti člen 
tudi odloča, da mora biti de
lavcu zagotovljeno, da osebno 
in neposredno varuje svoje 
pravice. To pomeni, da mora 
biti delavec vabljen na sejo 
organa,- kadar se odloča o 
njem. Seveda pa se delavec 
lahko tej pravici odpove in na 
sejo ne pride. Če niste bili 
vabljeni na sejo delavskega 
sveta, ko je odločal o vašem 
nadaljnjem delu na osnovi 
vaše zahteve, je to že ena 
bistvenih kršitev omenjenega 
zakonskega določila. Druga, 
absolutna in bistvena, kršitev

PRAVNIK SVETUJE

pa je opustitev dolžnosti pri
skrbeti mnejnje sindikalne . 
organizacije ob preizkušanju 
zahteve delavca, ki meni, da 
mu je kršena kakšna pravica iz 
združenega dela. Člen 61 zve
znega zakona o medsebojnih 
razmerjih delavcev v združe; 
nem delu zakona o medseboj
nih razmerjih delavcev v zdru
ženem delu namreč določa, 
da si je treba ob ponovnem 
preizkušanju zahteve priskr
beti mnenje sindikalne organi
zacije. Sodna praksa je zavzela 
stališče, da je pravica iz čl. 61 
(mnenje sindikalne organiza
cije) absolutna in gre zato vse
lej za bistveno kršitev in s tem 
tudi nezakonitost sklepa ali 
odločbe. Glede na to vam sve
tujemo, da — če rok še ni po
tekel — vložite predlog za 
uvedbo postopka pred sodi
ščem združenega dela.
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jAČASNA ZAMRZNITEV CEN IN ZASLUŽKOV NA NIZOZEMSKEM________

HOČEJO VELIKO,
AMPAK...

Previsoki stroški onemogočajo naložbe v tujini in zmanjšujejo 
konkurenčno sposobnost gospodarstva

J

Nizozemska vlada je sklenila 
Za šest mesecev zamrzniti za- 
shžke in cene, da bi tako okre- 
Pila konkurenčni položaj indu
strije.

Nezaposlenost in inflacija sta 
Se v zadnjih mesecih na Nizo- 
Zemskem zvišali bolj, kot je bilo 
Predvideno, je dejal minister za 
finance, ko je najavil zamrzni

tev cen in zaslužkov. Visoki 
stroški dela družbam onemogo
čajo naložbe v tujini.

Vladni ukrepi so bili na re
šetu tudi že v parlamentu. Na
črt sveta ministrov namenja po
zornost predvsem rasti zasluž
kov in prispevkov ter v zvezi s 
tem tudi cenam v letu 1976.

V januarju je že predviden

Ta* i fcDEN \r

KITAJSKA - Umrl je pred
sednik vlade in prvi podpredsed
nik partije Ču En-laj. Od leta 
1972 je bolehal za rakom, ki ga 
je priklenil na bolniško posteljo. 
V javnosti se je zadnjič pojavil 
septembra 1974, leta, na prosla
vi 25-letnice ljudske republike 
Kitajske, vendar je tudi v bolniš
nici nadaljeval svojo državniško 
dejavnost. Nazadnje je 7. sep
tembra lani sprejel romunsko 
Partijsko delegacijo. S temi po
govori se je končala njegova 
uspešna zunanjepolitična dejav
nost, v kateri je po mnenju mno
gih dosegel vrh leta 1972, ko se 
je začel kitajsko-ameriški dialog 
na najvišji ravni. Ču En-laj je bil 
tesno povezan s predsednikom 
kitajske KP Mao Ce-tungom, v 
svoji veliki domovini in po svetu 
Pa je zaslovepredvsem kot izred
no uspešen in vztrajen uresniče
valec Maove politike, manj pa 
kot njen neposredni oblikovalec. 
Njegova smrt Kitajske ni prese
netila, saj so za zahrbtno bole
zen vedeU več kot tri leta, tako 
'la je kitajskemu vodstvu najbrž 
Jasno, kdo bo Ču En-laj e v na
slednik. Čeprav njegovega imena 
javno še niso sporočili, opazoval
ci ugibajo, da imajo verjetno naj
več možnosti dosedanji prvi 
podpredsednik vlade Teng 
Hsiao-ping, ki je Čuja nado
meščal že med njegovo bolezni
jo, in člana najožjega partijskega 
Vodstva Vang Hung-ven in Čang 
Čun-čiao.

ANGOLA - V tej bogati afri- 
Sri deželi, nekdanji portugalski 
koloniji, še naprej divjajo boji 
med četami ljudske republike, ki 
jo je po pridobitvi neodvisnosti 
razglasilo gibanje MPLA pod

vodstvom Agostina Netta, in pri
padniki nasprotnih gibanj FNLA 
in UNITA. Zaman so vsa priza
devanja za ustavitev spopadov, v 
katerih se proti vojski MPLA 
bojujejo tudi tuji plačanci in v 
katere je posegla tudi rasistična 
Južnoafriška republika. Tako je 
propadel tudi poskus organiza
cije afriške enotnosti, da bi na 
izrednem zasedanju v Adis Abe- 
bi uskladila stališča afriških 
držav do Angole. Afrika je ostala 
razcepljena. Voditelji črne celine 
se niso mogli zediniti - polovica 
jih je podpirala nigerijsko resolu
cijo, ki je zahtevala priznanje 
ljudske republike Angole, druga 
polovica pa je bila bolj naklo
njena senegalskemu dokumentu, 
ki je zahteval „spravo “ med vse
mi tremi angolskimi gibanji in 
„prostor pod soncem" za FNLA 
in UNITA, torej za gibanji, ki sta 
povezani s tujimi intervencioni- 
sti in z orožjem v rokah naspro
tujeta neodvisni in neuvrščeni 
usmeritvi Angole pod Nettovim 
vodstvom.

BLIŽNJI VZHOD - Medtem 
ko prve strani časnikov še vedno 
polnijo novice o krvavih spopa
dih v Libanonu, se je celotna 
kriza na Bližnjem vzhodu znašla 
na dnevnem redu varnostnega 
sveta ZN. Zasedanje bojkotira 
Izrael, ker so nanj povabili pale
stinske predstavnike. Vodja pale
stinske delegacije Faruk Kadumi 
je že spregovoril pred varnost
nim svetom in dejal, da PLO 
ponuja rešitev v obliki mirnega 
in dostojnega življenja vseh 
Arabcev in Židov v demokratič
ni Palestini.

VLADO BARABAS

porast zaslužkov za 4,5 %, s či
mer naj bi nadomestili zvišanje 
cen v letu 1975, vendar pa so v 
teku prizadevanja, da bi prepre
čili nadaljnje težnje po zvišanju 
plač, sicer ne bo možno znižati 
stopnje inflacije od sedanjih 
10% na 6% ob koncu leta 
1976.

N. Ž.

FRANCIJA

Cene 
pa kar 

rastejo...
Francoska levica ne 
verjame uradnim 
podatkom o rasti 
cen________________
Prvi januarski dnevi so vrnili 

Franciji stare skrbi. Cene so kot 
na ukaz. začele hitro rasti. Re
kord imajo avtomobili: 30-od- 
stotna podražitev v 18 mesecih. 
Pravkar so objavili povečanje 
cen električnih aparatov, knjig, 
tekstila, kave. Ob koncu de
cembra so skočile cene bencina 
in plina. Zdaj bodo prišle na 
vrsto alkoholne pijače (pove
čanje cen za 14%) in cigarete. 
Železnica podražuje prevoz za 
8 %, pa tudi pošta zahteva več 
za svoje storitve. Levica, po
sebno KP Francije, v listu 
,,Humanite“ trdi, da uradni 
podatki, po katerih naj bi cene 
lani narasle manj kot za 10%, 
niso resnični. Generalna kon
federacija dela navaja, da gre 
najmanj za 15-odstotno rast 
cen.

Po analizi mednarodne or
ganizacije za ekonomsko sode
lovanje in razvoj (OECD) s se
dežem v Parizu lahko v letu 
1976 pričakujejo v Franciji 
12-odstotno inflacijo in na
daljnje povečanje brezposel
nosti, ki bo db koncu leta ver
jetno vključila že 5,5 % aktiv
nega prebivalstva.

kdo je kdo
Dr. AGOSTINO NETTO

predsednik LR Angole

„Bojevali se bomo vse dotlej, dokler od 
nasilja ne ostane samo naše slovo.“ Tako je v 
letih neusmiljene vojne s portugalsko armado 
govoril nekdaj prezirani črnski deček, ki je 
postal zdravnik, pesnik, pohtik in revolu
cionar. Agostino Netto se je znašel v središču 
javne pozornosti pri 38 letih, ko je bil v 
izgnanstvu na Portugalskem. Danes, ko mu je 
54 let, nadaljuje trnovo pot, ki jo je njegova 
dežela začela pred 15 leti.

Nettu se je leta 19.62 posrečilo zbežati iz 
portugalskih zaporov. Istega leta so ga na 
nacionalni konferenci MPLA — ljudskega gi
banja za osvoboditev Angole izvolili za pred
sednika. Takrat je Netto svoj zdravniški skalpel 
zamenjal s puško, ki jo je leto poprej zgrabilo 
tudi angolsko ljudstvo.

„Eno je gotovo,“je nekaj let pozneje izjavil 
eden izmed afriških državnikov, „od trenutka, 
ko je vodstvo osvobodilnega gibanja prevzel 
Agostino Netto, je MPLA postalo gibanje, ki 
bi si ga morali izmisliti, če ga ne bi bilo.“ 
Netto je vedno zagovarjal idejo: „Gibanje 
mora biti v rokah ljudstva. Potrebno je zgra
diti družbo, v kateri človek ne bo izkoriščal 
človeka . .. Glas ljudstva je edini pogoj, ki bo 
omogočil državi, da se reši kolonializma in 
neokolonializma.“

Ljudsko gibanje je utrdilo svoje zaledje med 
ljudstvom — od tod vsi njegovi uspehi in ne

nazadnje, uspešno uveljavljanje zakonite 
oblasti danes, ko se mora bojevati proti sepa
ratističnima gibanjima FNLA Roberta Hol- 
dena in UNITA Jonesa Sawimbija, ki jima 
pomagajo tuji plačanci, avanturisti in — med
narodni kapitalizem.

Tisto, kar ves svet imenuje državljanjska 
vojna v Angoli, je za Agostina Netta samo 
podaljšanje boja za nacionalno osvoboditev, 
boja proti kolonializmu in neokolonializmu, 
ki hoče obdržati svoje interese v Angoli.

J.P.

SOVJETSKA ZVEZA NA PRAGU NOVEGA GOSPODARSKEGA LETA

SKROMNEJŠE 
STOPNJE RASTI

Nazadovanje kmetijske proizvodnje v minulem letu vplivalo na 
previdnejše načrtovanje v vseh gospodarskih dejavnostih letos

Ker gospodarski rezultati v 
letu 1975 niso izpolnili priča
kovanj, je sovjetska vlada mo
rala za letos predvideti skrom
nejše stopnje rasti. Vodja so
vjetskega načrtovalnega urada 
Nikolaj Bajbakov je na vrhov
nem sovjetu izjavil, da so vzroki 
za tak razvoj predvsem v občut
nem nazadovanju kmetijske 
proizvodnje, vendar pa konkret
nih podatkov o žetvi ni navedel. 
Najneugodnejši, uradno obljav- 
Ijeni podatek o rezultatih žetve 
v tekočem petletnem planskem 
obdobju je iz leta 1973, ko je 
pridelek žita v Sovjetski zvezi 
znašal 168 milijonov ton. Po 
oceni lanski pridelek žit ni zna
šal več kot 170 mUijonov ton. 
Če upoštevamo rezultate žetve 
v zadnnjih petih letih in jih pri
merjamo z načrtovano proiz

vodnjo ter s tržnimi potrebami, 
ugotovimo, da je v omenjenem 
obdobju nastal primanjkljaj - 
najmanj 40 milijonov ton žita, 
ki gaje Sovjetska zveza morala 
uvoziti iz ZDA in Kanade.

Pičli rezultati v proizvodnji 
kmetijskih surovin so nareko
vali previdnejše in skromnejše 
načrtovanje proizvodnje v letu 
1976, ne le v kmetijstvu, ampak 
tudi v drugih gospodarskih de
javnostih. Tako naj bi rast pro
izvodnje v sovjetski težki indu
striji znašala 4,9 %, v lahki in
dustriji pa le 2,8 %. Izdatki za 
opremo bodo ostali na ravni 
minulega leta in bodo v celotni 
proračunski porabi, ocenjeni na 
217 milijard rubljev, udeleženi s 
približno 8 %. Za kmetijstvo pa 
sovjetski načrtovalci predvide

vajo, naj bi se proizvodnja letos 
povečala za 14 % v primerjavi s 
poprečjem, kot ga je določil 
petletni plan.

Uradne ocene še posebej po
udarjajo neugodno dejstvo, da 
lani niso bili doseženi pričako
vani rezultati pri rasti produk
tivnosti dela. Zato za letos 
predvidevajo, naj bi 86% rasti 
delovne storilnosti dosegli z iz
boljšanjem učinkovitosti dela. 
Od uresničitve teh predvidevanj 
je še največ odvisno, ali se bodo 
osebni dohodki v letošnjem letu 
dvignili za nadaljnjih 2,3 % v 
primerjavi z minulim letom in 
dosegli, denimo v industriji, 
poprečje 150 rubljev mesečno, 
kar so v Sovjetski zvezi načrto
vali že za minulo leto.

NANDE ŽUŽEK

^ STROKOVNJAK OPOZARJA NA PRAVICE IN DOLŽNOSTI

VARNOST ZA VSAKO CENO,
DAJTE NO!?

Varnostni inženirji in tudi drugi strokov- 
niaki, ki se zavzemajo za uveljavljanje var- 
110 st n ih normativov in zahtev, se srečujejo 
z najrazličnejšimi mnenji, ki jih presene- 
^ajo. Takšna mnenja so:

»Pokažite mi natančno člen zakona ali 
Pfavilnika, ki določa, kar zahtevate glede 
Vamosti. Če to dokažete, bomo premislili, 

naj storimo.“
»Glejte, sem referent za uvoz tehnične 

°Preme, moja naloga je samo posredovanje 
Pri uvozu pa nič drugega. Provizija uvoz- 
"fifc nikakor ne prenese še skrbi za var- 
tl°sL To je lahko izključna skrb naročnika 
^naša pa ne!“

>Ali ne veste, da zahteve varstva pri delu 
e Povečujejo p izvodne stroške. Naša 
PJoizvodnja enostavno ne prenese še vseh 

stroškov."
»Povejte mi raje, čemu Jugoslavija tako 

P°udaija varstvo pri delu, ko vidimo, da

inozemski proizvajalci v državah, ki so 
tehnično zelo razvite, tudi pri novih napra
vah in pripravah ne upoštevajo vsega, kar 
navajate. Ali ne vidite, da z zahtevami var
stva slabite našo konkurenčnost? !“

„Trdite, da je treba nevarnosti analizi
rati, raziskovati, projektirati, preizkusiti 
ter utrditi varnostne rešitve — morda! Ven
dar to ni za proizvodnjo to je delo za insti
tute, ki naj jih plačuje skupnost, nikakor 
pa ne proizvodnja, posebno pa ne nepo
sredni proizvajalec."

„Vprašujete, kako je organizirana skrb 
za varnost pri nas?* Dobro! Sedaj imamo 
varnostnega inženirja, kije zadolžen za var
nost pri delu."

„V razvojnem oddelku načrtujemo in 
konstruiramo le nove izdelke, ki jih bomo 
dali v proizvodnjo in na trg. Novi izdelki 
morajo ustrezati kupcem in morajo biti 
konkurenčni. Varnost pri tem ni naša 
skrb."

„Sem dispečer delovnih nalogov. Skr
bim za izstavitev delovnih nalogov, za pri
pravo materiala, orodja in normativov 
učinka dela. Z varnostjo nimam nič opra
viti — poznam le normative učinkov dela, 
časa in porabe materiala. Normativov var
nega dela ne poznam, to je skrb varnost
nega inženirja...“

„Glejte, delamo za izvoz po tesno dolo
čenih rokih - ne obremenjujte nas še z 
varnostjo! Preprosto ne utegnemo!"

„Ne bodite smešni s trditvijo - varnost 
in zdravje pri delu za vsako ceno! Ceno 
imajo: material, delo, izdelki, stroji. Nisem 
pa še videl kalkulacije, ki bi določala ceno 
varnosti in zdravja 'pri delu."

Primeri navedenih osebnih mnenj nam 
potrjujejo prepričanje, da neizoblikovana 
zavest o pomenu varstva pri delu pomeni 
temeljni vzrok za nesreče pri delu.

sprašujete -yiagovarjamo

V našem podjetju, kjer tudi še vedno dobivamo v bonih le 
po 100 dinarjev regresa za prehrano, smo z zanimanjem 
prebrali vprašanja in odgovore, ki ste jih objavili v prejšnji 
številki. Vsaj nam je jasno, kako je treba ravnati in smo 
našega delegata v zboru podpisnikov sporazuma že opozorili, 
naj v komisiji podreza, da bi sporazum čimprej uskladili s 
sindikalno listo. Zato pa nas moti, ko vidimo, da so v 
sosednjem podjetju delavci prvi delovni dan v novem letu že 
dobili bone za 250 din. Jasno je, da so jih tudi vzeli. Zanima 
pa ms, ali je to zakonito, saj v tako kratkem času še niso 
mogli dobiti soglasja občinskega sveta zveze sindikatov.

V. J.,KOPER

Na vprašanje našega bralca je odgovoril EMIL ŠUŠTAR, 
v.d. predsednika odbora za samoupravno sporazumevanje o 
delitvi dohodkov in osebnih dohodkov pri RS ZSS:

Soglasje za določen čas, da v organizaciji združenega dela 
lahko začasno izdajajo vrednostne bone za prehrano, izda 
občinski organ sindikatov potem, ko je zahteval in prejel 
mnenje ustreznega republiškega odbora sindikatov. Kriteriji 
o tem, kdaj in pod kakšnimi pogoji je mogoče izdati soglasje, 
pa še niso izoblikovani. To pomeni, da je do. mdaljnjega 
dovoljeno izdajati vrednostne bone za prehrano le do višine 
100 din mesečno. Zato bodo proti odgovornim osebam v 
delovni organizaciji, kjer so očitno ravmli na svojo roko, 
seveda morali slediti tudi ukrepi.
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SPOZNALI SMO: DA V VSEH PANOGAH NE MOREMO BITI »VRHUNSKI«

Ena sama pot: 
najširša selekcija 

in visokostrokovno delo!
Usmeritev le v dve športni panogi je v tem trenutku nujna, seveda 
pa ni dokončna...

Predlog o prednostni raz
vrstitvi športnih panog ponuja 
osnovo za pripravo družbenega 
dogovora, s pomočjo katerega 
bomo hitreje napredovali tudi 
na področju vrhunskega športa. 
Že pred časom smo se namreč 
zedinili, da vprašanja — ali vr
hunski šport ali ne — ne gre več 
načenjati. Zato tudi vsi sprejeti 
dogovori opredeljujejo vrhunski 
šport kot sestavni del našega 
telesnokulturnega življenja. 
Skratka, gre le še za vprašanje, 
kako hitreje napredovati in ka
tero pot ubrati, da bomo tudi 
na področju vrhunskega športa 
končno prišli na zeleno vejo. In 
ker smo spoznali, da prav v vseh 
športnih panogah ne moremo 
biti „vrhunski“, razlogov za to 
je veliko, smo se tudi odločili 
za dogovor o prednostni raz
vrstitvi športnih panog.

Odločitev je bila potrebna, 
saj je bila sila sporna naša dose
danja praksa, ko smo si ob vsaki 
priložnosti želeli vrhunske do
sežke in praktično v vseh šport
nih panogah, hkrati pa smo le 
malo storili, da bi jih tudi omo
gočili. Po naključju smo se v 
minulih leah včasih sicer lahko 
pohvalili s športniki na najvišji 
svetovni ravni, toda hiter razvoj 
vrhunskega športa tudi vse hi
treje izključuje naključja.

MOŽNOST, ODZIVNOST, 
MATERIALNI POGOJI ...
Tako nam ostaja ena sama 

pot, ki vodi k resnično vrhun
skim dosežkom: na osnovi
množičnosti najširša ^selekcija, 
visokostrokovno delo in angaži
ranje vseh potrebnih kadrov. 
Tudi največji in najbolj bogati 
narodi niso kos želji, da bi raz
vijali vrhunski šport v vseh nje
govih pojavnih oblikah. In ta 
resnica velja še toliko bolj za

naš narod, ki ni posebno bogat, 
ki ni tako zelo številen in ki na 
področju vrhunskega športa 
nima kdove kako bogatih iz
kušenj !

Od tod tudi odločitev, da se 
omejimo le na dve športni pa
nogi, kjer bo možna postopna 
uveljavitev, celovitega koncepta 
vrhunskega športa. Vsaj za zdaj, 
ko imamo omejena sredstva, ko 
imamo skromno število kadrov! 
Drugačna rešitev pravzaprav ni 
možna, čeprav bosta prioritetni 
skupini II in III pomembno do
polnilo predvidenih sprememb.

Torej, odločili smo se, da bo
sta športni panogi v I. prioritet
ni skupini deležni največ pozor
nosti in tudi največ sprememb. 
Seveda spremembe zadevajo 
samo tisti del, ko gre za vrhun
ski šport in ne celotnega polo
žaja panoge v telesnokulturnem 
prostoru. Ko bomo, denimo, 
opredeljevali športno-rekreativ- 
no dejavnost, bosta sicer priori
tetni panogi v vrhunskem špor
tu enakovredni vsem drugim.

Pri določanju prioritetnih 
panog je bistveno vprašanje kri
terijev. Skupina, kije pripravlja
la gradivo za pripravo družbe
nega dogovora, je evidentirala 
več kot 70 možnih kriterijev. 
Nekatere od teh je možno do
kaj natančno upoštevati in upo
rabiti, zato so tudi objektiv- 
nejši, pri drugih pa je ocena 
subjektivnejša. Med možnimi 
kriteriji so nekateri odločilni, 
drugi pomeihbni, tretji spet 
manj pomembni. Zato smo 
zbrali štiri skupine kriterijev, ki 
so sintetični, celoviti, medse
bojno povezani ter soodvisni. 
Pri tem smo upoštevali pred
vsem možnost izvedbe progra
ma, popularnost in odzivnost 
panoge, materialne možnosti in 
seveda mesto panoge v jugoslo
vanskem, evropskem in svetov

nem telesnokulturnem prosto
ru.

ODLOČITEV 
NI DOKONČNA

Z doslednim upoštevanjem 
omenjenih meril smo se do
kopali do predloga, naj bi uvr
stili v prvo prioritetno skupino 
atletiko in košarko.

Ob tem kaže poudariti dvoje: 
usmeritev le v dve panogi je v 
tem trenutku nujna, ni pa do
končna in bržčas ne bo veljala 
neomejen čas. Razumljivo . pa 
je, da gre vsaj za naslednje sred
njeročno obdobje. Kasneje pa 
bomo verjetno lahko postopo
ma širili to prioriteto. Nenehno 
spremljanje dogajanja in prever
janje uresničevanja programov v 
omenjenih dveh panogah ali no
vi elementi, ki se lahko po
javijo, bodo narekovali ustrezne 
posege in, če bo potrebno, tudi 
izločitev panoge.

V drugo prioritetno skupino 
naj bi uvrstili športne panoge na 
osnovi dveh meril: po kriteriju 
uspeha in po kriteriju prioritet
nega položaja v občinah. V jav
ni razpravi naj bi torej določili 
vsaj najpogostejše in najznačil
nejše občinske prioritete, te pa 
naj bi postale tudi republiške 
prioritete.

Tako bodo lahko imele tudi 
občine tri prioritetne skupine:

— Prva prioritetna skupina 
bo skupna vsem slovenskim ob
činam. V tej skupini naj bi bili 
atletika in košarka.

— V drugi prioritetni skupini 
naj bi imele občine največ dve 
dodatni panogi, ki pa niso ob
vezne.

— V tretji prioritetni skupini 
naj bi bili posamezniki, ki so v 
republiški prioriteti III, in tudi 
drugi, ki jih izberejo občine na 
osnovi dogovorjenih skupnih 
meril.

Na severozahodnem delu Soriške planine so si 
delavci ljubljanskega Litostroja postavili že 
leta 1957 na višini 1306 metrov svojo pla
ninsko postojanko. Pozneje so si omislili še 
depandanso s 54 ležišči. Litrostrojska koča je 
v nasprotju z našimi drugimi planinskimi po
stojankami odprta poleti in pozimi, saj so tu 
idealne možnosti tako za sprehode in daljše 
izlete kot tudi za smuko. Tu obleži sneg že v

jesen&ih mesecih, skopni pa šele konec maja.
Prav zaradi izjemne lege Soriške planine je I 
Skupščina občine Škofja Loka tudi sprejela i 
razvojni program Soriške planine, ki jamči ji 
smotrno in postopno zgraditev novega re- 1 
kreacijskega središča, ki bo namenjen pred- i
vsem zimski in poletni rekreaciji delovnih s
ljudi ožjega in širšega gravitacijskega območja. c 
- (Foto: A. Ul.) ^ J i

KOČEVJE

USPEŠNE ODBOJKARICE
Minula sezona je bila za ko

čevske odbojkarice v II. repu: 
bliški ligi zelo uspešna. Osvojile 
so namreč tretje mesto in 
utrpele le dva poraza.

Po odhodu Cebiria v JLA je 
ekipo nekaj časa vodil sedanji 
predsednik kluba Jovo Coko- 
rilo, potlej pa je trenersko

dolžnost prevzel Rajko Luzar. 
Nastopalo je 10 igralk: Curl, 
Stopar, Benčina, Levstik, Ja
kopin, Vesel, Volf, Lapuh, 
Šercer in Ciglič. Slednja se je 
šele ob koncu v sezone vrnila v 
matični klub 'iz ljubljanskega 
Viča.

Odbojkarice niti v „mrtvi“

sezoni niso prenehale vaditi, saj 
dvakrat tedensko vadijo v dvo
rani Doma telesne kulture.

Po besedah strokovnega 
vodstva kluba imajo odbojkari' 
ce v drugem delu prvenstva lep® 
možnosti za najvišje mesto, k* 
vodi v L republiško ligo.

Z. FAJDIGA

SEŽANA

PRIZNANJA
NAJBOLJŠIM

Telesnokultuma skupnost v 
Sežani je podelila priznanja naj
uspešnejšim športnikom in te- 
lesnokulturnim delavcem. Slo
vesnost, na kateri so podelili 
kar 40 priznanj, je bila v Lipici. 
Udeležili so se je tudi predstav
niki občinske skupščine in 
družbenopolitičnih organizacij, 
spregovorila pa sta se sekretar 
občinske konference ZK Vojko 
Škrlj in predsednik izvršnega 
odbora TTKS Sežana Miha Je
zeršek. Poudarila sta, da bo po
trebno v prihodnje več storiti 
za množičnost na telesnokul
turnem področju in s tem tudi 
več za kvalitetni šport.

Za uspešno delo na'področju 
rekreacije so prejeli priznanja 
Lojze Kocjan, Jože Fabjan, 
Zmago Barič, Jožica Milavec, 
Klavdija Podgoršek, Emili Sov- 
dat, Vojlco Škrlj, Marjan Olenik 
in Jože Svagelj.

Za delo v športnih organiza
cijah pa so prejeli priznanja 
Amon Ambrožič, Franc Ban
delj, Aleksander Batič, Boris

Bemetič, Silvo Bernetič, Franc 
Čok, Vladimir Daneu, Bogdan 
Fon, Miloš Grmek, Milan Hoče
var, Miro Kovačič, Franc Met- 
Ijak, Gabriel Moderc, Karlo Pa
hor, Janko Pertot, Jovo Stupar, 
Rajko Štolfa, Cvetko Vidmar in 
Ivo Žvokelj.

Priznanja so prejeli tudi men
torji šolskih športnih društev: 
Ljuba Groznik, Dušan.Pustišek, 
Janez Kompare in Majda Ro
dica. Poleg tega so na omenjeni 
slovesnosti podelili še priznanja 
za športne dosežke; prejeli so 
jih: Žarko Fabjančič, Darko 
Guštin, Rado Kastelic, Mirko 
Kump, Vojko Lazar, Valter Per
havec in Vojko Žiberna, med
tem ko je za delo v izvršilnem 
odboru TTKS Sežana dobil pri
znanje Miha Jezeršek.

KRANJSKA GORA

UGODEN
TURISTIČNI PROMET

Čeprav tudi letos zima sko
pari s snegom, je v gornjesavski 
dolini in s tem v našem največ
jem zimskošportnem središču 
Kranjski gori že od 17. novem

bra toliko snega, da je bila smu
ka doslej vseskozi ugodna. Zato 
so hoteli in počitniški domovi 
tudi vseskozi zasedeni, kar bo 
nedvomno ugodno vplivalo na 
letošnji turistični promet v Je
seniški občini. Smučišča v 
Kranjski gori in okolici so 
dobro zasedena, posebno ob so
botah in nedeljah, ko se poleg 
stalnih gostov, tu smuča tudi 
veliko izletnikov.

B.B.

NOVA GORICA
SMUČARSKI TEČAJ 

MEBLOVCEV 
NA LAŽNI

Meblo-šport je tudi v letošnji 
zimski sezoni organiziral na 
Lažni smučarski tečaj.za člane 
kolektiva. Kljub temu, da letoš
nja zima ni radodarna s snegom, 
se je tečaja udeležilo 28 ljudi, 
kar pomeni, da je interes za

Poleg številnih smučarjev so se letos pojavili v Kranjski gori tudi zma
ji...(B.B.).

smučanje v Novi Gorici precej
šen.

Vsi tečajniki so bili v glav
nem začetniki, ki so v petdnev
nem tečaju, od 5. do 10. ja
nuarja, predelali celotno osnov
no šolo smučanja. Za konec 
tečaja so se pomerili na 300 m 
dolgi rekreacijski progi.

Rezultati:
V prvem razredu žensk je 

bila naj hitrejša Nada Lozej, v 
drugem pa Vlasta Bitežnik. 
Moški prvi razred: 1. Bogdan 
Komel, 2. Rado Rijavec in 3. 
Jože Brajnik. Moški drugi raz
red: 1. Marjan Boškin, 2. Jože 
Srebernič ih 3. Branko Kora-
din' R. KOLENC

JESENICE

LOVORIKA
ŽELEZARJEM

rin občinskem svetu zveze 
sindikatov na Jesenicah so tudi 
v letu 1975 organizirali sindi
kalne letne športne igre. Delavci 
iz posameznih TOZD in OZD v 
jeseniški občini so se na letnih 
igrah pomerili v treh športnih 
panogah, in sicer v streljanju z

zračno puško, šahu in kegljanj® 
na asfaltu. Največ uspeha so v 
vseh panogah imeli delavci že' 
lezarne Jesenice, ki so tak® 
ekipno kot posamezno osvojil' 
vsa najvišja mesta.
. Pred dnevi je občinski svet 
zveze sindikatov svečano raz
glasil rezultate sindikalnih igel 
1975 in so najboljšim podelil' 
pokale in darila.

V streljanju z zračno pušk® 
so bili med moškimi in ženski" 
mi ekipami najboljši delavci Že
lezarne Jesenice. Posamezno je 
med moškimi zmagal Pavel -J®'! 
zeršek, pri ženskah pa Majd® 
Kralj. V šahu so se pomerili |® 
moški predstavniki. Zmagala j® 
ekipa Železarne pred Carinaf' 
nico Jesenice.Med posameznik® 
je bil najboljši Franc Ravnik. | 
kegljanju na asfaltu sta zmagal®1 
ekipi Železarne v moški in že®' 
ski konkurenci. Moški posam®2' 
no so bili razdeljeni v dve sk®' 
pini, in sicer v neregistrirane i® 
registrirane kegljače. V ph® 
skupini je zmagal Rado Rupnik 
iz GIP Gradis, v drugi pa Bog' 
dan Langus iz Železarne. M®® 
ženskami je bila najboljša H®' 
lena Mirtič iz Planike — TOZF 
Breznica. *

J. RABI®



iz zgodovine delavskega gibanja

delavsko gibanje in socializem (ii.)

KAPITALIZEM 
POKAZAL 

PRAVI OBRAZ
Marx m Engels sta izdelala znanstveno kritiko kapitalistične družbe 
,r) tako dala delavskemu gibanju teoretično orožje — Izigrani delav
ci v revolucionarnem letu 1848

Razvoj kapitalizma je proti 
koncu prve polovice 19. stoletja 
® tako daleč napredoval, da se 
R že jasno pokazalo njegovo 
bistvo. To je omogočilo Marxu 
111 Engelsu, da sta izdelala znan- 
jjtveno kritiko kapitalistične 
“tužbe in tako dala delavskemu 
gibanju teoretično orožje, ki 
[bu je manjkalo v njegovem 
b°ju s kapitalom. Marx in 
Engels sta svoj nauk — marksi- 
2enr začela oblikovati od 1844 
naprej vsak zase, nato od 1845 
^kupaj. Že v svojih prvih delih 
'Engels: Položaj delavskega raz- 
teda v Angliji; Marx: Mezdno 
pl o in kapital ter Beda filozo- 
lle) sta razvila bistvene ele

mente svojega nauka. Formuli- 
mla sta dialektično materiali- 
shčno filozofijo, katere bistveni 
element je filozofija revolu- 
eioname prakse.

Podala sta že vse elemente 
•'-godovinskega oziroma družbe
nega materializma, ki trdi, da 
bružbena bit — materialna 
?snova družbe — določa druž- 

eno zavest. Materialno druž
beno osnovo sestavljajo proizva- 
Jalne sile (človek + tehnika) in 
Proizvajalni odnosi. Proizvajalni 
°dnosi so odvisni od stopnje 
razvoja proizvajalnih sil. Človek 
''.procesu dela spreminja teh- 
niko in tudi svojo naravo (sku-

Marx. Vodstvo zveze je spo
znalo, kaj njuni spisi pomenijo 
za analizo delavskega položaja. 
Naročilo je Marxu, naj formu
lira program zveze. Februarja 
1848 je bil v Londonu natisnjen 
komunistični manifest. Takrat 
je bil le malo razširjen in najprej 
ni vplival na dogodke v revolu
ciji 1848. Čez nekaj desetletij 
pa je vendar postal programski 
spis delavskega razreda v vseh 
deželah. V živem in jasnem je
ziku je podal teorijo historič
nega materializma in natančno 
razložil predstavo o razvojnih 
težnjah v industrijsko4capita- 
listični družbi, v kateri je po 
Marxu naloga proletariata, da 
žene proces revolucije do brez
razredne družbe. Manifest se 
končuje z geslom, ki se nato 
vedno znova pojavlja v progra
mih evropskih delavskih gibanj:
,proletarci vseh dežel, združite 
se!“

Angleški socialist Harald 
Laski je ob stoletnici manifesta 
zato upravičeno zapisal: „Malo- 
kateri dokument v zgodovini 
človeštva je tako dobro prestal 
preizkušnjo (namreč, da ga je 
potrdila bodočnost) kot komu
nistični manifest. Sto let po 
njegovi objavi še nihče ni mogel 
resno zavreči katerekoli izmed 
njegovih trditev.“

^‘roci v premogovniku. Risbe iz poročila kraljevske komisije o otroš- 
Kern delu iz leta 1842 (Fotografija: Mansell Collection, London)

Paj proiz. sile) in s tem omo
goča tudi spreminjanje druž
benih odnosov.

ZAKON
VIŠKA VREDNOSTI

Marx je odkril zakon viška 
Rednosti, to je tiste ključne 
kategorije za pojasnitev procesa 
Ustvarjanja kapitala in prirodne 
eksploatacije mezdnih delavcev 
s strani kapitalistov. Tako je 
bašel osnovo za razumevanje 
tazredne strukture in razrednih 
basprotij v kapitalizmu. Idejo o 
objektivnem zgodovinskem po
ganstvu delavskega razreda, ki z 
bojem za svojo osvoboditev raz- 
tešuje tudi nasprotja kapitali- 
stičnega sistema, s tem, da ga 
ukinja in ustvarja socialističen 
sistem, je potegnil iz analize 
kapitalisti čnega sistema in ten 
uenc njegovega razvoja, torej je 
b'la znanstveno utemeljena v 
razlrko od prejšnjih utopičnih 
s°cialističnih konceptov.

FEBRUARJA 1848: 
komunistični MANIFEST

Od leta 1834 je v Londonu 
obstajala zveza socialističnih 
bernških emigrantov — zveza 
Ptavičnih, ki seje 1847 preime- 

ovala v zvezo komunistov. Z 
1° sta sodelovala tudi Engels in

REVOLUCIJA 1848
V velikem revolucionarnem 

dogajanju v Evropi leta 1848 je 
igralo delavstvo že pomembno 
vlogo — predvsem v najbolj raz
vitih deželah kot so bile Angli
ja, Francija, Nemčija in Avstri
ja. Toda delavski razred je bil še 
prešibak, premalo števOen in še 
brez pravega teoretičnega revo
lucionarnega program.a, da bi 
lahko organiziral družbo po 
svojih pogledih. Marksizem je 
bil med delavstvom še skoraj 
nepoznan.

Med delavci so prevladovali 
meščanski, radikalno demokra
tični reformni pogledi, ali pa 
anarhistični. Delavski razred se 
še ni politično osamosvojil, na
stopal je skupaj z demokratično 
levo buržoazijo, kar mu je pa 
postavljalo mejo v njegovih 
družbenoekonomskih prizade
vanjih. Tako proletariat, ki je 
bil glavna sila revolucije, v bi
stvu od nje ni ničesar dobil. 
Prvič v zgodovini je bil sicer v 
vlado sprejet delavec — Louis 
Blanc v Franciji, toda že po 
dveh mesecih so ga izrinili iz 
nje. Vse sadove revolucije je 
pobrala buržoazija, ki je utrdila 
svojo liberalno oblast in hitro z 
vojaško silo obračunala z delav
stvom.

Najbolj znan poboj defavstva

je bil junija 1848 v Parizu, po
dobno pa je bilo tudi maja v 
Berlinu in še nekaterih drugih 
nemških mestih in oktobra na 
Dunaju.

I. INTERNACIONALA:
Delavsko gibanje se je po po

razu 1848 le počasi krepilo. 
Prvič so bili tu različni policij
ski in politični ukrepi, ki so 
zavirali njegov razmah, na drugi 
strani pa tudi gospodarska ko- 
njuktura, ki je omogočala višje 
mezde delavstvu, ki se je brez 
pravega idejnega vodstva (delav
ske voditelje so v revoluciji 
1848 po večini pobili ali pa so 
se morali umakniti v Ameriko) 
nekaj časa umirilo.

Toda gospodarska kriza ob 
koncu petdesetih let 19. sto
letja je znova pokazala vso bru
talnost kapitalističnega izko
riščanja.

Pravo delavsko organizacijo 
— sicer samo ekonomsko — sin
dikalno so v tem času imeli le 
angleški delavci (trade union). 
Septembra 1864 so tudi dali 
pobudo za ustanovitev medna
rodnega delavskega združenja, 
L Internacionale. V njej so se v 
Londonu združili predstavniki 
angleških trade unionov, fran
coskih delavcev kot najmočnej
ših skupin, predstavniki nem
škega komunističnega izobraže
valnega društva iz Londona, ki 
se je pred tem razcepilo, in še 
zastopniki drugih evropskih na
rodov.

V generalni odbor L interna
cionale so izvolili tudi Karla 
Marxa, ki je nato napisal uvodni 
del v njen statut, v katerega je 
vnesel svoje politične in druž
bene teorije in je tako določil 
smer. Res je v Internacionali 
prihajalo do ostrih idejnih spo
padov med Marxovimi pristaši 
in pristaši Proudhona, ki se je 
zavzemal samo za ekonomski 
boj, odklanjal političnega in 
ignoriral vlogo države. Zato je 
bil za drobnolastniško družbo, 
urejeno na zadružnem principu 
in v okviru svobodnih decentra
liziranih komun. Zaradi tega je 
tudi negiral revolucionarni pre
vzem oblasti, diktaturo proleta
riata, ki naj izvedeta s sredstvi 
prisile podružabljanje kapitala.

Marxu je uspelo v vodstvu 
Internacionale uveljaviti svoje 
poglede, ki so temeljili na znan
stveni analizi kapitalistične 
družbe, bili izredno logični in 
gradili na temelju vse večje in
dustrializacije in kapitalizacije, 
kar Proudhon ni upošteval. 
Marxu je uspelo v Internaciona
li zavreči tudi poglede agrarne
ga anarhista Balhunina, ki ni 
razumel sistematičnega sindi
kalnega delavskega boja za zvi
šanje mezd in političnega boja 
za razširitev demokratičnih 
pravic.

Kljub marksistični usmeritvi 
L Internacionale so v delavskem 
gibanju posameznih dežel še 
dolgo prevladovali nemarksi- 
stični vplivi, v angleškem delav
skem gibanju pa se je uveljavila 
ekonomsko-sindikalna usmeri
tev, ki je politično sodelovala z 
napredno liberalno buržoazijo 
in ni bila za samostojni delavski 
politični boj.

PRIHODNJIČ: Pariška ko
muna, razmah strank in ustano
vitev II. internacionale.

17. januar 1976 stran

Za spomladi, poleti 
in jeseni ne moremo 
trditi, da je s stabili
zacijo vse v redu... 
Zima se pa je stabi
lizirala: Kaže, da ni
koli več ne bo snega! 
Karikatura A. Novak

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 22. januarja 1976 na naslov: 
ČZP Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
s pripisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. 
Nagrade 200, 150 in 100 din.
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REŠITEV
NOVOLETNE NAGRADNE 

KRIŽANKE:
NOVO LETO, FIAT, SILVESTRO

VANJE, DANTE, OSOR, DR1M, IDO, JI, 
ELAN, ALI, BJ, JAVA, ROBANOV KOT, 
AA, RIM, MANN, KROK, TRN, OSP, 
OSINA, AKI, POST, KOBE, BLED, DA
CAR, LA, ETNA, UVOZ, IASI, AVA, 
NADAV, NAO, OSAR, LD, AVLA, 
ATENTAT, STRIC, OKONČINA, ORDO- 
NANC, TONČI, DOTA, SANDALA, ANAA, 
ISA, K, ERO, SK, TON, DM, VRBA, PL, 
LN, LIANA, ARARAT, EMA, ODRA, 
OISE, ARETACIJA, DEKAGRAM, VNIH 
USPEHOV IN OSEBNE SREČE, ANA- 
STAS, MS, ARARA, RTINA 

Izžrebani reševalci: 1. nagrada, 400 din: 
Marica Kovač, 61433 Radeče (železnina) 
OF 2; 2. nagrada, 300 din: Viljem Tomšič, 
Kidričevo nabrežje 16, 66310 Izola, 3. na

grada, 200 din: Janez Srpan, Celovška 
375/11, 61000 Ljubljana, 4. nagrada, 100 
din: Diana Kamenik, Ljubljanska c'. 33, 
63000 Celje. Nagrade bomo poslali po pošti.

REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE:

REVOLUCIONAR, IVANA KOBILCA, 
GALIPOLI, PEK, OP, ARAKS, TA, LOPA, 
OŠTIR, ERIN, EKS, 1L, TAKTIKA, SREM, 
TT, RAST, AONI, OONA, TANT, KK, 
RAK. ARA, RA A, MS, TIHEC, Š JNA, 
LINOTAJP, AA, DEKADA, Al, SLOVO, 
PERL, TIKI, VANADIJ, OKONČINA, 
ANA, GALAKTIT, MAK

Izžrebani reševalci: 1. nagrada, 200 din: 
Jože Šuligoj, Bača pri Modreju 4, 65216 
Most na Soči; 2. nagrada, 150 din: Marjeta 
Grah, Jana Husa 17, 61000 Ljubljana; 3. 
nagrada, 100 din: Ester Mihelj, Poropat, 
SDK Nova Gorica, 65000 Nova Gorica. Na
grade bomo poslali po pošti.



NA OBISKU PRI TRŽIŠKIH GOZDARJIH

V objemu 
gozdov

Slovenci nočejo več prijeti za žago in sekiro 
— Večina delavcev v tržiških gozdovih je iz 
Bosne — Sorazmerno dober zaslužek za 
težaško delo — še vedno več želja kot 
možnosti

Gozdovi so naše nacionalno 
bogastvo. Z lesom smo včasih 
kupovali žito. Les smo izvažali 
kot hlodovino. Za majhne de- 
naije. Danes seje vse obrnilo na 
glavo. Lesno-predelovalna indu
strija pri nas se je nesluteno raz
vila. Domačega lesa je premalo. 
Uvažamo ga. Za težke devize. 
Toda kljub temu, domačega 
lesa imamo še vseeno dovolj. 
Vprašanje pa je, kako ga izko
riščamo in izkoristimo.

Vendar tokrat ne bomo go
vorili o gospodarjenju in izko
riščanju naših gozdov, ampak 
bomo skušali predstaviti tiste, 
ki v gozdovih delajo. Obiskali 
smo gozdno gospodarstvo Kranj 
- TOZD Gozdarstvo Tržič.

,,Gospodarimo na 10.200 
hektarih gozdne površine in 
imamo dobra 2,5 milijona ku
bičnih metrov lesa. Nekaj več 
kot polovica je v družbeni lasti, 
preostanek pa je last kmetov,“ 
je povedal direktor TOZD Fran
ce Žnidar. Skrbeti pa moramo 
za sečnjo, čiščenje, pogozdo
vanje, nabiranje semena in se
veda za vse, kar sodi med goz
darska opravila, med drugim 
tudi za nadzor nad privatnimi 
gozdovi in za odkup lesa iz teh 
gozdov. Letno gre iz našega ob
močja skoraj 34 tisoč kubičnih 
metrov lesa. Največ seveda hlo
dovine pa drv in celuloznega 
lesa. V TOZD nas je nekaj več 
kot 100 zaposlenih. Od tega 
približno 70 delavcev iz Bosne. 
Težko je dobiti naše ljudi za te
žavno delo v gozdu. Vsi gredo 
raje v tovarno, kjer ni dežja, 
mraza in snega, čeprav morda 
tam zaslužijo kak dinar manj.“

Kdor hoče spoznati življenje 
in delo gozdnih delavcev, mora 
po zasilnih poteh in ,Jcozjih“ 
stezicah v strme okoliške hribe. 
Skupine sekačev so raztresene 
tudi do 20 kilometrov narazen. 
Največja skupina podira les nad 
Podljubeljem, mdo naprej so 
žičničarji, ki spravljajo hlodo
vino do poti, podobno delo 
opravlja tudi orjaški traktor 
Timberjack ali, kot mu pravijo 
gozdarji — Jaka. Dvajset kilo
metrov v drugo smer, v strmi
nah Jelendola, pripravljajo drva.

Vsak dan s kombiji razvozijo 
delavce na delovišča. Kljub 
temu imajo nekateri do delov
nega mesta še uro hoda.

Povedali smo že,da je večina 
delavcev TOZD Gozdarstvo 
Tržič iz Bosne. Vsi so doma iz 

, okolice Tesliča pri Doboju. Sta
nujejo v Delavskem centru Med
vedje, 10 kilometrov iz Tržiča. 
V lepo urejenem, domu plaču
jejo delavci le hrano, ki jih velja 
od 27 do 30 dinarjev dnevno. 
Za stanovanje in prevoz jim ni 
treba segati v denarnico.

,J3obro nam je tu, čeprav, 
no, čeprav bi bilo lahko še 
bolje. Kolikor naredimo, toliko 
zaslužimo, kar pa je odvisno 
tudi od vremena in terena.“Vsi 
pa so bili edini, da vztrajajo pri 
tako napornem delu oziroma da 
so prišli delat v Slovenijo zaradi 
otroškega dodatka. Večina jih 
ie namreč takih, ki imajo mno

go otrok in naši predpisi o višini 
otroškega dodatka so zanje bi
stveno ugodnejši, saj trdijo, da 
dobivajo pri nas tudi trikrat 
večje otroške dodatke, kot bi 
jih prejemali doma. To pa je za 
tiste, ki imajo pet ali več otrok, 
že kar lep denar. Marko Kova
čevič, ki ima devet otrok, dobi 
mesečno zanje 2.780 dinarjev.

Pa naj še sami povedo kaj 
več.

IVO PAVREVIČ je že devet 
let v Sloveniji. Najprej je delal v 
kočevskih gozdovih, od leta 
1972 pa je zaposlen v Tržiču. 
,ž ženo živiva v Jelendolu. V 
Tržiču sem ob delu dokončal 
osemletko in naredil tudi šofer- 

,ski izpit. Sedaj sem ekonom de
lavskega centra, nabavljam hra
no in s kombijem vozim delavce 
na delo. Všeč mi je tu in bom 
najbrž ostal v Sloveniji. Rad bi 
si zgradil hišo. Če se bo dalo, 
nekje pri Kočevju.“

„Ostal bom tukaj, dokler 
bom mogel delati," je povedal 
DRAGO MARIČ, eden prvih 
Tesličanov,_ki delajo v tržiških 
gozdovih. Že 'štirinajsto leto je 
sekač pri Gozdnem gospodar
stvu. „V Ljubljani sem bil pri 
vojakih, potem pa sem pristal 
tukaj. Doma imam malo zemlje, 
ženo in pet otrok. Skupaj z 
otroškim dodatkom — 1.500 
din — dobim mesečno 6 do 7 
tisoč dinarjev. Za hrano dajem 
900 dinarjev, nekaj porabim 
sam, domov pa pošiljam od 4 
do 5 tisoč dinarjev. Naredim pa 
6 do 7 metrov drv na dan.“

JANEZ PRIMOŽIČ je vodja 
gozdnega okoliša v Jelendolu.

Na tisoče smrek je v tržiških gozdovih že podrl Marko Kovačevič Enodnevna norma pri pripravi drv je 5 prostominskih metrov, JagP
in Drago jih skupaj napravita tudi do 15 na dan

mov. Štiri vožnje nam plača 
podjetje. Težko je,ker moramo 
živeti brez svoje družine. V po
stojnskem GG so s transport
nim podjetjem uredili vsako
mesečni prevoz prav do Do- 
boja. Pri nas, čeprav smo to že 
večkrat predlagali, nekako 
nočejo slišati o tem.“

FRANC PRIMOŽIČ, AN
TON SLAPAR in JOŽE BEVK 
so eni redkih domačinov, ki še 
delajo v gozdu. Žičničarji so in 
njihovo delo je spravljati hlode 
na gozdno pot. Tudi do 500 
metrov in več postavljajo pri
ročno žičnico in vlačijo hlode 
do kamionov. Takole so pripo
vedovali; ,Kaj bi, navadili smo 
se gozda in dela v njem. Vztra
jali bomo, dokler se bo dalo, 
čeprav je včasih hudo.“

Tudi kuharici v centru 
AND JELA BALIČ in LJUBICA 
RONJAVIČ sta doma iz TeslL 
ča. Obe imata otroke v Bosni. 
,J9a upravi ne dovolijo, da bi 
jih imele pri sebi. Le enkrat na 
3 do 4 mesece jih vidiva."

.Jedilnik sestavljajo delavci 
sami," je še povedala Ljubica,
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Skoraj edini stik s svetom za prebivalce delavskega centra v Med- 
vodju je televizor in kdaj pa kdaj kak časopis

„Vsako leto uvedemo nekaj no
vega. Čeprav počasi, mehaniza
cija vztrajno prodira tudi v naše 
gozdove. In z njo seveda tudi 
storilnost. Takoj po vojni, kot 
pripovedujejo starejši sekači, so 
imeli normo 1,2 kubičnega 
metra na dan, danes mora nare
diti vsak 16 kubičnih metrov pa 
še manj trpi pri tem. Vseeno pa 
je delo v gozdu še vedno nepri
merno težje od tistega v to
varni."

PETER PANIČ je tudi eden 
sekačev iz Tesliča. „Štiri leta 
sem že v Tržiču in sem kar za
dovoljen. Sedaj smo bili dvajset 
dni doma na dopustu. Nekaj 
sem si ga prislužil s presegom 
norme, nekaj pa sem imel red
nega. Izkoristil sem tudi mož
nost, ki jo imamo, da v zim
skem času dobimo dodaten do
pust s 60-odstotnimi osebnimi 
dohodki. Vsak mesec ali prav 
gotovo na dva meseca grem do

ki je tudi glavna kuharica. „V 
domu imamo posebno komi
sijo, ki po željah večine sestav
lja jedilnik za mesec dni naprej 
in ga tudi spreminja. Delavci 
dobijo zjutraj močan zajtrk, 
malico oziroma kosilo nosijo s 
seboj, potem pa je okrog pete 
popoldne obilna večerja po želji 
delavcev samih. Cena dnevne 
prehrane je seveda odvisna od 
jedilnika. Nanese pa tja do 30 
dinarjev dnevno v zadnjih me
secih."

Dobro se počutijo Tesličarji 
v Tržiču, le to jih moti, da so 
tako odmaknjeni od sveta. De
set kilometrov je od njihovega 
doma do Tržiča in še v nedeljo 
se le redko kdo odpravi v 
mesto. Stika z domačini imajo 
zatorej bolj malo.Držijo se bolj 
zase. Sindikalna organizacija pa, 
kot pravijo, bolj malo skrbi 
zanje, vsaj v tem, da bi se laže 
vživeli v novo okolje.
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Franc Soklič s svojim pomočnikom Tonetom Ahačičem in seveda velikim , Jakom" privleče do ce**( 
tudi 8 kubikov hlodovine naenkrat — Foto: A. Agnič
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Delavsaka enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja 
CZ P Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra1942. 
leta. Ust urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, 
MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik), BORIS

RUGELJ. BOJAN SAMARIN, (odgovorni urednik), JANEZ SE
VER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in JANEZ 
VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova uli
ca 4, poštni predal 313/VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 
278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033; komerci

ala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun pri SDK Ljublj0' 
na, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 50^' 
620-7-121100. Posamezna številka stane 3,00 din, letna naročni^f 
je 150,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina plačana v gotov1' 
ni. Tiska »Ljudska pravica,« Ljubljana.


